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NICOLAE CEAUSESCU: „Noi, in România, slntem preacupad de 
dezvaitarea patriei noastre, de asigurarea unei vieți mai bune 
pentru poporul nostru; dar înțelegem bine că nu putem face 
acest lucru decit in condiții de pace si colaborare internațională".
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miei in două reportaje de llie
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o invitație a Cenaclului Flacăra 
al Tineretului Revoluționar, pen
tru apropiata sărbătoare națio
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NATURA — SURSA 
Șl RESURSA VIEȚII

Acest valoros tezaur pe care-l reprezintă plantele medi
cinale e departe de a-și fi dezvăluit toate secretele. Nutrind 
convingerea că farmacia naturii poate servi intr-o măsură și 
mai mare sănătății oamenilor, supunem atenției două expe
riențe inedite, realizate la Oradea și Sebeș.

reportaje de Liviu Timbus și Cici Îordache-Adam
(pag. 10-11)

CUM PĂSTRĂM
PORTUL POPULAR?

Avind drept punct de plecare repetatele îndemnuri ale 
secretarului general al partidului de a cultiva și dezvolta valo
rile tradiționale ale neamului, inaugurăm in acest număr o 
amplă dezbatere privind portul popular, o problemă artistică, 
economică și, mai ales, morală.

anchetă de ADRIAN DOHOTARU
(pag. 22—23)



Tribuna 
democrației Socialismul prin oameni, pentru oameni

• Grijile și bucuriile de fiecare zi ale unui deputat • Adevărul despre Ohaba și ceva in plus •

Un oraș 

mai mic 

intr-unui 

mai mare
Circumscripția electorală 22 a Consiliu

lui popular al municipiului Ploiești este 
constituită din aproape tot cartierul Ba
riera Bucureștiului. Dacă medicul Tudor 
Zaharia, deputatul circumscripției, nu-i 
poate cunoaște chiar pe toți cei 10 mii de 
cetățeni pe care-i reprezintă în fața con
siliului popular, în schimb, mai toată lu
mea îl cunoaște pe el.

— Mă cunosc și copiii. Mă opresc oa
menii pe stradă cu fel de fel de proble
me, nu numai de sănătate sau de buna 
organizare a treburilor cartierului. Acum 
cîteva zile, cineva m-a oprit : Ce părere 
aveți, să-mi dau fata după băiatul lui cu
tare ? Am spus s-o dea. îi cunoșteam pe 
amîndoi tinerii. Au crescut sub ochii mei. 
Cuminți, serioși. Totdeauna mi-a făcut 
plăcere să simt încrederea oamenilor. E 
o dovadă că ai reușit să te apropii de ei, 
că ți-ai făcut bine munca.

Dr. Tudor Zaharia este deputat în le
gislatura a doua. Contradandidațiî lui în 
alegeri au fost doi directori de întreprin
dere : de la Rulmentul și de la Sticla Pra
hovei, cunoscuți și stimați în cartier. Oa
menii l-au preferat pe doctor. în cei 22 de 
ani ajunseseră să-1 cunoască, aveau în
credere în el.

— Bineînțeles, în multe din acțiunile pe 
care le întreprindem, un ajutor substan
țial primim în primul rind de la cei doi 
directori de întreprindere, cu care dealtfel 
sînt și prieten. îmi sînt și pacienți, din
tre cei pe care-i urmăresc cu toată aten
ția. Știți cum e cu directorii de mari în
treprinderi. Mai fac cite un puseu de ten
siune, ui'ă să mai plece în concediu,. sînt 
stresați, n-au timp să treacă pe la doctor.

Bariera Bucureștiului. Cine a trecut 
măcar o dată prin Ploiești, fie cu trenul, 
fie cu mașina, știe cum arăta înainte și 
cum arată acum poarta principală de in
trare în oraș. Despre ce s-a făcut și cu 
siguranță se va mai face în cartierul de
spre care scriem astăzi, despre probleme
le unui car'ier tînăr, în plină construcție 
discutăm nu numai cu dr. Tudor Zaharia, 
ci și cu cîteva dm ajutoare’e sale de nă
dejde. Le-am spus astfel lui Marin Toma, 
secretarul organizației P.C.N. a cartieru
lui, pensionar, Constantin Andrei, pre
ședintele Comitetului de cetățeni, mecanic 
de instalații C.F.R. în viața civilă, și Ni
colae Stoian, administratorul Asociației 
de locatari nr. 7.

Dr. Tudor Zaharia : Aproape tot cartie
rul este nou. Construcția Iui nu s-a ter

minat De 16 ani sîntem în șantier. Pen
tru a face un cartier modern, căruia să 
nu-i lipsească nimic din ceea ce reclamă 
o viață civilizată, pe măsura pretențiilor 
noastre, a fost necesar să se de
moleze aproape totul. Am căutat, prin 
inițiative locale, prin munca cetățe
nilor, prin reamenajarea unor spații exis
tente să rezolvăm urgențele. In paralel, 
am ieșit în întîmpinarea constructorului 
în amenajarea unor spații verzi, degaja
rea de moloz a străzilor și a terenurilor de 
joacă, menținerea curățeniei. De exem
plu, punctul sanitar și măcelăria au fost 
demolate. Este prevăzută Construirea unui 
dispensar medical de adulți și copii, plus 
un cabinet de stomatologie. în special 
pentru primul ajutor, se simțea nevoia 
unui punct sanitar în cartier. Ne-am gîn- 
dit că în blocul 12 F putem amenaja un 
punct sanitar provizoriu. Am discutat eu 
locatarii care au fost de acord, cu consi
liul popular, profit de ocazie să spun că 
am găsit întotdeauna înțelegere la consi
liul popular, care nu ne-a respins nici una 
din propunerile pe care le-am făcut, și am 
amenajat punctul sanitar. Am găsit înțe
legere și la spital, unde între noi fie vor
ba sînt și director adjunct, și conducerea 
spitalului a normat acolo un cadru sanitar.

Marin Toma : O vreme singurul maga
zin în care cetățenii cartierului își puteau 
face cumpărăturile zilnice a fost Miorița, 
din cauza asta supraaglomerat. într-un 
fost dormitor C.F.R. dezafectat, am a- 
menajat un centru de pîine, o măcelărie. 
Pentru sifoane, cetățenii cartierului tre
buiau să meargă pînă în centru. Am adus 
o mașmă veche, am reparat-o și am 
montat-o tot aici. Terenurile de sport și 
joacă erau prevăzute în etapa a doua. 
Consiliul popular ne-a repartizat terenul, 
am vorbit cu comitetul de părinți al șco
lii, cu cițiva meșteri de la Rulmen'ul și 
Sticla Prahovei care au făcut aparatele și 
problema s-a rezolvat. Odată cu dispari
ția sau restrîngerea șantierului, am inter
venit noi. în locul mormanelor de pămînt, 
am plantat pomi, am amenajat spațiile 
verzi. Terenurile virane au fost date ce
tățenilor, care Ie cultivă.

Dr. Tudor Zaharia : Cartierul es*e acum 
un mic oraș într-unul mai mare, care are 
tot ce-i trebuie. Am făcut cu sprijinul 
cetățenilor o piață, un centru Agrocoop și 
I.L.D., într-o. săptăniină. Tot prin munca 
oamenilor, am amenajat cîteva tarabe 
pentru țăranii care vin la oraș cu produ
se. La început locatarii vecini pieței erau 
împotrivă, se gindeau la zgomote, la cu- 
rățeme. Acum vor s-o exindem. Grădi
nița a fost demolată. La Grupul școlar 1 
Mai, într-un cămin nefolosit și degradat, 
cu sprijinul întreprinderii Rulmentul și al 
Uzinei 1 Mai, am amenajat o grădiniță,, 
pe care o vom folosi pînă la darea în fo
losință a celei noi. Filiera pe care acț;o- 
năm este șimp’ă și eficientă. Cetățenii fac 
propuneri, le analizăm și le prezentăm 
consiliului. .Comitetul de cetățeni, Comi
sia de femei. Organizația democrației și 
unității socialiste. Asociațiile de locatari 
au propuneri, inițiative. Ele Se judecă la 
fața locului. Tovarășul Nico'ae Coman, 
prim-vicepreședinte al consiliului popu
lar, vine în mijlocul nostru. Hotărîrea se 
ia pe loc. Deși în cartier numai în propor
ție de 20 la sută trăiesc ploieșteni, restul 
sînt veniți din alte părți, fiecare cu con
cepția lui, cu grad de civilizație și edu
cație diferită, credem că am reușit să 
mobilizăm cetățenii astfel îneît să se con
sidere adevărați cetățeni ai Ploieștiului, 
să fie interesați de felul cum arată orașul 
lor.

OPREA GEORGESCU ■

0 comună care 

luptă cu lenea
Printre dealuri uscate, ca niște spinări 

uriașe de bivoli, cum ar spune un artist cu 
harul cuvîntului, printre drumuri prăfoa
se, între albiile Secașulul și Girbăului. se 
află comuna Ohaba. De la Alba Iulia, ca 
să ajungi degrabă, trebuie să folosești un 
autoturism de teren, căci altfel ești obli
gat să ocolești mult și nu întotdeauna 
drumul cunoscut e și cel mai scurt. Pe 
scurtătură, ai impresia că ești într-o apli
cație. Obligat la manevre subtile, șoferul 
arată multă îndemînare și nu e de mi
rare că, odată ajuns, am început să-1 
laud. Cînd ajungi cu bine la locul dorit, 
primul gînd e de a mulțumi aproapelui,

E duminică, dar în ciuda peisajului cam 
arid, localitatea e însuflețită de forfota 
oamenilor și de țipătul imenselor cîrduri 
de gîște. Nicăieri n-am văzut atitea giș- 
te ca în Ohaba. Trag cu urechea, căci nu 
am nas fin, și aflu una, alta despre co
mună. Oamenii vorbesc de bine condu
cerea și, neavînd motive de îndoială, cer 
lămuriri. Un om mai în virstă, trecut de 
păcatele tinerețelor, îmi reține cu osăbi- 
re atenția. Aflu de la el că primarul, 
Eremia Dragomir, e, oarecum, nou în sat, 
în sensul că, după ce a lucrat o bună bu
cată de vreme în Alba Iulia, s-a reîntors 
în locurile natale. Faptul nu e la inde- 
mîna oricui și țin cu tot dinadinsul să-1 
caut. Dar unde ? E totuși dimineață și 
primul meu gînd de om leneș e că omul 
își va fi bînd cafeaua acasă, după tipicul 
orășeanului. Gîndul se înșeală însă, căci 
aflu degrabă că cel căutat se află la cîmp. 
Dau o fugă (cu mașina) pînă acolo și nu 
mică mi-a fost mirarea să văd că pe 
ogor se află o mulțime de cadre de răs
pundere. Fac cunoștință cu fiecare și dau 
aici, cu respect, numele lor : primarul 
Eremia Dragomir ; inginerul Vasile Za
haria, șeful fermei ; Aurel Titiu, ingine
rul șef al C.A.P. ; Simion Dragomir, pre
ședintele C.A.P. ; inginerul Achim Mure- 
șan, de la ferma vegetală. Surpriza fiind 
mare, evident că stau de vorbă cu fie
care. Dar întîi de toate, cu primarul. 
„Cum ați reușit, zic, să aduceți în cîmp, 
la această oră, atîtea cadre de conduce
re, zic. știut fiind că nu toți cei prezenți 
au obligații în acest sens ?“ „Să ne fie RADU G. TEPOSU ■

limpede, zice, nu eu l-am adus. Au ve- 
nit ei, zice". îi întreb de ce. Șeful fermei 
a sosit aici, fiindcă Ohaba are o fermă 
pentru reinmulțirea cartofilor, al cărei 
beneficiar este CJS.L. Alba Iulia, față de 
care trebuie să fie mereu aproape, pen
tru a respecta cum se cuvine contrac
tul ; inginerul șef ai C.A.P. a venit din 
simplul motiv că cel care duc la bun 
sfîrșit treaba sîn-t țăranii cooperatori și 
ar fi un păcat să nu te interesezi de cei 
care duc tot greul ; în fine, inginerul 
Achim Mureșan a venit în cîmp, fiindcă 
i se pare nefiresc să stea acasă cînd tot 
satul trudește. „Bine, bine, zic eu, dar na 
e-n chestie". „Ba da, zice el, căci la fa
cultate eu n-am învățat numai tehnologia 
agriculturii, ci și etica ei". Superb spus !

Ferma în cauză are rezultate bune, 
mai ales în ultima vreme. Numai la soiul 
Ostara, a cărui recoltare s-a încheiat în 
timp record, s-au obținut 15 000 kg la 
hectar, ceea ce onorează pe deplin con
tractul de sămînță cu C.S.L. Alba lulia. 
La soiul Desirăe, producția a fost și mai 
mare. Dar ferma a produs și soiuri ce 
proprietăți culinare, cum ar fi Procura, 
de pildă, precum și unele experimentale. 
Judecind după planul de ansamblu, pro
ducția a crescut în ultimii trei ani de ’a 
12 000 t/ha, ia 20 000 t/ha. Singurul n 
în această abundență îl constituie 1.. .a 
mijloacelor de transport. Soluția s-a gă
sit tot pe plan local. Cooperatorii și-au 
puș la dispoziție toate atelajele lor și au 
venit la cîmp cu văcuță, cu căruță și, 
bineînțeles, cu cai spre a duce la bun 
șfîrșit munca. Se simte că le e milă de 
cartofii care așteaptă în saci, ca niște 
ființe neajutorate.

Un bun exemplu îl dă cooperatorul 
Dragomir Simion." în vîtstă de 66 de ani, 
care, deși bolnav, nu vrea nici în ruptul 
capului să părăsească ogorul. Toți îl con
sideră cel mai harnic om din sat. Atît de 
harnic, îneît s-a îmbolnăvit din pricina 
muncii. Dar de lăsat, nu se lasă. Drago
mir Simion vrea să meargă la băi. 
„Foarte bine, bade Simioane, zice prima
rul, fă o cerere și te trimitem. De fapt, 
dumneata nici nu trebuia să mai vii în 
cîmp, zău așa". Deodată apare și fiul lui, 
din Blaj, care a venit la Ohaba cu bici
cleta, pe scurtătură ca și mine, ca să-și 
ajute tatăl. Deși e muncitor, conduce vaca 
înhămată la căruță, ce ține loc de bou, 
atît de bine, îneît seamănă cu un auten
tic țăran.

Dau să plec și primarul Eremia Drago
mir îmi șoptește la ureche : „Vă rog să 
scrieți adevărul despre noi, căci, cum să 
vă spun, despre Ohaba nu s-a prea s 
de bine". îl asigur că o să scriu de fc 
te bine.

O fericită inițiativă a făcut ca și 
anul acesta Bucureștii să se bucure, 
la sfirșitul frumoasei toamne, de o 
mare expoziție de flori, sigur mai ales 
florile toamnei, la care și-au dat con
cursul specialiști din aproape toată 
țara, împătimiți de cauză, foarte renta
bilă și economică florilor.

Așa se face că Ateneul român s-a 
văzut gazda generoasă — deși barocul 
foaierelor sale a concurat serios ne
voia de lumină și de alb și de simpli
tate presupusă de o astfel de expozi
ție — s-a văzut, zic, gazda generoasă 
a unei manifestări care a înnobilat o- 
rașul amiral și i-a dat bucureșteanului 
sentimentul că participă direct la pro
gresul ideii de frumos în țara noastră.

Sigur, aplaudînd, cum am făcut de 
la început, inițiativa, șalutînd cu toa
tă căldura pasiunea cu care oameni de 
știință, ingineri, tehnicieni, nu oste
nesc să acrediteze șansa și economică 
a cultivării florilor, — și din acest 
punct de vedere sînt de admirat acei 
oameni care nu pregetă să împingă 
înainte' și această industrie — voi spu
ne cu convingerea că mă aflu tocmai 
în asentimentul lor că merită să fa
cem mai mult, și mai mult, mult mai 
mult decît facem pentru flori.

Nu sînt, firește, în clipa de față în 
posesia tuturor datelor economice dar 
sînt convins, din tot ce știu, că e foar
te rentabilă floricultura, ca să nu mai 

vorbesc de valoarea ei educativă 
fiindcă ce poate; oare, sensibiliza mai 
adine și cultiva mai mult sufletul o- 
menesc decît dragostea pentru flori, 
ele însele izvorînd în natură ca o lec
ție de armonie și de farmec spiritual.

La Ateneul român au Lost prezenți 
cultivatori ai florilor diif Oradea și 

a

Opinia unui alegător

Concertul florarilor la Ateneu

Brașov și Dumbrăveni și Cluj și Bucu
rești și Constanța, iar întrecerea lor 
a cucerit, pentru toți, un mare pre
miu, al- dăruirii pe altarul mai binelui 
și mai frumosului vieții noastre de 
fiecare zi.

Pe mine mă interesează însă, în a- 
cest articol, mai ales faptul că se pro
filează, cum mai ziceam, o adevărată 
industrie a florilor, că specialiști de 
mare clasă fac serioase cercetări de 
cultivare a celor mai diverse soiuri, 
de aclimatizare a unor flori altădată 
aduse cu avionul din străinătate, și 
acum vîndute de noi acolo, în sfîrșit, că 
experiențele lor argumentează o mare 

tradiție românească și în mod special 
consolidează o tradiție și o îmbogă
țesc. Gazetele scriu mai puțin decît 
s-ar cuveni despre acești oameni, nici 
eu nu-i cunosc pe toți, dar pe unii, 
cum sînt lucrătorii de la Centrul de 
cercetări , sere Băneasa, conduși de 
inginera Canarcahe și unde o fată tî- 

nără, inginera Buzatu, cultivă și îngri
jește o sută șaizeci de varietăți de cri
zanteme, îi cunosc bine și mă simt 
dator să-i laud aici. Și fiindcă veni 
vorba de crizanteme, ele au și fost 
reginele Expoziției de la Ateneu, e 
bine de pildă să se știe că pretind, 
nu presupun, pretind, un an de muncă 
întreg ca să înflorească o dată, în 
octombrie-noiembrie Aici, în lumea 
crizantemelor, Bucureștii ar fi putut 
lua premiul întîi.

Dar la expoziție, la care sînt sigur 
că a și contribuit cu tot sufletul și cu 
toată știința și puterea lui, a fost pre
zent un profesor de horticultură, mare 

iubitor de flori, și a făcut cîteva ob
servații și sugestii demne de toată 
stima noastră și în stare să îmbogă
țească domeniul iar eu subscriu la ele 
cu inima și cu condeiul.

Anume, s-a sugerat că o atenție 
sporită, ba poate intenționată, ar me
rita să se dea tufăneleior, floare ro
mânească specifică, rezistînd pînă 
tîrziu sub brume și lăsîndu-se ușor 
cultivată de multă lume, la țară, nu 
mai vorbesc, dar și în orașe, în mici 
grădinițe și în balcoane chiar. S-a su
gerat, apoi, cultivarea mai ambițioasă 
a mușcatelor, la fel de românești ca și 
tufănelele, și cred că ideea ar trebui 
rapid îmbrățișată și toți iubitorii de 
flori încurajați și ajutați să fie bene
ficiarii minunii care este mușcata în
tr-un cerdac sau într-un balcon de 
casă de gospodar.

M-a mai cucerit ideea încurajării 
cultivatorilor de flori individuali, la 
oraș ca și la sat, și chiar un concurs 
al lor — idee pentru care subscriu aici 
cu credința că la anul, pe vremea asta, 
voi fi martorul unei expoziții de flori 
îlustrînd progresul acestei nobile arte 
— pentru că eu o consider o artă a- 
devărată — creșterea florilor și la care 
să participe cei mai vestiți, cultivatori, 
din toată țara, și poate că și o aso
ciație națională a crescătorilor de flori 
ar fi și ea o idee fericită !

DINU SĂRARU S
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Perspective largi conlucrării multilaterale Bucuroși 
I prietenești dintre România și Iugoslavia de oaspeți

• Fructuoase rezultate ale noului dialog la nivel înalt •

Continuată în aceeași atmosferă de 
caldă prietenie, de înțelegere, colaborare 
și stimă reciproce, vizita oficială de prie
tenie efectuată in țara noastră, la invi
tația tovarășului Nicolae Ceaușescu și a 
tovarășei Elena Ceaușescu, de tovarășul 
Mika Șpiliak, președintele Prezidiului Re
publicii Socialiste Federative Iugoslavia, 
împreună cu tovarășa Ștei'ița Șpiliak, s-a 
încheiat cu rezultate fructuoase, care 
deschid, perspective largi conlucrării mul
tilaterale prietenești româno-iugoslave, 
în interesul reciproc, al cauzei păcii și 
înțelegerii internaționale.

Convorbirile la nivel înalt româno- 
iugoslave au însemnat în primul rînd, 
după cum se subliniază în Declarația co
mună româno-iugoslavă, o contribuție de 

, seamă la extinderea și diversificarea le
găturilor bilaterale pe multiple planuri. 
Acardînd o atenție deosebită promovării 
colaborării economice și creșterii schim
burilor comerciale dintre cele două țări, 
președinții Nipblae Ceaușescu și Mika 

, . Șpiliak au apreciat pozitiv eforturile și 
' " acțiunile: întreprinse în această direcție 

de guverhele României și Iugoslaviei, de 
Comisia mixtă româno-iugoslavă de co
laborare economică, de celelalte organe 

i . organizații economice. în acest cadru, 
-a evidențiat însemnătatea pe care o are 

pentru ambele țări, precum și pe plan 
mai larg, colaborarea româno-iugoslavă 
în construirea și folosirea sistemelor hi
droenergetice și de navigație de la Por
țile de Fier I și Porțile de Fier II. A 
fost subliniat interesul* reciproc pentru 
înfăptuirea măsurilor convenite în co
mun în vederea accelerării construcției 
sistemului Porțile de Fier II și pentru 
suplimentarea puterii instalate la ambele 
sisteme. în același timp, s-a relevat ne
cesitatea ca, în condițiile evoluției eco
nomice. nefavorabile în lume, să fie. fo
losite într-o măsură tot mai mare avan
tajele pe care le oferă nivelul de dezvol
tare a Celor două economii, apropierea 
geografică, legăturile de transport din
tre cele două țări pentru colaborarea 
economică reciprocă în acest sens, se 
relevă în Declarația comună, este ne
cesar ca cele două guverne, Comisia mix
tă româno-iugoslavă de colaborare eco
nomică și celelalte organe economice să 
acționeze mai hotărit în scopul întăririi 
colaborării dintre economiile «dor două 
țări, prin promovarea unor acțiuni co
mune în diferite domenii, pentru dezvol
tarea producției în comun de noi pro
duse, asigurînd astfel ridicarea nivelului 

’ tehnic și industrial din cele două țări. 
Ia domenii deosebite pentru colaborare 
u fost menționate electronica, electro

tehnica, construcțiile de mașini, chimia 
și petrochimia. Posibilități importante 
există și în realizarea colaborării în do
meniul metalurgiei și siderurgiei, al me
talelor neferoase și feroaliajelor, precum 
și în cercetarea geologică și exploatarea 
de petrol și gaze în zona de frontieră. 
Subliniind rezultatele colaborării în do
meniile științei, culturii, învățămîntului, 
mijloacelor de informare, turismului și 
sportului, președinții Nicolae Ceaușescu 
și Mika Șpiliak s-au pronunțat pentru 
îmbogățirea conținutului acestei colabo
rări, pentru amplificarea informării opi
niei publice din cele două țări asupra 
tuturor aspectelor, vieții și construcției 
socialiste în România și Iugoslavia,- în 
scopul unei mai bune cunoașteri a dez
voltării lor istorice, a relațiilor lor tra
diționale de prietenie, a valorilor măte- 

- riale și spirituale ale poporului român 
și popoarelor iugoslave.

Schimbul de păre^ cu privire" la unele 
aspecte esențiale ale actualității politice 
internaționale a relevat și de astă dată 
identitatea sau apropierea punctelor de 

, -ssedere ale celor două țări, precum și ac- 
■ lualițatea pozițiilor și aprecierilor „cu

prinse .în . declarațiile comune româno- 
iugoslave din ultimii ani. în acest cadru 
a fost relevată preocuparea României și 
Iugoslaviei față de agravarea încordării 
în relațiile internaționale, ca rezultat al* 
politicii de forță, dominație și dictat, de 
împărțire și reîmpărțire a sferelor de in
fluență, al recurgerii tot mai frecvente 
la intervenții și amestec în treburile in
terne ale altor țări, intensificării necon
tenite a cursei înarmărilor, accentuării 
crizei economice mondiale și sporirii de
calajelor dintre țări, al nesoluționării 
problemelor internaționale existente și 
apariției de noi focare de criză și con
flicte armate în diferite zone ale lumii. 
S-a apreciat că în aceste condiții se im
pune mai mult ca oricînd unirea efortu
rilor popoarelor, ale forțelor înaintate de 
pretutindeni pentru oprirea agravării si
tuației internaționale, pentru reluarea ne
întârziată și consolidarea politicii de des
tindere, înțelegere și pace, pentru so
luționarea pe cale ’politică, prin tratative, 
a tuturor problemelor litigioase, pentru 
așezarea la baza relațiilor dintre state a 
principiilor egalității în drepturi, respec
tării independenței și suveranității na
ționale, a dreptului fiecărui popor de a 
hotărî singur calea dezvoltării sale, fără 
nici un amestec din afară. Cei doi pre
ședinți au pus în evidență atenția deose
bită pe care România și Iugoslavia o 
acordă evoluției situației pe continentul 
■european, unde se găsesc în momentul de 
față cele mai puternice arsenale, în

deosebi nucleare, ceea ce ' constituie o 
gravă amenințare pentru viața popoare
lor din această parte a lumii. Pornin- 
du-se de la aprecierea că oprirea cursei 
înarmărilor și trecerea la măsuri con
crete de dezarmare, și în primul rînd de 
dezarmare nucleară, constituie problema 
fundamentală a zilelor noastre, s-a su
bliniat de ambele părți necesitatea de a 
se acționa cu hotărîre pentru oprirea am
plasării de noi rachete în Europa, pen
tru retragerea și distrugerea celor- exis-T 
tente. în acest context, s-a relevat că 
România și Iugoslavia, ca state balca
nice, sînt profund interesate să conlu
creze activ și eficient pentru ca în Pe- 
ninsjila Balcanică să fie instaurat un cli
mat de încredere și pace, să se dezvolte 
o trainică și largă colaborare multilate
rală, pentru transformarea acestei re
giuni într-o zonă a bunei vecinătăți și 
cooperării pașnice, într-o zonă fără arme 
nucleare și fără baze militare străine.

Se poate conchide cu totală îndreptăți
re că prin rezultatele sale, prin întreaga 
sa desfășurare, recentul dialog la nivel 
înalt româno-iugoslav a constituit o nouă 
manifestare grăitoare a dorinței Româ
niei și Iugoslaviei de a conferi noi di
mensiuni relațiilor de prietenie, colabo
rare și cooperare pe multiple planuri, 
precum și ps arena internațională, în in
teresul reciproc, pentru a-și aduce o con
tribuție importantă la statornicirea unui 
curs nou în viata politică mondială, la 
promovarea politicii de destindere, în
credere și colaborare între națiuni, la în
făptuirea năzuinței de libertate, indepen- . 
dență și progres a popoarelor, la trium
ful idealurilor socialismului și păcii în 
lume.

ION D. GOIA H
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MUNCA ȚĂRANULUI - UN FOC CONTINUU
• Tractoarele urcă spre munte • O promisiune tergiversată: mașinile pentru parcele mici • Intr-un complex; activitatea

nu poate fi decît complexă! •

Un S.M.A.
pentru toata lumea

E aspră viața țăranului de pe dealuri
le, obcinele, măgurile și Munții Vrancei. 
Pămîntul e puțin, slab și rece, pe deasu
pra e și răzlețit, un petic e aci, altul 
cine știe pe unde, agățat de-o buză de 
deal ori de munte, gata parcă să se prâ- 
vale la vale dintr-o clipă într-alta. Ca 
să culegi de pe-aici un coș de porumb ori 
un braț de fin, trebuie să nu prea știi 
ce-i odihna, să știi doar să izbești cu 
sapa. Puține sînt și pășunile și, aidoma 
pămîntului, fug la vale pe pante repezi. 
Omul își bate boii ori caii de-și rupe 
brațul ca să aburce pe coaste cu plugul 
ori cu căruța de bălegar. Cei ce trăiesc 
la vale, la șes, o duc altfel, acolo ară 
tractoarele și culeg combinele, acolo via
ța are alte întemeieri și alte rosturi. Dar 
Oare sus, în sihlele de sub munți, să nu 
se poată■ face nimic pentru viața omului 
ți răsplata pămîntului 7

De la un timp, iată, se face. Un S.M.A. 
Înființat In primăvara asta, cu sediul la 
Vidră, la poale de munte, a luat în păs
torire partea necooperati vizată a Vrancei, 
cu o suprafață agricolă de aproape 50 000 
ha, din care, arabile sînt vreo 14 740 iar 
tnecanizabile cam jumătate : 7190 ha. 
S.M.A.-UI are trei secții (sînt prevăzute 
a se înființa încă patru), risipite ca și 
pămîntul. în orizonturi greu de legat 
Intre ele. Vidra e la 40 km de Focșani, 
secția Dumitrești e la 75 km de Vidra, 
secția Garoafa la 45 km de sediul cen
tral și la 130 km de Dumitrești. Ca să 
Je viziteze, „asistența" pe motorină a 
S.M.A.-ului, cu directorul lingă șofer sau 
pe locul șoferului (cînd acesta nu mai do
vedește la drum), dă zilnic din roate ore 
și ore. Zestrea secțiilor sînt (deocamdată) 
79 de tractoare, disputate de mai multe 
mii de țărani. S.M.A.-ul le-a arat în pri
măvara asta vreo 2 000 de hectare, cite 
mai rămăseseră după ogoarele din toam
nă muncite cu boii și caii.

Tînăra stațiune, ni se spune, nu-și pro
pune, desigur, să scoată boii din juguri 
ori caii din hamuri și să-i așeze în mu- 
zeul monumentelor naturii. De cai și de 
boi este încă (și va mai fi 1) nevoie, ni
meni din Vrancea nu se plînge că există 
boi și cai, toată lumea se plînge că-s 
prea puțini. Cu cei ce sînt nu se acope
ră cerințele unei agriculturi moderne, fie 
ea și montană, nu se acoperă, de fapt, 
nici cele ale unei agriculturi de toată 
Ziua, dovadă terenuri întregi ce, nemun- 
eite, s-au sălbăticit, năpădindu-se de pe
cinginea arinișurilor și cătinei. Cu anima
lele ce sînt încă în ființă și în putere și, 
speră Vrancea. cu urmașele lor, care să 
le întreacă la număr, se va munci, și încă 
intens, mai departe, se va munci în ace
le locuri (destule pe-aici, însumînd peste 
7 500 de hectare arabile) cocoțate pe culmi 
șuvoite și in zariști de munți în cane 
tractoarele nu pot pătrunde.

Stăm de vorbă, la secția Dumitrești, cu 
inginerul Vasile Trifan, directorul 
S.M.A.-ului, și cu tehnicianul Costan Va- 
Bian, șeful secției. Secția are 20 de trac
toare, și mai mari, și mai mici, și, la lu
crările pe care le-a făcut anul ăsta (ară
turi, semănături, defrișări de terenuri în- 
țelenite, drumuri spre ogoare greu acce- 
Bibile, amenajări de baraje pentru micro- 
sisteme de irigații și pentru heleșteie de 
pește), bucurînd vreo 400 de gospodari și 
vreo 80 de hectare de pămînt, a realizat 
® cifră de venituri spre care privesc cu 
mirare chiar și unele S.M.A.-uri de la 
cîmpie : 80 000 lei pe tractor, calcul în 
care intră și tractoarele mici. E rentabil, 
căci clientii S.M.A.-ului se prezintă la 
Vidra „cu banii jos", nu se roagă pen
tru amînări ale plăților, nu se plîng că 
n-au parale în bancă (cum fac destule 
case mai mari, afectînd starea financiară 
a stațiunilor de mașini agricole). Ei plă
tesc totul, cinstit și curat, de la bun în
ceput, rentabilizînd S.M.A.-ul care, la 
rindu-i, îl ..rentabilizează", zice ingine
rul Trifan, pe fiecare din ei, răspunzîn- 
du-le avansului de încredere cu cîștiguri 
oe umflă chimirele sau carnetele C.E.C. în 
ce fel 7

Batem la o poartă din Dumitrești. Ne 
deschide chiar gospodarul, Costel Bucu- 
reșteanu pe nume, om la vreo 40 de ani, 
cu trei copii și două hectare de pămînt. 
Păi, zice el, chestiunea cu rentabilitatea 
e simplă, n-ai de ce să asuzi despicîn- 
du-i miezul, căci un hectar arat cu trac
torul, pe lingă că e arat ca lumea, te 
costă numai 360 de lei. Aratul cu bol sau 
eu cai, cînd n-ai boi sau cai (și mulți 
a-au, căci cu porumbul pe care-1 agoni
sesc de pe dealurile astea sărace preferă 
să țină o vacă, nu animale de muncă) și-i 
închiriez! de la cel ce are, te ridică 
te 1200—1 500 de tei hectarul.

Deci S.M.A. Vidra e mulțumit, țăranul 
Bucureșteanu e mulțumit, dștigă bine șt 
anul, se rentabilizează binișor și celălalt, 
Dar Niță Văroiu — el ce spune ?

Niță Văroiu e tractorist la Dumitrești. 
Ar trebui să fie acum la treabă, dar e ia 

secție, fiindcă i s-a stricat tractorul, i-a 
rămas pe un vîrf de deal, de unde tre
buia să care porumb cu remorca ; iar el 
s-a văzut silit să coboare la secție, asu
dat, cătrănit, cale de vreo 10 kilometri, 
ca să-1 roage pe mecanicul Petrică Aron 
să-și ia în spinare lada cu scule și să-l 
urmeze pe vîrful acela. Da, zice, e greu 
al dracului prin sălbăticia asta, sînt nu
mai hîrtoape și rîpi. se poticnesc prin ele 
și caprele, dar tractoarele ! Și asta încă 
nu-i nimic, dar îți mai stă în coastă și 
clientul, țăranul, toată vremea te cerți 
eu el, că, dacă nu-i faci lucrarea după 
dichisul din capul lui (adică să i-o faci 
în așa fel incît să iasă din piatră seacă 
răzor de ceapă !), gata, te-a reclamat. 
Zice că-i banul lui și că el, pentru banul 
ăsta al lui, pe care numai el și spinarea 
lui știu cum scot din rîpele Dumitreștî- 
lor, șe duce și la tovarășa prim secretar 
de la județ. Pe el, pe Niță VăroiU, nu 
l-a reclamat încă nimeni, dar unii dintre 
colegii lui, trimiși prin zona Bîrseștilor, 
au fost nevoiți să refacă lucrările, nu le-a 
mers cu „mai lasă, jupîne, mai dă, româ
ne", pînă n-au făcut treaba la meserie 
n-au scăpat de gura clienților. Cu cei din 
cîmpie te mai înțelegi, acolo pămîntul e 
mult și darnic, ălora nu le pasă de fier- 
care fir de nisip, cum le pasă celor 
de-aici. Și-apoi mai e o chestie cu clien- 
ții ăștia, cel mai greu cu ei e nu la arat, 
ci la semănat. Căci atunci vine fiecare cu 
traista lui de semințe, unul vrea ca în 
cutia semănătoarei să pui fasole, altul, 
adică megieșul de hat, vrea porumb sau 
cine mai știe ce, iese o zăpăceală de nu-ți 
mai vezi capuh .

Deci emul care, cum s-ar zice, e la mij
loc, între interesele S.M.A.-ului și cele 
ale țăranului, omul ce-i slujește și îi 
„rentabilizează" pe amîndoi, este cel care 
suferă, singurul care suferă. Nu-i așa, 
tovarășe Niță 7

Nu, zice omul, cum să fie așa 7 Păi 
oamenii ăștia, țăranii ăștia, au o grijă 
de tine ca de copilul lor. Pe la cîmpie, 
pe la acele case mai mari, unii mai uită 
să-ți aducă pe brazdă prînzul cu hrană 
caldă, alții zic că ți l-ar aduce dar la 
niște prețuri care te ustură, pe cînd insul 
din Dumitrești taie găina și ți-o aduce 
frumos rumenită, pe ștergar curat și în
florat; Ei, și îți mai dă și el, acolo (pri
vire iute spre directorul Trifan, care se 
face că nu aude), ce poate, o atenție, un 
cadou, dacă e mulțumit de isprava ta.

Deci toată lumea e mulțumită, deci 
„S.M.A.-U1 pentru toată lumea", cum 1 
se spune în Vrancea, pășește în lume cu 
dreptul, dîndu-i lumii ținutului un plus 
de putere și un plus de avere. Oare chiar 
așa să fie 7 Da, e așa, dar încă nu-i chiar 
așa — ne spune, un ceas mai tîrziu, la 
Focșani, inginerul Constantin Dinu, di
rectorul Trustului județean S.M.A. Mal 
sînt niște suferințe, de pildă niște inves
tiții care întîrzie. Secțiile Vidrei n-au 
încă nici o construcție, sînt doar niște 
terenuri înțărcuite, iar iarna-i aproape, 
oamenii și mașinile n-o s-o ducă prea 
bine sub cerul goh Unii furnizori și-au 
uitat obligațiile, o remorcă-atelier desti
nată secției Dumitrești, deși de trei luni 
plătită (și plătită bine : vreo 500 000 de 
lei) întreprinderii „Automecanica" din 
București, nu vrea nicicum să se arate 
pe zarea Vidrei. Mai lipsesc și utilaje fără 
de care Vidra nu-și poate onora cuviin
cios menirea, lipsește sistema de mașini 
agricole pentru parcele mici, lipsesc trac
toarele pe șenile, adecvate muncii pe 
pante. Se mai impune, și nu în ultimul 
rînd, urgentarea înființării celorlalte pa
tru secții ale Vidrei. Fără ele, acoperirea 
celor peste 7 000 de hectare mecaniza- 
bile se face greu, oamenii și mașinile tre
buind să alerge în toată clipa la mari 
distanțe, de parcă timpul optim al lu
crărilor ar sta pe loc iar motorina ar 
curge pe valea Putnei. Dar, zîmbește 
ing. Constantin Dinu, ce vreți, sîntem 
încă la început, bine că s-a făcut acest 
început ! Bine și pentru noi, bine și 
pentru țăranii Vrancei ? •

Nu pytem decît să subscriem.
IUE PURCARU ■

Omul — interioare de conștiință

Teoretic...
Ion, băiatul meu cel mic, are 

șase ani și este in clasa intii. Apa
rent, lumea lui este lumea mea : 
o casă, familia, strada, prietenii, 
școala așa cum imi închipui eu că 
este școala, televizorul, cărțile pe 
care i le citesc eu, ce-ar mai fii

Valorile lui sint acelea asupra 
cărora eu veghez să fie valori, in 
problemele mari ale vieții, desi
gur. De la mine, de la noi învață 
care este binele șl care este răul, 
frumosul și untul, tăria și slăbi
ciunea, bărbăția și lașitatea, virtu
tea ți viciul, generozitatea și mes- 
chinaria.n

Este medic 
veterinar 
și îl cheamă Epuraș

De la Balș, mergînd spre Bălcești, șo
seaua străbate sate care spun destule ori- 
cui : este mai întîi Oboga, cu ceramica 
sa trecută de mult de granițele țării ; 
apoi Călui, cu a sa ctitorie a voievodului 
Mihai, redată circuitului turistic ; vine la 
rînd marea comună lancu Jianu, pînă mai 
ieri vestită pentru viile sale. Azi însă 
are și o crescătorie de porci — un com
plex, zic specialiștii — despre care se 
vorbește de bine. N. B. — și tot mai des. 
Să facem cunoștință cu șeful ei.

— Prenume, nume, profesie, loeul și 
•nul nașterii, alte date.

— Zenobie Epuraș. medic veterinar. 
1945, Craiova...

— „.Un medie veterinar' numit Epuraș 
— și cu un diminutiv — mi se pare fru
mos. dar să continuăm.

— ...Am terminat, în 1966, Facultatea de 
medicină veterinară din București, după 
care, primul an de stagiatură l-am făcut 
la Brădești — Dolj.

— Cum și de ce ați venit Ia lancu Jia
nu, Brădeștiul nu era mai aproape de 
Craiova ?

— întrucît s-a desființat Î.A.S. Mihăița 
de care aparțineam și s-a reînființat ■ 
I.A.S. — lancu Jianu, noul director m-a 
cerut de la Brădești. Aici am găsit o 
fermă sistem gospodărie cu 4 000 porci. 
Ulterior am aparținut de ferma I.A.S, 
Simbubești, apoi de ISCIP Caracal. în 
1979 a început aici construcția unui com
plex modernizat cu circuit închis de 
20 000 capete, terminat acum doi ani și 
format din 5 hale îngrășătorie, 4 hale ma
ternitate tineret, 3 hale gestație cu 2 000 
scroafe. Plan anual — 2 500 tone carne.

— Vă amintiți care și eum a fost pri
ma zi de lucru la lancu Jianu 7 Ce era 
atunci, aici 7

— A fost o zi puțin înnorată, marți 1 
septembrie 1967. Ferma avea și 5 000 ovi
ne, 2 000 stupi, 400 vite pentru repro
ducție.

— Să spunem de pe acum că astăzi 
«înteți șef de fermă. Poate ne vorbiți cum 
ați devenit șef și ce conduceți.

— Sînt, într-adevăr, șeful complexului 
lancu Jianu — un complex foarte mo
dern de creștere și îngrășate a porcilor, 
cu circuit închis (2 000 scroafe matcă) ce 
dă 2 500 tone carne anual și obține 30 000 
purcei. Pe lîngă complex funcționează o 
stație proprie de măcinat unde prepa
răm întreaga cantitate de furaje necesa
ră, materia primă (porumb, orez) prove
nind de ia C.A.P.-urile din jur. Anul tre
cut am avut un beneficiu de 2 (două) mi
lioane lei iar pentru 1983 sperăm să fie 
apropiat de această cifră. Iar șef, cum zi
ceți, am fost desemnat fiindcă nu erau 
prea mulți candidați. Lăsînd gluma la o 
parte sper să nu fi înșelat așteptările.

— Știu că și un singur porc se îngri
jește greu. Cum este eu toți de care răs
pundeți 7

— Știu eu, toți de care vorbiți înseam
nă nu doar mîncare, ci și apă, ventilație, 
sănătatea lor. Continuăm să finisăm, fo
răm noi puțuri, căutăm soluții de moder
nizare a halelor de maternitate-tineret, 
care să dea randamentul scontat. Poate 
într-un an le vom rezolva, făcind din 
complex unul dintre cele mai bune din 
țară, care din rentabil să devină și mai 
rentabil. Sper că am răspuns, cu detaliile . 
acestea, la întrebarea privind grijile mele.

?i, în mare, le cunoaște, nu mă 
plîng...

La începutul școlii i-am dăruit o 
gumă. O gumă foarte bună și rară 
incît văzîndu-l apoi cum plînge 
după ea, cînd colegii i-au rupt-o, 
sentimentul meu a fost unul de 
împlinire și, mulțumit că băiatul 
meu nu este un aiurit și un nepă
sător cu lucrurile pe care i le în
credințez, i~am promis că-i voi 
aduce o altă gumă, dar el nu s-a 
liniștit și fiindcă eu am insistat să 
aflu de ce anume îl supără faptul 
eâ îi dau o altă gumă mi-a răs
puns că da, ce știu eu T — cu ori

— Atunci să fiu — și să fiți — mai 
concret. Cum e o zi de muncă aici 7

— Ea începe la ora 7,00 dimineața, cînd 
șeful complexului trasează sarcinile celor 
doi muncitori de înaltă calificare și me
dicului veterinar, pentru ca seara la ora 
18 să facem bilanțul. Zilnic punem foarte 
mare preț pe pregătirea cit mai complexă 
a rațiilor de alimente, întrucît, cum spu
neam, avem categorii diferite de porci 8 
scroafe gestante, purcei sugari etc., și 
hrana lor nu poate fi lăsată la voia în- 
tîmplării. Trebuie să avem masă verde, 
porumb, lapte, Roni pron și altele care 
nu se administrează la voia întîmplărit

Apoi să nu uit. Avem de lucru, în sen
sul bun și concret al termenului, cu oa
menii din zonă — pronunțat viticolă și 
mai nou pomicolă — explicindu-le eum 
să crească porci in sistem intensiv. Orice 
ar fi, întorcîndu-mă la întrebare, e mai 
ușor să fie crescuți 1—2 porci acasă, îh 
gospodăria individuală, și foarte greu In
tr-un complex industrial, cu densitate 
foarte mare. Poate să pară o- lozincă ce 
zic dar pentru ca acest complex să aibă 
rezultatele de care vorbeam și la care ți
nem, nu e posibil decît aplicînd întocmai 
toate măsurile sanitar-veterinare pentru 
prevenirea bolilor și pentru tratarea d’ 
ritelor afecțiuni ce apar. Adică nu ah 
decît stînd lîngă oamenii mei, fiind me
reu la locul de muncă. Chiar dacă, așa 
cum ar zice cineva, mirosurile nu sînt 
dintre cele mai fine.

— Să mai discutăm despre complex.
-- E foarte bine aerisit și construit. 

Mediul nu e nociv dar nici simplu pen
tru că există o anume degajare de amo
niac. Munca este mare și în afara hale
lor pentru că acolb sînt mari probleme.

— Aveți un program de lucru și un țel 
al activității 7

— Nici nu se poate altfel, în ambele 
cazuri. Că începe la ora 7 vă spuneam, 
că s-ar putea încheia la ora 22, e adevă
rat. De zile libere nu știu. Problemele in 
zootehnie apar mai ales duminica, atunci 
cînd muncitorii vor să-și rezolve proble
mele personale și neglijează diferite as
pecte de care răspund. în zootehnie, ab
sența mică într-un anume moment poate 
declanșa o mare anomalie. Expresia foc 
continuu, orice ar fi, aici își are obîrșia.

— De acord cu totuL Dar, revenind la 
faptul că oamenii din zonă trebuie instrui 
iți cum să-și crească intensiv porcii, 
poate dezvoltați ideea.

— Nu știu eu de ce și în ce circum
stanțe, intr-o vreme s-a acreditat ideea 
— a cărei falsitate n-o mai evoc pe Îs 
— că și la sate oamenii n-au prea nu 
nevoie să crească animale, păsări și porci 
pentru că problema o vor rezolva ferme
le și crescătoriile. Or, azi, dimpotrivă, nu 
ne putem dispensa de o activitate stră
veche, ce trebuie perfecționată, desigur, 
și care are multiple implicații în viața 
economică a satului și chiar a orașului. 
Cu alte cuvinte, zic eu, între o teză și 
avantajele unei realități trebuie să subli
niem importanța celei din urmă.

— Se poate vorbi de o experiență după 
17 ani de muneă aici. Apoi ați uitat to
tuși întrebarea eu programul dv.

— Se poate. Mai am de stat 15 ani pînă 
ies la pensie și nu doresc decît să aduc 
complexul la un nivel șl mai bun. Adică 
să se discute despre el frumos, la nivel 
județean, departamental și, dacă tot sîn- 
teți de față, și în presă 1 E mult, e pu
țin — vremea ne va spune. E adevărat, 
încă n-am învățat totul. Vizitez și pe alții 
cu tradiție și, cînd aud despre ceva nou 
în domeniu, merg, văd, studiez, îl încerc 
și eu cu mijloacele mele. Zic că nu e 
rușine să mă perfecționez mereu, să în
văț de la alții. Progresul și eficiența au 
se înregistrează altfel;

—- Frumos zis.
— Dar trebuie făcute. Apoi, dacă am 

rezultate bune în complex, acestea nu pot 
fi. despărțite de traiul mai bun al munci
torilor așa incit grijile lor personale să 
fie cît mai mici.

C. DUMITRU ■

care altă gumă pînă apuci să 
ștergi, că tu știi, tată, că nu e voie 
să ștergi, vine „tovarășa“ și te 
prinde...
. Apoi, fiindcă-l priveam pesemne 
mustrător, cu toate că-mi venea să 
rid, el s-a grăbit să adauge, să 
ii-am cumva impresia că a uitat, 
că el nu știe lecția, că nu e demn 
de dragostea mea, dar și plictisit 
câ trebuie să se repete, să producă 
neîncetat dovezi că nu e un uituc: 
„Știu, tata, a zis repede, nu e 
frumos s-o minți pe «tovarășa»"...

.Și s-a întors în lumea lui din ce 
in ce mal bine pregătit teoretic 
in problemele răului și ale bine
lui, ale frumosului șl uritului...

Iar eu i-am făcut rost de o gumă 
. la .fel ca cealaltă, cu toate că nu 

de acord eu felul lui de ® 
privi lucrurile.

HiCOLAE CR1STACHE ■



PROBLEM A NU MĂRUL UNU:
ENERGIA in industrie

• Eugen Manta și uluitoarea sa ascensiune în ierarhiile muncii • Cine comandă Escavatorul 2 000 • 0 idee din familia ideilor mari

Rar. ne preocupă cifrele, o sfială mai 
veche față de graiul lor oprindu-ne in
timidați de cite ori'venim in atingere 
cu cele nouă semne arabe, în diversele 
lor combinații. Cînd totuși transcriem in 
carnetul nostru de note, date de ordin 
numeric, o facem dacă ni se pare câ a- 
cestea capătă semnificația unor imagini. 
Miliardele de kilometri parcurși prin 
pulberea cosmică de o navă astrală par 
o imagine, o unică imagine, o imagine 
poate părea și calculul în metri al scu
fundării unui scafandru în adîncimile 
abisale ale oceanului, ca și ecuația prin 
care un savant traduce în cifre și în sim
boluri mișcarea materiei în infinitul mic. 
Așa cum, în Gorj, în cel mai mare bazin 
minieresc al țării, o imagine ni s-a părut, 
în aceste zile, graficul exprimînd truda 
anului ’83, a oamenilor cuprinși în bă
tălia cu zilele și cu ceasurile, pentru 
sporirea forței economice a țării, pentru 
independența energetică națională. In 
prirpelc- nouă luni ale anului acești oa- 
mehi au dat, ni se spune, 3,821 milioane 
de tone, <le lignit peste ceea ce dăduseră 
în* ^uecași etapă calendaristică a anului 
precedent, iar la decopertări 25,3 mi
lioane me. Un munte de pămînt inert 
„decopertat", adică dat la o parte, ca să 

din ădîncuri muntele viu, fier- 
1 ăl cărbunelui, cu uriașele sale la
te..e de energie. Nu știm cite tone de 
piatră are Parîngul — geologii ne-ar pu
tea-o preciza — dar s-ar putea ca „Olim
piii Gorjului", cum l-a numit cu frenetic 
patriotism local un june poet al acestor 
plaiuri, să fie concurat de munții de pă- 
mint și de cărbune smulși db oameni din 
coerența de eră a rocilor.

Ce exprimă cifrele de sus ? Exprimă, 
desigur, ne spune tov. Laurențiu Toader, 
secretarul cu probleme economice al 
Comitetului județean Gorj al P.C.R., o 
imagine, o imagine sugestivă și percu
tantă a muncii oamenilor, dar mai ales 
o narațiune a ei. O narațiune epică pal
pitantă, în care personaje, conflicte, eve
nimente se înlănțuie și se întretaie în 
creșteri pline de tensiune, în etape de 
•ăspîntie ce modifică zi după zi relațiile 
lin întregul tablou.- Intervin în. această 
tarațiune, pe lingă truda dintotdeauna a 
oamenilor, o seamă de factori calitativi, 
ntensivi, de natură recentă, rod al pre
ocupării . conducerii partidului, a secreta- 
■■l.u generai, pentru așezarea muncii 

ninerilor într-un cadru care s-o infuzeze 
•u forțe noi. Este vorba de un întreg 
jomplex de măsuri, care înseamnă, prin- 
rc alțele, importante îmbunătățiri eon- 

■,tractive ale marilor utilaje de excavate 
: transport al lignitului, optimizarea 

n, cinului de benzi transportoare din 
«triere,. scurtarea (de 4—5 ori !) a pro- 
leselor de vulcanizare, care dădeau atîță 
lătaie de cap paznicilor de benzi, spo
irea funcționalității sistemelor de ase- 

care și de drenate a apelor din cariere, 
ca și a sistemelor de selectare a corpu
rilor străine din cărbune și, înainte de 
toate, larga aplicare a acordului global 
pe toate treptele ierarhiei muncii, de la 
miner la director. Toți sînt cuprinși in 
același front, într-o unică disciplină a 
muncii, iradiind egal către fiecare. 
„Fronț“ în deplinul înțeles al cuvintului, 
argumentat de anvergura operațiilor, de 
marile valori materiale și morale arun
cate in luptă, de strategia și tactica cu 
care lună de lună (vezi cifrele !) se ina- 
intează spre țintă. Toate armele, toate 
gradele, toate mijloacele sînt intens și, 
eficient mobilizate, toate se bat din răs
puteri,' e greu să menționezi o formație 
de luptă sau alta, e greu să numești 
eroismul, cînd totul se sprijină pe eroism.

Pe cine totuși să menționăm ?
Stăm de vorbă, la întreprinderea mi

nieră Rovinari (campioana depășirilor de 
plan) cu cîțiva dintre comandanții lup
tei: ing. Nicolae Bercea, directorul între
prinderii, Mihai Pasere, secretarul comi
tetului de partid, ing. Ion Lambru, șeful 

Reportaj lingă „Olimpiii Gorjuim44
biroului energetic. Primii doi se întorc 
spre ultimul, îl invită din ochi: „hai, 
da-i drumul !“, drept care, cu sentimen
tul că facem totuși (și chiar facem !) o 
nedorită discriminare, alegem dintre ar
mele Rovinarilor pe cea a electricienilor 
de mină. E vorba, ni se spune, de o uni
tate de elită, al cărei rol in bătălia căr
bunelui, dacă e să vorbim în limbaj de 
front, e similar cu cel al unităților ce, 
zi și noapte, fac de gardă în punctele- 
cheie, asigurînd fluxul viu, încordat și 
eroic al luptei. In mîinile lor, ale electri
cienilor, stau complicatele excavatoare-, 
uzine, stau benzile transportoare,' „covoa
rele zburătoare" de cauciuc, acționate 
electric, care duc muntele de lignit spre 
gura de foc a termocentralelor. Pe cine 
să numim dintre ei ? Interlocutorii noștri 
se gîndesc, se gîndesc îndelung, intens, 
gîndesc cu frunțile, cu mușchii, cu toată 
ființa, parcă nu mai sînt lingă noi, 
parcă-s acum acolo, între oamenii ce ve
ghează benzile și excavatoarele. Se în
torc de-acolo asudați, de parcă ar fi re
parat o zi și o noapte cine știe ce grele 
defecțiuni ale utilajelor. Ar trebui, zic 
ci, să-i numească pc toți, dar hai să ne 
oprim deocamdată la unii, deși într-o 
bătălie ca. asta,: lucrul trebuie repetat, 
nu prea e timp de numit eroismul, nu 

prea e timp de ordine de zi. Iată-1 pe 
Aurel Săvulescu, băiat de oraș, de Tîrgu- 
Jiu, cîndva electrician, acum subinginer, 
deci „cadru superior", dar un „cadru" 
care, cînd nevoile muncii devin presante, 
pune mina pe șurubelniță, are o mină 
de aur, de fapt se spune despre el că 
„stă într-o unghie și rezolvă totul". Cînd, 
într-o seară, s-a defectat o bandă, sin
gura care la ceasul acela expedia lignit, 
omul nu s-a mai dus acasă (deși se gră
bea să se ducă, nevastă-sa era plecată, 
avea copii mici, copiii îi telefonaseră să 
vină repede, că se stricase lumina elec
trică și le era frică de întuneric); deci 
omul , n-a mai plecat acasă, a rămas în 
noapte, lăsîndu-și copiii în noapte, și, pe 
o ceață s-o tei cu cuțitul, a reparat în- 
tr-un timp record, suplinind munca unei 
echipe, banda care, de-ar fi stat încre
menită. mai departe, ar fi lipsit termo
centrala Rovinarilor de vreo 2 000 tone 
de cărbune pe. oră. Dar hai să zicem că 
Săvulescu e un ins cu experiență, e acum 
om la 40 de ani, din care jumătate pe- 
trecuți în mină. Iată-1 însă pe electri

cianul Eugen Manta, flăcău de numai 
22 de ani, care la numai 22 de ani, în 
numai, cîțiva ani de minerit (s-a încadrat 
la Rovinari cind abia absolvise cea din
ții treaptă a liceului, clasele terminale 
urmîndu-le la seral), a perforat toate 
ierarhiile muncii, cocoțindu-se pe culmea 
categoriei a șaptea. Ierarhiile minierești 
sînt draconice, promovările dintr-o treap
tă într-alta se fac prin examene, susți
nute în fața unor comisii deloc dispuse 
la indulgență, căci munca în mină își are 
știutele ei rigori. începînd cu examenele 
pentru categoria a cincea, comisiile sînt 
prezidate de însuși directorul minei, toate 
cele zece întrebări pe care directorul 
Nicolae Bercea i le-a pus lui Manta, cînd 
acesta a candidat pentru categoria a 
șaptea, au primit răspunsuri pe cît de 
complete, pe atît de sigur și de dezinvolt 
formulate, dc parcă băiatul s-ar fi jujat. 
Bercea a scos atunci din bibliotecă o re
vistă tehnică nemțească și, deschizînd-o 
la cea mai complicată schemă electrică, 
aparținând unei mașini încă inexistente, 
l-a pus pe Manta ș-o descifreze. Băiatul 
s-a executat pe loc. la fel de. sigur și 
de dezinvolt, îngăduindu-și în plus niște 
comentarii, niște „propuneri de perfec
ționare", mai bine zis, ce i-au lăsat pe 
cei din comisie siderați. Același Manta, 

cînd o haldă de steril (o haldă, nu o gră
măjoară de pămînt, o haldă cu o supra
față de bază de 1 hectar și înaltă cam 
cît un bloc de 5 etaje) a alunecat fără 
veste, îngr'opînd sub miile ei de tone o 
bandă de circa 100 de metri, a zis că e 
păcat ca banda aceea să rămînă așa, cum 
propuseseră cei mai mulți, intimidați la 
gindul salvării ei, adică al unui efori 
disproporționat de mare în raport cu un 
rezultat incert. In numai 10 zile, grație 
lui, cunoștințelor și îndemînării lui, banda 
a ieșit la lumină de sub muntele ce o 
strivise. N-a mai rămas pe ea nici un fir 
de steril, de parcă Manta ar fi curățat-© 
cu pensete.

Conștiința de combatanți în prima linie 
a frontului energiei, deci de aleși (sau 
de sacrificați !) ai unei bătălii decisive 
pentru țară, conștiința de oameni a căror 
formulă de existență nu mai răspunde 
reperelor calme, comune, se aliază la 
minerii Gorjului cu un zel aprig al în
vățăturii, al cunoașterii, cu o continuă 
escaladare a tehnicii, fără de care suc
cesele lor n-ar exista. Sau n-ar exista la 
dimensiunea la care există. Oricare din
tre oamenii Rovinarilor, nu numai, să zi
cem, un Marin Condescu, comandantul 
celebrului „Excavator 2 000“ (care-i înalt 
de 40 de metri și greu de 2 400 de tone !), 
dar fiecare dintre membrii echipajelor 
acestor mașini-uzine pot demonstra' în 
fața celui mai pretențios specialist cu- 
noștințe rivale cu ale iui; și nu doar de 
mecanică, dar și de electronică, de geolo
gie, de hidrologie, munca de azi a mi
nerului stînd sub semnul specializării, al 
policalificării și polivalenței. Conform 
indicațiilor conducerii de partid, toii oa
menii locului sînt cuprinși în forme or
ganizate de instruire, de perfecționare 
continuă a cunoștințelor. Mihai Pasere, 
secretarul comitetului de partid, venit 
aici ca simplu salahor, luînd-o deci de la 
roabă, a învățat eîteva meserii (de buldo
zerist, de macaragiu, de excavatorist, de 
șofer), și-a dat la seral liceul, a devenit 
apoi maistru, s-a dus după aceea la fa
cultate, a primit diplomă de economist. 
A mai făcut încă o facultate, cea de ști
ințe juridice. A dobîndit astfel, zice el, 
cunoștințe care, pentru un activist de 
partid, sînt salutare, fie și numai ca o 
șansă in plus de â pătrunde în dedesub
turile unor probleme ce deseori se vă
desc încurcate.

La Rovinari, în Gorj, în inima bătă
liei pentru cărbune, oamenii, edificînd <s 
mare industrie, edifică o modernă civili
zație. Edifică, precum se vede, oameni.

ILIE PURCARU ■

— Intr-unui din atelierele institutului 
im văzut, tovarășe profesor Teodor Ma- 
(hiar, ceea ce dv. numiți centrala electri- 
ră.geo termală. Ea furnizează energie e- 
eetrică sistemului energetic național și 
-m priceput că pentru aceasta nu folo- 
e.ște nici petrol, nici cărbune.
— Bihorul este un ținut bogat în ape 

îeotermale. Termofiearea. a fost și rămî- 
le o cale de valorificare a acestora. Pro- 
dema era însă ca ele să devină sursă 
le energie electrică. Și se poate spune 
:ă au devenit. Pe plan mondial, în S.U.A., 
aponia, Islanda, Italia, China, e adevă- 
at că s-a obținut energie electrică din 
.ceste ape dar temperatura lor n-ă .fost 
nai mică de 170 de grade Celsius și a 
mportant de știut că apele noastre geo- 
errpale sînt mai puțin calde. Așadar, 
rebiiia să avem în vedere dacă apele cu 
emperatur: moderate pot fi și ele o sur- 
ă de energie electrică. In al doilea rînd, 
n lume au fost utilizati ea agenți de 
ucru freonul și izobutanul, care fac 
larte din familia hidrocarburilor și deci 
înt scumpe. Era nevoie să ne adaptăm 
loșibilităților existente, fiind limpede că 
aloarca încercărilor noastre depinde de 
aptul de a nu folosi materii deficitare. 
)r, bioxidul de carbon utilizat de noi 
a agent de lucru iese din pămînt din 
tumeroase zăcăminte și e nevoie doar ea 
4 să fie captat. El poate fi captat și la 
oștirile multor fabrici, efectul fiind, 
otodată, eliminarea acestor surse de po- 
uare. în fine, dacă nu există în anumite 
ocuri posibilitățile amintite mai sus. 
rtunci trebuie știut că producerea lui sm- 
etică nu costă mai mult de 5 lei kilor 
sramul și că o astfel de cheltuială, foarte 
edusă, se justifică din plin întrucît el. 
iste recirculat.

— Cum se produce, în aceste condiții, 
mergia electrică’?

— Se știe că agentul de lucru îndeobște 
itilizat pentru producerea energiei elect
rice este apa .și că este nevoie ca ea să 
ie adusă, cu destule cheltuieli. în stare 
le abur saturat uscat la temperatura de , 
>30 grade Celsius. Acel abur, produs prin 
irderea unor mari cantități de hidrocar- 
>uri sau cărbuni, pune în mișcare turbi- 
lele și produce energie electrică. Noi fo- 
psim, cum spuneam, bioxid de carbon, 
•are începe să se lichefieze sub 31,4 gra
in Celsius și se transformă în fază ga- 
;oasă, mărffidu-șr vălumul-dS 3^5*orl. te- 

temperaturi ce depășesc 31,4 grade. Se 
întîmplă așa : introducem în centrală 
bioxidul de. carbon lichid ; el preia căl
dura apelor geotermale, ajunge în fază 
gazoasă, pune în mișcare turbina și rea- 
ducîndu-1, după aceea, în stare lichidă, 
putem să-I recirculăm. „Combustibilul", 
ca să zic așa, îl asigură apele geotermale.

— Față de termoficare, aceasta, in
tr-adevăr, este o valorificare superioară a 
lor.

— Fiindcă apele geotermale pot fi uti
lizate astfel în timpul tuturor celor 8 760 
de ore pe an iar energia electrică poate 
fi modelată, în funcție de necesități. în 
orice altă formă de energie : mecanică, 
termică etc. însă nu aș vrea să se înțe
leagă că aplicația instalației pe care am 
conceput-o este limitată doar la zonele 
cu ape geotermale. Ea poate folosi deo
potrivă căldura subproduselor industria
le, căldura din gazele de ardere și căl

Centrala electrică geotermală
dura din apele reziduale, după același 
procedeu și cu același scop de pro
ducere a energiei electrice. Cu aceleași 
mijloace care astăzi sînt doar surse de 
poluare, putem produce energie. Iar 
această sursă de energie, care este in
dustria însăși, n-o scoatem de undeva, 
cum scoatem petrolul, nu e nevoie s-o 
procurăm de-acum încolo, n-o cumpărăm, 
n-o transportăm, o avem pur și simpla, 
chestiunea e doar să știm s-o folosim.

— Același procedeu conceput de dv. 
poate fi folosit și în cazul centralelor 
mari, înțeleg, din a căror transformare 
ar rezulta exact diferența dintre prețul 
petrolului și cărbunelui folosite pentru a 
aduce apa în faza de abur saturat uscat, 
pentru a pune în mișcare turbinele, și 
petrolul sau cărbunele necesare — în 
cantități mult mai mici pentru a încălzi 
apa doar atît cît ea să poată vaporțza 
bioxidul de carbon folosit ca agent de 
lucru.

— întocmai. Prețul unui kw instalat ar 
fi aproape jumătate din cel al unui kw

’• pfddus'-cIgTFeghtfâlă'pe cărbune.'‘

— Tov. prof. Teodor Pop, rectorul in
stitutului, afirma că descoperirea dv. re
prezintă „o adevărată revoluție în teh
nică". Producerea, în felul pe care-1 pre
conizați, a energiei electrice, este fără 
îndoială o premieră mondială și întreba
rea următoare ar fi în ce stadia de re
cunoaștere a importanței ei se găsește 
această descoperire despre care „Flacăra" 
a mai relatat și cu alt prilej.

— Aceste cercetări pe care nimeni, în- 
tr-adevăr, nu le-a mai abordat încă în 
tară și care reprezintă o noutate și pe 
plan mondial au fost subordonate pro
gramului național de cercetare a surselor 
energetice neconvenționale și ele au iz
butit cu sprijinul eficient al Consiliului 
Național pentru Știință și Tehnologie, 
Ministerului Educației și învățămîntului. 
Consiliului pentru coordonarea și dez
voltarea bazei energetice și forurilor ju
dețene de partid și de stat. în 1981 a fost 

nevoie de o finanțare din partea C.N.S.T, 
In 1982 am avut convingerea că ne aflăm 
în fața unei realizări certe. Am realizat 
un modul de 100 kw care a fost pus în 
funcțiune cu ocazia vizitei în institut a 
tovarășului Nicolae Ceaușescu și a tova
rășei Elena Ceaușescu. Era 9 iunie 1982. 
Ulterior am trecut la,realizarea unei in
stalații de 500 kw, care a fost pusă și 
ea în funcțiune. în iunie 1983, procedeul 
nostru a fost omologat de către o comi
sie națională stabilită prin ordinul 
C.N.S.T., rezultînd cu acest prilej unele 
propuneri de îmbunătățire funcțională a 
instalației de 2X265 kv, pe care le-am dus 
la îndeplinire împreună cu C.N.S.T. și 
întreprinderea mecanică Plopeni.

— Ar fi încă de precizat că o astfel de 
centrală electrică poate fi construită cu 
produse fabricate curent de către indus
tria noastră.

— E adevărat. Institutul nostru a lu
crat, de exemplu, la realizarea unor mo
toare geotermale și a unor pompe de 
bioxid de carbon de puteri unitare mă
rite, care se află acum în rodaj pe ban- 
’Dăf pentru aceasta am 

utilizat motoare existente în fabricație.
Există astfel posibilitatea’ ca pe baza 

cercetărilor noastre să nu se mai inves
tească fonduri importante în noi fubrirt 
de motoare geotermale ci să fie modifi
cate motoarele existente.

— Dar unde, în ce întreprinderi aa 
aplică procesul despre care vorbim ?

— Colectivul nostru a proiectat și a 
predat spre execuție la întreprinderea 
înfrățirea și întreprinderea mecanică din 
Oradea grupul geotermal de 1 000 kw și 
pompa de bioxid de carbon de 3 000 litri 
pe minut, care urmează a fi omologate 
prin grija șl cu sprijinul C.N.S.T. în 
cursul anului 1984. în prezent se mai lu
crează la proiectarea centralelor pe ener
gii recuperabile pentru Combinatul de 
lianți și azbociment din Aleșd, Combina
tul metalurgic Cîmpia Turzii, Uzinele 
23 August din București, întreprinderea 
de. material rulant Pașcani, aceste cen
trale avînd condiții să fie puse în func
țiune în 1985 iar procedeul să se gene
ralizeze la scara întregii economii națio
nale.

— Aveți un registru în care ați inven
tariat, pare-mi-se, aceste posibilități de 
generalizare.

— Studiile făcute de noi, sub îndru
marea C.N.S.T. și a M.E.I., au scos în 
evidență posibilitățile realizării de cen
trale pe surse energetice secundare cu o 
putere instalată de 3 100 MW, cu o pro
ducție anuală dc enegie electrică de peste 
21 miliarde kwh, avînd un echivalent 
energetic anual de peste 7 milioane tona 
combustibil convențional.

— Un echivalent energetic aproximativ 
egal, deci, cu jumătate din producția na
țională de țiței ! Stimate tovarășe profe
sor, ceea ce ne spuneți dv. sînt idei care 
fac parte din familia „ideilor mari".

— 7 milioane de tone înmulțite cu 
3 490 lei tona ar duce la economii anuale 
de 23,8 miliarde lei. Idei mari ? Nu știu... 
Țin prea mult la tara asta și-aș vrea să 
ajungă acolo unde e locul ei ! Așa că 
nu e o întîmplare tot ce s-a făcut ai 'i. 
Cerința independenței energetice a țării, 
formulată cu clarviziune de către tovară
șul Nicolae Ceaușescu, este vitală pentru 
economia noastră națională și- noi am 
vrut să dovedim că ea este posibilă de 
îndeplinit în condițiile de care dispunem 
astăzi.

DUMITRU ELIAj: 31



is

Martor ocular Pasărea măiastră s-a născut in Oltenia
E3

O splendidă demonstrație aviatică la Craiova ®

Jumătate
de secol
în văzduh

O zi cum am mai vrea să fie șl altele, 
o zi dintre acelea pe care viata ar trebui 
să ni le promită mai des și chiar să se 
tină de cuvînt, așa a fost ziua de dumi
nică, 6 noiembrie, la Craiova.

în armă cu 50 de ani, încercatul pilot 
Petre Ivanovici, născut la Băilești, în
ființa aici împreună cu un grup de ini
moși susținători, Aeroclubul „Oltenia", 
unde și-au făcut ucenicia mulți dintre cei 

ce aveau să se numere printre aviatorii 
vestiti ai României. Sărbătorirea acelui 
act de întemeiere s-a săvirșit, în ziua 
despre care vorbim, prin organizarea unui 
miting aviatic la care au participat zbu
rători din toate cele 16 aerocluburi din 
țară și de la unități militare și civile, în
tr-o frățietate și democrație, ca să zicem 
așa, pe care zborul le-a impus încă de la 
început, de pe cînd aduna laolaltă și 
prinți și fii de țărani pentru consolidarea 
acelei glorii care ne dă libertatea de a 
spune și noi, așa cum spun mulți, că am 
avut și că avem piloți dintre cei mai buni 
din lume.

Am avut privilegiul de a urmări aceas
tă. demonstrație aviatică aflîndu-mă în 
preajma unor veterani precum Titus Va- 
silescu, Gheorghe Patru și Teodor Vulpes- 
cu, olteni toți de baștină și aviatori a că
ror viață e o carte incă nescrisă iar ei

■I

mi-au povestit din cartea aceasta de po
vești adevărate cit a fost timp, preț de 
două ore, printre clipele și printre minu
tele în care se abandonau cu totul plă
cerii nu de a mai vorbi, ci de a vedea. Și 
am avut ce vedea cu toții iar despre ce 
am văzut se va vorbi, f-ără îndoială, și 
peste zeci de ani, dacă avem în vedere 
că în mulțimea strînsă în marginea aero
dromului Balta verde de lingă Craiova 
se aflau și mulți, foarte mulți copii.

în deschiderea mitingului s-a înălțat 
mai întîi sonda meteo, adică avionul pi
lotat de Nicolae Conțu, într-o acțiune de 
„recunoaștere" a spațiului și a condițiilor 
în care aveau să evolueze ceilalți partici- 
panți. Dar numele cărora, dintre acești 
participant!, s-ar cuveni să le amintim 
acum mai întîi, cînd spectacolul a fost 

unic și toți au muncit, deopotrivă, pentru 
a fi astfel 1 Parașutiștii, printre care 
Gheorghe laneu, Ionel și Maria lordănes- 
cu, Florica Uță, planoriști precum Gheor
ghe Bărbuceanu, Simion Marian, Nicolae 
Mihăiță, Titel Stîrcu, ași ai zborului cu 
motor precum Marcel Mitu, Maria Sulean, 
Nina îoniță. Coca Elisaveta, Ludmila 
Avramescu, ei ca și ceilalți colegi ai lor 
s-au tot jucat cu inimile celor care-i pri
veau de jos și care în unele clipe strîn- 
geau pumnii ori își fringeau degetele iar 
în clipa următoare respirau adine, elibe
rati parcă de o povară, și își simțeau su
fletele invadate de bucuria limpede de a 
vedea că temerile lor fuseseră inutile. Și 
n-am putea să-i uităm nici pe Mihai Albu 
și Cezar Rusu, piloți de încercare la Bra
șov, doi ași ai școlii românești de acro

bație. aviatică, a căror virtuozitate a făcu 
să se lase liniștea peste aerodrom în 
ce ei executau faimosul „zbor în ogli 
la care nu se încumetă decît „pilotii tari1 
Așa zburau odinioară aici, la Craiova, Ro 
meo Popescu și Petre Ivanovici. Și ca s 
mai dăm un exemplu despre felul cur 
s-a desfășurat această demonstrație, vrer 
să amintim aici și despre măiestria im 
pinsă parcă dincolo de orice închipuie 
pe care a dovedit-o Mielu Fețeanu, avia 
tor de linie la Tarom și campion al ms 
multor concursuri naționale și intemațiq 
nale. Cînd el și-a lăsat avionul să cad 
precum o frunză, toamna, aviatorii nu 
mind această figură chiar „feuille morte' 
ori atunci cînd deasupra aerodromului < 
executa așa-numita figură „abracadabra 
în difuzoarele stației de amplificare gla 
sul crainicului Vasile Tudor, o adevărat 
enciclopedie despre aviatori și aviație, n 
aducea iarăși aminte că acrobațiile acea 
tea erau executate șl de Petre Ivanovic 
„de care se temea aparatul", că ele repre 
zintă „tot ce poate face omul și aparatul 
și. într-o clipă în care exprima exact gin 
dul tuturor celor prezenti, i s-a adras? 
celui pierdut, parcă, în beția zborului 
„Ajunge, Mielu, ni se taie respirația, n 
trec fiorii".

A fost, intr-adevăr, o zi dintre acel<= 
pe care viața ar trebui să ni le promit 
mai des și chiar să se țină de cuvînt.

DUMITRU ELIADE t 
Fotografii de VICTOR RADULESCU |
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r • - w Cu simtul
exista cu adevarar lucruri mărunte? datoriei față de 

cetățean
Dintr-o picătură de apă s-a născut și marea! 9 Pe strada Luterană — o agenție cu idei 9

„Cind aud de «oherteil»-uri, 
îmi vine să mă duc cit văd cu ochii44

în condițiile în care seceta durează de aproape 
doi ani de zile și rîurile noastre sînt în suferință, 
apa devine o problemă. Drumul ei pînă la consu
mator, cel puțin pentru bucureșteni, devine mal 
complicat și mai costisitor. Iată motivul pentru care 
întreprinderea canal apă București invită pe toate 
căile la evitarea risipei. N-o face, așadar, ca urmare 
a unui gînd meschin, ci din realism. Desigur, evi
tarea risipei în orice domeniu este o chestiune de 
conștiință și educație, și apa nu trebuie irosită nici 
cînd Dîmbovița se află în zilele ei bune. Dar 
I.C.A.B.-ul, contînd pe buna credință a beneficiari
lor săi, are grijă să se apere și de indiferenți sau 
leneși, instrumentul cel mai sigur fiind amenda. 
Astfel că 12 oameni politicoși, demni și incorupti
bili bat străzile Capitalei, sunind din poartă în 
poartă și din apartament în apartament, lâsînd, 
acolo unde e cazul, somații sau aplicînd celor de 
’ca credință amenzi. Ce va face însă, în continuare, 
cetățeanul ? Va încerca, desigur, să-și repare robi
netul sau sifonul de la bucătărie sau baie. Cam 
acestea sînt punctele nevralgice. Adică să-și schim
be o garnitură, un cap de armătură etc.

de aici începe totul. Bătaia de cap o dă o 
pi<«a numită „oberteil“, capul de armătură. De ani 
de zile această piesă a devenit vedeta magazinelor 
Tehnometal. Ea a intrat în conștiința celui care 
încearcă să-și repare robinetul, fie că o face sin
gur, fie că este ajutat de un meșter. Oameni serioși 
intre 18 și 80 de ani întreabă zilnic „Aveți cumva 
un oberteil 7“ și tot zilnic primesc, în loc de răs
puns, un zîmbet condescendent. Indiferent de tonul 
pe care întrebi, cu umilință sau plin de aplomb, 
produsul cu pricina nu se lasă dibuit. Am zis dibuit, 
deoarece, capul de armătură se bucură din plin 
de statutul pe care îl are : iese la iveală cînd te 
arăți îndatoritor și mai puțin principial. In aceste 
condiții, el poate să te coste dublu. Așa stînd lucru
rile, iată-ne în căutarea piesei cap de armătură.
La I.C.K.M.

Tovarășul director Constantin Păiș ne mărturi
sește : „Cînd aud de oberteil-uri, îmi vine să mă 
duc cît văd cu ochii. întreprinderea care îl 
fabrică, IREMOAS, ne spune dînsul, încearcă 
să țină pasul cu solicitările, dar se pare 
bă n-are capacitatea necesară. în plus, ala- 
na este o materie primă deficitară. S-a pus și 
Problema recuperării acestor piese de la cetățeni, 
le pildă, cine vrea să cumpere un cap de armă
tură, să-1 aducă pe cel defect". Ar fi o soluție _nu
na! că, așa cum crede și Olga Dragomir, economistă, 
,ca să-l schimbe pe cel vechi, trebuie să-1 găsească 
n 'omerț pe cel nou".

R.E.M.O.A.S.
Mihai Marinescu, inginer șef : „Noi am propus 

:a toate capetele de armătură și toate armăturile să- 
uitare care ies din uz să fie recuperate pentru re- 
ntroducerea alamei în circuit. Există o întreprin- 
iere de recuperare care se ocupă cu așa ceva. De 
mi de zile discutăm povestea asta. Nu mai știu cu 
•ine n-am făcut-o. Pe de altă parte, printr-o ex- 
doatare normală, mai atentă, acestui produs i se 
>oate prelungi durata de utilizare. în plus, se în- 
împlă uneori ca apa să vină fie cu o presiune 
toarte mare, fie cu unele impurități, chiar cu nisip. 
Si bine, nisipul acela se strecoară între elementele 
tomponente ale capului de armătură și îl uzează 
nai repede. Dar, să recunoaștem, în principal 
dna este a noastră. Există mari restanțe, deși, 
le cîteva luni, am intrat în normal cu livrările. 
Wem o capacitate limitată, deoarece sînt necesare 
liște strunguri multiax, care nu se găsesc chiar 
ișa, pe toate drumurile. Sperăm să intrăm în nor- 
nal începînd cu anul viitor, deoarece încercăm o 
elaborare cu întreprinderea de tehnică medicală 
lin București încă din această lună".
,a I.C.A.B.
„Nici vorbă de așa ceva, de unde pînă unde nisip 

n apă, se miră tovarășul director Saru. Adevărul 
ste că filetul capului de armătură este prea mare 
1 dau de șapte ori pînă să închid robinetul, deci 
ste vorba și de un viciu de proiectare. Pe de altă 
•arte, garniturile sînt slabe. Nimeni nu spune să 
olosim cauciuc natural, dar nici să le facem din 
rice fel de cauciuc. De fapt, trebuie găsit un ma- 
erial care să reziste în condițiile date. în ceea ce 
Tivește presiunea apei, nu depășim 4—5 atmosfere, 
■r capetele de armătură sînt prevăzute să reziste 
u 6 atmosfere (ele fiind supuse și la o presiune 
e 10 atmosfere, după cite ne spunea inginerul 
(oria Cezar, șeful atelierului proiectare de la 
.R.E.M.O.A.S. — n.n.)“.
Răspunsurile sint în genere cunoscute. Ele au 

lai apărut în presă, cu ocazia unor anchete simi- 
are, și acum un an, și acum doi ani, și, probabil, 
acă vom răsfoi cîteva colecții, vom descoperi că 
u o vechime mult mai mare. Urăm succes colabo- 
îrii pe cale să se înfiripe cu întreprinderea de 
îhnică medicală, dar nimic nu ne convinge că ea 
u putea debuta mai devreme (fie și cu o altă 
itreprindere), după cum nu credem că industria 
>mânească a fost înzestrată peste noapte cu strun- 
urile multiax. Avem chiar bănuiala că fabricantul 
început să dea semne de mai mult interes spre 

imătatea acestui an. Ni s-a mai spus că alama 
ste,o materie primă deficitară. Este. Dar problema 
alta. Produsul se află în plan, fabrica primește o 

otă de metal pentru fabricarea lui, iar comerțul 
așteaptă. Sigur că da, fiind deficitară, alama se. 

ade a fi economisită, recuperată într-o proporție 
□orită din piese vechi etc., dar acest lucru presu- 
une o altă discuție. Nu ne mai rămîne decît să 
șteptăm ca și I.R.E.M.O.A.S. să se țină de pro- 
?.isiuni, așa cum am făcut-o și în anii trecuți, și să 
e cîrpim cum putem robinetele.

RĂZVAN BÂRBULESCU H

Un fotoreportaj

de ELENA CHERA:

Cinci sute de bucureșteni confirmă adevărul unui slogan turistic:

Nici nu știți ce frumos e la Cheia!
Duminică, în Obor, la ora 

6 dimineața, 11 autocare mai 
păstrau încă farurile aprinse, 
în minutele următoare ple
cau, în șir indian, într-una 
din obișnuitele drumeții or
ganizate de Agenția de turism 
de la Complexul hotelier 
„-București" (str. Luterană 4, 
șef de filială Lucian Pre
da) și pregătite, în cele 
mai mici amănunte, de către 
Comisia sport-turism a Con
siliului Sindicatelor din sec
torul II. Nefiind o diminea
ță rece, ghizii autocarelor nu 
au avut prea mult de furcă 
cu încălzirea atmosferei : ex
plicații extrem de utile și in
teresante ne îmbogățesc cu
noștințele la fiecare kilome
tru, îneît, la Cheia, ajungeri» 
pe nesimțite și plini de voie 
bună. Dintr-unul din balcoa
nele hanului cu același nu
me, beneficiarii drumeției — 
cei aproape 500 de sindica
liști din peste 30 de locuri de 
muncă diferite — odată co- 
borîți din autocare ne-au în
tărit convingerea că turism 
de masă se poate face chiar 
și pe o perioadă foarte scur
tă, adică : de dimineața pînă 
seara. Hanul Cheia devină 
cartier general : se împart 
echipele, mititeii, berea, sa 
stabilesc trasee, se schimbă 
paltoanele cu pulovere, se 
pregătesc rucsacurile. Tinerii 
de la ÎNCERC au cu ei o 
chitară, casetofoane sînt mai 
multe, copii sînt și mai 
mulți, inutil să vă mai spu
nem că toată lumea s-a sim
țit minunat ! Marea majori
tate erau la prima drumeție, 
dar îndemnul amintitei a- 
genții de turism le-a prins 
bine, oferindu-le o duminică 
reconfortantă. ,



Istoria noastră,
viața noastră „Un soare nou a răsărit"

© „Unirea tuturor românilor intr-un singur stat este cea mai fireasca pretențiune a civilizațiunei" ©

MAREA ADUNARE 
DE LA I DECEMBRIE 
1918

La Alba lulia ninsese. Zăpada se așe
zase din belșug pe străzi, peste case, 
peste parcuri, înveselind gîndurile și 
bucuiînd ochii. Porțile Cetății Alba erau 
împodobite cu steaguri naționale. De 
acele porți fuseseră legați în 1785 Horea 
și Cloșca. O gardă națională din munții 
Abrudului ținea ordinea. Cîmpia din Ce
tate era o mare de oameni și o pădure 
de steaguri. Satele erau adunate în gru
puri. Și fiecare avea steagul său. „Și 
cînd au prins a fîlfîi steagurile, părea că 
tot pămintul s-a mișcat din temelii1'.. 
Măreață adunare și sfîntă zi pentru nea
mul românesc :

„Cuprinde sufletele, dă codrilor grai 
Răsună de larmă și luncă și plai 
Tresare sub glie voevodul Mihai 
Se scoală și Ștefan cel Mare1'.
Reprezentanții poporului se îndreaptă 

spre sala Cazinoului militar din Cetate,. O 
sală splendid împodobită cu crengi de 
brad, cu drapele românești și ale tuturor 
statelor aliate : Franța, Anglia, S.U.A., 
Belgia, Serbia... Peste tot în sală scene 
emoționante. Se revăd cunoscuți între ei 
după ani lungi de suferință și bejenie. Se 
îmbrățișază și bucuria le inundă ființa. 
Cu toții erau în clipa în care visul lor 
cel mai fierbinte, o nădejde care de atî- 
tea ori părea că a murit și că n-o să 
mai fie, în clipa în care ceea ee fusese 
o mîngîiere, singura mîngîiere într-un 
noian de dureri, se întrupa în bucuria 
împlinirii. Sînge mult, singe curat româ
nesc îmbelșugase pămintul acesta hrănind 
cauza națională. Și iată ea se realiza. 
Moartea sutelor de mii de români nu fu
sese în zadar. Dar prea multă moarte 
fusese, prea mare sacrificiul, prea chi
nuitoare durerea și așteptarea! Și cînd 
clipa sosise — în sfîrșit sosise! — bucu
ria nu mai știa cum să se manifeste. Era 
pretutindeni, era în toți, trăia, ca o forță 
colectivă de nestăvilit.

în sală erau și reprezentanți ai pro
vinciilor românești deja dezrobite și unite 
cu „țara", erau trimișii voluntarilor tran
silvăneni de pe frontul din Moldova, erau 
corespondenții ziarelor românești de pre
tutindeni. O masă lungă se afla așezată 
pe o tribună improvizată în capul sălii. 
Iau loc în jurul ei membrii Comitetului 
Național Român Central. Neșfîrșite urale 
îi întîmpină. Ștefan Cicio-Pop deschide 
ședința. Salută pe cei prezenți: „Voi, re
prezentanți ai poporului, sînteți chemați 
să vă spuneți cuvîntul (aplauzele care 
izbucnesc de peste tot durează cîteva mi
nute). Venim înaintea voastră, ținind cont 
de mandatul nostru și declarăm eă po
porul românesc este matur, își cunoaște 
chemarea sublimă în lumea civilizată. 
Propunerile Ie va face comitetul provi
zoriu. Cu sfială vă salut pe voi repre
zentanți ai poporului român!" Strigăte 
putei’hice de „Trăiască!" și „Vrem unirea 
tuturor românilor!" se add pretutindeni. 
Se propun Laurențiu Oanea și Sever 
Miclea ca notari ai Adunării și Ioan 
Suciu ca raportor al Comisiei, de verifi
care a mandatelor. Erau în sală 1228 de
legați reprezentînd toate județele din 
cuprinsul Transilvaniei și Banatului, 
erau delegați ai cultelor, ai consistoarelor 
și capitlurilor ; ai societăților culturale, 
fondurilor și fundațiilor, ai presei, ai 
Consiliului tehnic central român, ai re
uniunilor de lectură, de cîntări și muzică, 
ai societăților universitarilor români, so
cietăților financiare, sportive, reuniunilor 
de femei, colegiilor și școlilor, ai reuni
unilor de meseriași, gărzilor naționale, 
tinerimii universitare. Tot ce era suflare 
românească organizată și-a trimis repre
zentanți la Alba Iulia. Ioan Suciu propu
ne ca președinte al Adunării pe Gheor
ghe Pop de Băsești. Alegerea lui „Badea 
Gheorghe" e primită cu aclamații. „Cu 
figura lui de bătrîn savant persian, cu 
mustățile zbîrlite și cu nări nervoase, 
barba patriarhului tunsă cu grijă, îți 
făcea impresia unui prinț arhaic, pe ca- 
re-1 întîlnești în variații, pe pereții Pina
cotecilor", cum și-1 amintește Emil Isac. 
El se bucura de trecere și respect printre 
români.

Cînd Pop de Băsești declară Adunarea 
drept „Adunare națională a tuturor ro

mânilor din Transilvania, Ungaria și Ba
nat" sala s-a cutremurat de nesfîrșitele 
urale și aplauze. Adunarea se constituia 
astfel în organism cu putere de a hotărî 
asupra soartei tuturor celor pe care-i re
prezenta. „Națiunea română îa toate eve- e 
nimentele mari istorice, în trecut și ast
fel și astăzi, s-a adunat pentru a decide 
asupra sorții sale. în 1818, marele an ai 
zguduirilor și prefacerilor sociale și al 
scuturării lanțurilor purtate de veacuri, 
neamul nostru s-a adunat pe Cîmpul 
Libertății de lingă Blaj, ea să-și frîngă 
cătușile iobăgiei. Acolo, prinir-o supra
omenească încordare, acest neam a frînt 
cătușile care îl țineau legat de glia oli
garhilor străini. Smuls din robia tru
pească a iobăgiei, poporul românesc din 
Ardeal și Ungaria a fost silit să continue 
a trăi într-o nouă iobăgie, cu mult mai 
dureroasă și mai umilitoare : iobăgia su
fletească (...]. Lanțurile acestei robii sîn- 
tem chemați fraților, să le zdrobim as
tăzi, în această mare adunare națională, 
a tuturor românilor din Ungaria și Tran
silvania, aici, pe pămintul stropit cu sîn- 
gele martirilor Horea și Cloșca. Vrem să 
zdrobim lanțurile robiei noastre sufletești 
prin realizarea marelui vis al lui Mihai 
Viteazul : unirea tuturor celor de o limbă 
și de o lege, într-un singur și nedespărțit 
Stat Românesc". VASILE GOLDIȘ ros
tește un discurs de un fierbinte patrio
tism. „Națiunile trebuiesc liberate — 
spune Gheorghe Pop. între aceste națiuni 
so află și națiunea română din Ungaria, 
Banat și Transilvania. Dreptul națiunii 
române de a fi liberată îl recunoaște

I. Adunarea națională a tuturor Românilor din Transilvania, Banat și Țara Ungu
rească adunați prin reprezentanții lor îndreptățiți la Alba lulia în ziua de 18 Noem- 
vrie — 1 Decembrie 1918, decretează unirea acestor Români și a tuturor teritoriilor 
locuite de dinșii cu România. [...]

III. în legătură cu aceasta ca principii fundamentale la alcătuirea noului Stai 
român adunarea națională proclamă următoarele :

L Deplina libertate națională pentru toate popoarele conlocuitoare. Fiecare popor 
se va instrui, administra și judeca în limba sa proprie prin indivizi din sinul său și 
fiecare popor va primi drept de reprezentare în corpurile legiuitoare și la guvernarea 
țării în proporție cu numărul indivizilor ce-1 alcătuiesc.

2. Egală îndreptățire și deplină libertate confesională pentru toate confesiunile 
din Stat.

3. înfăptuirea desăvârșită a unui regim curat democratic pe toate terenele vieții 
publice. Votul obștesc, direct, egal, secret, pe comune, în mod proporțional, pentru 
ambele sexe, în virată de 21 de ani la reprezentarea in comune, județe ori parlament.

4. Desăvârșită libertate de presă, asociere și întrunire, libera propagandă a tuturor 
ginduriîor omenești.

5. Reforma agrară radicală. Se va face conscrierea tuturor proprietăților, în spe
cial a proprietăților mari. în baza acestei eonscrieri, desființînd fidei-eomisele și în 
temeiul dreptului de a micșora după trebuință latifundiile, i se va face posibil țăranu
lui să-și creeze o proprietate (arător, pășune, pădure) cel puțin atît cit o să poată 
munci el și familia lui. Principiul conducător al acestei politici agrare e pe de o 
parte promovarea nivelării sociale, pe de altă parte potențarea producțiunii.

6. Muncitorime: industriale i se asigură aceleași drepturi și avantagii care sînt 
legiferate în cele mai avansate State industriale din Apus.

IV. Adunarea națională dă expresiune dorinței sale, ca congresul de pace să în
făptuiască comuniunea națiunilor libere în așa chip, ca dreptatea și libertatea să fie 
asigurate pentru toate națiunile mari și mici, deopotrivă, iar în viitor să elimineze 
războiul ca mijloc pentru regularea raporturilor internaționale. [...]

VI. Adunarea națională salută eu iubire și entuziasm liberarea națiunilor subju
gate pînă aci în monarhia Austro-Ungară, anume națiunile : cehoslovacă, austro- 
germană, iugoslavă, polonă și ruteană și hotărăște ca acest salut al său să se aducă 
la cunoștința tuturor acelor națiuni.

VII. Adunarea națională cu smerenie se închină înaintea memoriei acelor bravi 
Români, care în acest război și-au vărsat singele pentru înfăptuirea idealului nostru 
murind pentru libertatea și unitatea națiunei române,

VIII. Adunarea națională dă expresiune mulțumite! și admirațiunei sale tuturor 
puterilor aliate, care prin strălucitele lupte purtate cu cerbicie împotriva unui dușman 
pregătit de multe decenii pentru război au scăpat civiiizațiunea din ghiareie barbariei.

IX. Pentru conducerea mai departe a afacerilor națiunei române din Transilvania, 
Banat și Țara Ungurească, Adunarea națională hotărăște instituirea unui Mare Sfat 
Național Român, care va avea toată îndreptățirea să reprezinte națiunea română ori- 
cînd și pretutindeni față de toate națiunile lumii și să ia toate dispozițiunile pe care 
le va afla necesare în interesul națiunii".

„Fără condițiunî vrem unirea cp Româ
nia", repetă cele peste o mie de glasuri 
din sală ca un ecou al strigătului imens, 
uriaș ce se auzea din tot cîmpul lui 
Horea. „Entuziasmul se transformase în 
delir — scrie I. Bordea, martor la Adu
nare. Se părea că trăim pe altă lume și 
la un moment dat nu mai ne dădeam 
seam?, dacă e vis sau realitate. Aveam 
senzația netă că nu numai cei din sală 
și de prin camerele vecine, dar zidurile 
sălii, drapelele și întreaga cetate cere cu 
putere, fără condițiunî, Unirea Ardealu
lui cu România".

lumea întreagă, îl recunosc acum și duș
manii noștri de veacuri. Dar odată scă
pată din robie, ea aleargă in brațele dul- 
cei sale mame. Nimic mai firesc în lu
mea aceasta. Libertatea acestei națiuni 
înseamnă: unirea cu Tara Românească. 
Bucătățirea poporului românesc n-a fost 
urmarea vreunei legi economice, în care 
terminologie se ascunde minciuna. Dimpo
trivă, teritoriul (...) constituie eea mai 
ideală unitate economică, aproape autar
hie. Bucătățirea trupului românesc a fost 
act de barbarie. Distrusă barbar, unirea 
tuturor românilor într-un singur stat este 
eea mai firească pretențiune a civiliza- 
țiunei" (strigăte entuziaste: așa-i !).

Citește apoi Proiectul de rezoluție 
asupra hotărârilor de la Alba lulia :

„Astăzi venim și noi aici adevărațîi 
reprezentanți ai muncitorimii românești 
(trăiască, bravo, trăiască muncitorii ro
mâni!), din Ungaria, Transilvania și Ba
nat, venim să declarăm in fața prea 
cinstitei adunări și în fața întregii lumi 
că vrem unirea tuturor Românilor (urale 
extraordinare). Noi vrem și sîntem gata 
a lupta eu toate mijloacele pentru înfăp
tuirea și apărarea unirii... — declară so- 
cial-democratul IOSIF JUMANCA. Dar 
solidaritatea aceasta n-o înțelegem în 
așa fel ca să fim și pe mai departe sa
teliții unui partid, nu voim să fim și pe 

mai departe o clasă fără importanță ear< 
n-are la dispoziție nici mijloacele d 
formare și dezvoltare, de aceea cînd ade 
răm la unirea tuturor Românilor, voin 
totodată și posibilitatea de dezvoltare : 
muneitorimei române, voim să deschiden 
porțile largi, în această Țară Româneasc, 
nouă (strigăte. Trăiască România Mare I 
să se dezvolte și progreseze și popor» 
muncitor, așa cum au progresat și po 
poarele muncitoare din Apus..."

Intr-adevăr, unirea în sine nu rezolv 
doar prin realizarea ei problemele social: 
economice și culturale ce stăteau în f r(. 
poporului român. Crea tuturor un r V 
propice de rezolvare, o atmosferă

-nică de înfăptuire. Curînd se va vede., e 
acest cadru și această atmosferă favor,a 
bile nu vor fi folosite de burghezia 1 
putere. Partidul clasei muncitoare le v 
aduce mereu în prim planul vieții ro 
mânești, dar îndeplinirea lor nu se v 
face cu adevărat decît atunci cînd aces 
partid va prelua el puterea și o va folos 
spre binele poporului român.

Pe ClmpIa din Cetate,

mulțimea așteaptă
în tot acest timp cit în sală se pronur 

țau înflăcărate discursuri pe Cîmpia d! 
Cetate poporul aștepta fremătînd hotar 
file Adunării. Din loc în loc erau tribur 
de unde oratorii vorbeau națiunii adt 
năte. Nefiind microfoane, oratorii trecea 
de la o tribună la alta, vorbele mergea 
de la un grup la altul. „în ziua aceea ai 
cunoscut ee înseamnă entuziasmul, n; 
țional — scrie Lucian Blaga, unui dl 
nenumăratii evocatori ai momentului' 
entuziasm național sincer, spontan, in 
zistibil, organic, masiv. Era ceva ee i 
făcea să uiți totul, chiar și stingăcia 
totala lipsă de rutină a oratorilor de 
tribună". Toți trăiau senzația puternic 
că sînt martori ai unei clipe de Istorie un 
ce. Era forța contaminatoare a unei ma 
mase de oameni care gîndeau la fel 
la același unison. în timp ce în sală m 
vorbea i. Pap, presiunea poporului d, 
afară ajunsese greu de suportat. Oamen 
își pierduseră răbdarea și voiau să șt 
ce a hotărît Adunarea și dacă a hotăi 
așa cum voiau ei. Delegații adunați : 
ridicară și începură să cînte „Deșteaptă- 
române" și în acordurile acestui cînt< 
adunarea se declară închisă. Apoi deh 
gații ies în mijlocul poporului și corni 
nică și tălmăcesc hotărîrile luate și avii 
țațele discursuri din sală. Intre ei, Mir* 
Cristea, luliu IIossu, Aurel Vlad, Pel 
Groza, I. Dragomir... sînt aclamați înd> 
lung pentru discursurile lor. Hotărîri 
Adunării sînt întâmpinate cu un enti 
ziasm al cărui ecou s-a prelungit pes 
timp printr-o memorialistică pe cît c 
bogată pe atît de sugestivă.

CONSTANTIN BOTORAN 
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Liberi și independenți
Istoria noastră, 
viața noastră

e „Trebuie să fim puși pe picior de națiune egal îndreptățită față cu națiune egal îndreptățită'* (Mihai Eminescu) *

Ion Jalea : Mircea cel Bă t rin

Zile fierbinți, zile premergătoare 
(din presa vremii)

® 3 noiembrie 1918. DRAPELUL 
(„organ național politic") din Lugoj 
consemnează: „Publicul român din 
Lugoj s-a manifestat în mod grandios, 
duminică, intr-o adunare ținută sub 
cerul liber in grădina «Concordia». 
N-a fost trebuință să se voteze mo
țiuni separate. Intr-un glas a aclamat 
adunarea încrederea sa neclintită în 
Consiliul național Român" • 5 no
iembrie. RENAȘTEREA in articolul 
„întregirea românismului": „Momen
tul acesta istoric de prăbușiri și de 
construiri uriașe este procesul final al 
unei evoluții săvîrșite încă de multă 
vreme în cugete. înăbușită multă vre
me și comprimată de strînsoarea le
găturilor vechii alcătuiri, transforma
rea s-a produs sub o formă adine re
voluționară, îndată ce lanțurile- ce o 
țineau încătușată au fost rupte" 
9 7 noiembrie. Sub titlul „Glas din 
popor", DRAPELUL publică.mai multe 
scrisori sosite la redacție, semnate 
laolaltă simbolic ,și semnificativ Bă
nățeanul: „Domnule redactor, nu pot 
spune bucuria și fericirea noastră, a 
oamgnilor de pe la sate, la vestea că 
toată limba și națiunea poate să tră
iască de pe acum după buna sa chib
zuială. fără să mai fie împiedicat de 
străini" • 19 noiembrie „Consi
liul Național el Românilor de 
dincolo de munți întrunit la Sibiu 
votează în unanimitate Unirea româ
nilor din Țările române ce aparținu
seră înainte coroanei Sf. Ștefan" — 
notează ziarul RENAȘTEREA. Publică 
articolul „Mihaiu-Viteazul": „în cea
sul cel mai solemn și emoționant al 
istoriei noastre, în ceasul eliberării 
teritoriului și unirii tuturor românilor, 
nu poate fi evocare mai firească, mai 
înviorătoare, mai dătătoare de viață 
decît aceea a voievodului care, cu braț 
vinjos, cu voință neînfrîntă, cu gaqjală 
intuiție, și printr-o minunată antici
pare istorică, a înfăptuit o clipă, acum 
trei veacuri, unitatea noastră națio
nală" ® 22 noiembrie. Studențimea 
universitară lansează (din Arad) 
un APEL redactat de studentul 
Laurentiu Luca, publicat de ziarul 
ROMÂNUL. „Marele Sfat al na
țiunii române ne cheamă să ne 
spunem cuvîntul prin doi delegați 
ai noștri la Adunarea Națională con
vocată la Alba Iulia. Chemarea ne gă
sește răsfirați pe la vetrele părintești, 
unde am plecat minați de dragostea 
și datoria pe care o avem față de 
neamul românesc. Cu vigurozitatea 
tinereții să dăm tot sprijinul Marelui 
Sfat al națiunii române pentru reali
zarea idealului nostru : unirea tuturor

românilor" • 23 noiembrie. DRAPE
LUL tipărește Manifestul ' Consiliului 
Național Român: „Către popoarele lu
mii!" „Națiunea română din Ungaria 
și Transilvania ținută de veacuri în 
robie trupească și sufletească de către 
clasa stăpinitoare a poporului ma
ghiar, eliberată acum din sclavie prin 
strălucita învingere a armelor cari 
s-au luptat pentru drepturile civiliza
ției umane împotriva principiului bar
bar al opresiunii naționale și de cla
să, înaintea guvernului opresorilor de 
pînă aici a declarat voința sa de a se 
constitui un stat liber și independent 
spre a-și putea validita nelimitat for
țele sale în servic’ul culturii și al li
bertății omenești" ® 26 noiembrie. 
DRAPELUL face cunoscut textul Con
vocării pariicipanților ia Marea Adu
nare Națională : „Istoria ne cheamă la 
fapte. Mersul irezistibil al civilizațiu- 
nii omenești a scos neamul nostru ro
mânesc din întunericul robiei la lu
mina conștiinței de sine. Ne-am tre
zit din somnul de moarte și vrem să 
trăim alături de celelalte națiuni ale 
lumei, liberi și independenți" • 27 
noiembrie. într-o adunare populară, 
românii din comuna Strei-Sîngeorgiu 
(județul Alba), împuterniceau pe Dă- 
nescu Moise a lui Petru „ca în nu
mele nostru contribuind cu votul 
său la hotărîrea ce se va aduce în 
acea adunare, votul lui ca și cînd ar 
fi votul vostru al tuturor1’. Zece co
mune aparținînd cercului electoral al 
Branului (comitatul Făgăraș) autori
zau pe delegații Ioan Munteanu ’ șt 
Nicolae Boboc, „aleși prin aclamațiu- 
ne unanimă", de a „lua parte cu vot 
decisiv la Marea Adunare națională 
română [...] și a contribui cu votul lor 
la deciderea asupra sorții viitoare a 
neamului românesc din Transilvania, 
Ungaria și Banatul Timișorean". 
• 29 noiembrie. Comitetul orga
nizatoric anunță Programul Adu
nării. Naționale Constituante a na
țiunii române din Transilvania și 
adresează un fierbinte APEL : 
„Frați români, locul cel mai 
istoric al neamului vă așteaptă cu bra
țele deschise, veniți deci Să-l atingeți 
cu pasul vostru, ca să simțiți fiorul 
ce l-a mișcat odată pe marele voievod 
cu numele de Arhanghel (Mihai Vi
teazul), pe martirii Horia, Cloșca și 
Crișan, pe craiul munților Avram 
lancu și pe toți cei care au început și 
lucrat la realizarea visului de veacuri 
pe care noi de ani îl vedem, ca pe ră
săritul cel mai strălucit al celei mai 
senine zile a neamului românesc" 
© 30 noiembrie. ADEVĂRUL, ziarul 
socialiștilor români în articolul de 
fond „La Alba Iulia" prefațează eve
nimentul de a doua zi „căci nu e 
vorba acum numai de dezrobirea na
țională ci și de ridicarea asuprite "u 
popor român la o treaptă socială mai 
înaltă și omenească.
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Cunoscând direct realitățile din Impe
riul Austro-Ungar prin desele sale călă
torii in toate provinciile, prin profesorii 
.și colegii din Transilvania, Banat etc., 
dar mai ales prin studiile sale din capi
tala imperiului, Viena, Eminescu ia o 
atitudine hotărâtă șt realistă în problema 
românilor asupriți încă de la vîrsta de 
20 de ani. Cele trei articole publicate în 
„Federațiunea" din Pesta, în 1870 : Să 
facem un congres. în unire e tăria, și 
Echilibru cer ca națiunea română să se 
bucure de dreptul „natural" de a-și spu
ne cuvîntul în principalele probleme ale 
vieții politice, sociale și culturale, de 
»-și decide singură destinul.

Colaborarea lui Eminescu la acest ziar 
l-a fost întîmplătoare. „Federațiunea" 
apărea la Pesta în 1868, adică la un an 
după proclamarea dualismului austro- 
ingar — formulă politică ce constituia 
ie fapt o federație a două națiuni mino
ritare ale imperiului, încâlcind interese
le altor șase națiuni, printre care se nu
ri ăra și cea românească. Țelul suprem al 
gazetei îl constituia unitatea spirituală a 
omânilor de pretutindeni, care, trebuia 
îă conducă spre unitatea politică — iar 
iînă atunci — lupta susținută pentru 
'galitatea în drepturi a tuturor lațiuni- 
or din conglomeratul imperial și denun- 
area abuzurilor administrative. Artico- 
,ele semnate Varro, înscriindu-se pe ace
iași linie, au fost inserate la loc de frun- 
e. Poetul susținea aici că......... trebuie să 
im puși pe picior de națiune egal în- 
îreptățită față cu națiune egal îndreptă- 
ită... Față cu orice încercare de desna- 
îonaiizare ori suprematizare întrebăm cu 
■ăceală și eonștiuți de drepturile ce ni 
e dă aboriginitatea noastră și spiritul 
secolului : cine sunt acești oameni și ce 
/or ei tn țara noastră T“ („Federa- 
lunea", 17.IV.1870).

O consecință directă a dreptului natu- 
al și a egalității în „spiritul secolului" 
>ra ca fiecare ponor să legifereze în con- 
ormitate cu specificul său și necesitățile 

sale : „Un popor — oricum ar fi el — 
are dreptul de a-și legiui trebuințele și 
tranzacțiunile ce rezultă neapărat din 
acele trebuințe, reciprocitatea relațiunilor 
sale ; intr-un cuvint legile unui popor, 
drepturile sale, nu pot purcede decît din 
ei însuși" („Federațiunea". Echilibrul, 
nr. 38, 39 mai 1870). Concluzia acestor 
articole din tinerețe pare a fi aceea din 
articolul în unire e tăria, adică încre
derea în propriile puteri, unitatea în lup
tă și acțiune a tuturor românilor.

Poziția sa antidualistă, pledoaria pen
tru un „echilibru" care să rezulte din 
egala îndreptățire a tuturor națiunilor 
din imperiu și, mai ales, îndemnul la 
luptă îi aduc o citație din partea orga

„Puterea și mîntuirea noastră în noi este"

Imperiul Habsburgic in viziunea lui Eminescu

nelor judiciare din Pesta. în legătură cu 
acestea poetul aduce următoarele preci
zări in manuscrisul 2 257, p. 231 : „în 
articolul Echilibrul, publicat în „Federa
țiunea", nr. 38 și 39, mai 1870, am sus
ținut... dreptul ce are fiece popor de a-și 
determina voința prin legi și de a avea 
un propriu organ pentru formularea 
acestei voințe : o legislatură. Acest arti
col a dat însă procurorului public din 
Pesta de a mă cita la judecătoria de 
instrucție". Din „Federațiunea" reiese 
că citarea cu nr. 374/1870 e adresată re
dactorului responsabil Ion Poruțiu (direc
torul Al. Roman fiind la acea dată ares
tat) și are ca obiectiv „delictul de presă 
cuprins în articolul Echilibrul". Cum Ion 
Poruțiu scrisese și el mai multe articole 
antidualiste este condamnat la 10 luni 

închisoare și 500 florini amendă, atîț 
pentru articolele personale, cit și pentru 
alte articole „provocatoare" — printre 
care și acelea ale lui' Eminescu. Reiese 
deci că Eminescu a fost intr-adevăr citat 
de procurorul de la Pesta dar că, un 
proces de presă intentat direct' poetului, 
nu a avut loc.

Ceea ce irita în mod deosebit autori
tățile dualiste era insistenta chemare la 
solidaritate a românilor cu toate na
țiunile asuprite : „Să ne grăbim dar a ne 
declara solidari cu națiunile nemulțumi
te ale Austriei ; să pășim Ia o activitate 
comună cu ele, căci mîni chiar va fi 

4îrziu, mîni chiar se vor bucura numai 
aceia de fructele răsturnărei constitu- 

țiunei care vor fi ajutat a o răsturna..."
Supraviețuirea noastră ca popor intr-un 

asemenea context trebuie să se bazeze pe 
o cunoaștere exactă a realităților, pe 
identificarea unor metode de luptă adec
vate și mai ales pe jalonarea unor țeluri 
superioare. Erau vecinii unui stat care 
reunește sub sceptrul său popoare dife
rite, nemulțumite, asuprite, „supuse de 
două elemente numerice mici, un stat că
ruia ii lipsește condiția principală a unui 
stat, unitatea națională" — subliniază 
poetul. în raporturile cu acest stat patrio
tismul fierbinte trebuie să fie sprijinit 
de un creier „rece", adică de realismul 
cunoașterii exacte, pentru a asigura atît 
independența României, cît și Împlinirea 
misiunii ei istorice. Sintagma prin care 
Eminescu sintetizează metodologia preco

nizată e memorabilă : „Inimă foarte cal
dă și nusite foarte rece". Statul visat de 
Eminescu era un stat național si nu o 
„Americă dunăreană" („TIMPUL1 ,20XIL 
1881). Un stat bazat pe. originea comună 
a locuitorilor, limbă, cultură și aspira
țiile de veacuri nu putea fi decît o re
zultantă a unei lupte continue și dratna- 
tiee din care nu puteau lipsi românii din 
Transilvania : „Vom spune însă drept că 
hotărîrea noastră nu atîrnă de ia noi. ci 
do 51111 vecin ai nostru, pe care l-an® 
privit întotdeauna cu pază.

Acest vecin este Austro-Ungaria.
Statul național visat de Eminescu ave® 

misiunea de a fi „un stat de cultură la 
gurile Dunării". E uimitoare actualitatea 
acestei intuiții eminesciene rezultată din 
scrutarea atentă a istoriei : „Astfel în
țelege societatea modernă misiunea sta
tului român ; astfel rezultă ea din istoria 
noastră ; astfel a fost concepută chiar da 
către întemeietorul neamului românesc. 
Niciodată nu am fost element stăpinitor ; 
niciodată nu s-a manifestat în noi ten
dința de a supune pe alții, ei totdeauna 
românul s-a mulțămit a fi adăpostit și a 
se dezvolta pe pămîntul său ; dacă vom 
urma și în viitor tot astfel, lăsînd în 
pace pe cel ce ne lasă în pace și trăind 
în bună înțelegere cu cei ce nu ne jig
nesc. vom aduce societății europene și în 
deosebi statelor vecine serviciul pe care 
nici un alt stat nu-1 poate aduce, deoare
ce nici unul nu are cu nopoarele de nHn 
prejur legăturile pe care le avem noi." 
(Misiunea noastră istorică, „TIMPUL"» 
2.XI.1879).

Așa se adresa poetul în 1879, după, cu
cerirea independenței, concetățenilor — 
dar mai ales marilor puteri. Prin el vor
bea și vorbește „misiunea noastră isto
rică" de totdeauna. Atunci ca și azi — 
cum spunea poetul — „puterea șl mîn- 
tuires. noastră în noi este" !

Prof. univ. dr. GABRIEL ȚEPELEA 3



Natura - sursa
și resursa vieții

Ce conțin plantele de la Virciorog?

Un medic orădean realizează o infuzie cu efecte radicale în bolile de ficat • Zeci de pacienti declară:

Doctorul Ladislau Elthes m-a făcut sănătos!" • O extremă urgență: intervenția autorităților de decizie medicală •

Ne-a vizitat la redacție, cu două săptămîni în urmă, medicul Ludovic La
dislau Elthes din Oradea. Dînsul ne-a asigurat că a devenit prm jocul mtim- 
plării autorul unei descoperiri senzaționale. Este vorba m s-a explicat _ 
de o obișnuită infuzie din plante medicinale dar care depășind orice așteptări 
a demonstrat efecte radicale în terapia bolilor de ficat. Specule m 
ne-a asigurat interlocutorul nostru, fac parte din flora spontana, sînt trecute 
în tratatele de fitoterapie, dar condițiile de sol, de mediu sau alți factori na
turali le conferă, probabil, virtuți de excepție. -„„a- „„nrio»!-

Am înregistrat noutatea cu interesul cuvenit dar și cu marja de pruden 
ță pe care o impune o descoperire lipsită deocamdată de argumente științifice 
și mai ales de o cazuistică probatorie. Medicina naturistă reprezintă tara în
doială o importantă redescoperire a ultimelor decenii, dar nu ne putem asocia 
celor care ii absolutizează meritele. Ceea ce face penicilina, nu rezolva mușe
țelul, iar în cazuri limită, omul apelează oricum la medicamentele de sinteza 
și nu la anghinare sau rostopască.

Dar iată că în ultima, vreme au sosit pe adresa redacției noastre cih.va 
zeci de scrisori semnate de actuali și foști pacienți ai doctorului Elthes. toți 
aceștia, bolnavi pînă de curînd de diferite forme de eolecistopatii sau chiar de 
afecțiuni cirotice, ne declară un lucru incredibil : „Folosind ceaiuri.e docto
rului Elthes, am devenit un om sănătos". Or, este știut faptul ca suferințele 
de ficat sînt în marea lor majoritate afecțiuni cronice cu recidive periodice 
și în general incurabile. Cu toate acestea, corespondenții noștri pretind — și 
o fac în scris și sub semnătură — că boala nu a mai reapărut după.tratament 
(încheiat la unii chiar în urmă cu patru ani), iar probele de laborator 
au revenit la valori normale. .... ,. ..

In această situație am considerat util să acordam comunicării medicului 
Elthes un spațiu mai larg. O facem tocmai pentru a aduce în atenția specialis
tului toate datele necesare elucidării fenomenului.

Enigmele lacului
Doctorul Ludovic Ladislau Elthes s-a 

născut la Oradea în 1954 și este absolvent 
al Facultății de medicină din Cluj-Napo- 
ca. După obținerea diplomei a lucrat mai 
mulți ani ca medic generalist și pediatru 
în cadrul unor dispensare rurale. Din 
această perioadă datează și interesul său 
pentru fitoterapie, pentru cunoașterea și 
folosirea florilor și ierburilor de leac. 
O pasiune pe care avea să o transmită 
ulterior și soției sale, dr. Aristina Cosma- 
ciuc Elthes. Cu toate acestea — a ținut 
interlocutorul nostru să precizeze — des
coperirea infuziei hepatoprotectoare re
prezintă un dar al hazardului și nu are 
nici o legătură directă cu interesul acor
dat pînă atunci plantelor medicinale.

—- Totul a început în urmă cu cinci ani. 
Lucram ca medic la dispensarul din Vîr- 
ciorog. cînd, în comună, a izbucnit o epi
demie de holeră aviară. Din punct de ve
dere morfologic, această boală virală, pa
razitară, se caracterizează prin modificări 
monstruoase de ficat. Epidemia s-a extins 
ea fulgerul și în citeva zile au pierit sute 
de galinacee, rațe, curci, gîște. într-o zi, 
aflîndu-mă la marginea localității, am 

dat de cîteva gospodării izolate, unde, 
spre mirarea mea, curțile erau pline de' 
păsări. Am aflat tot atunci, stînd de vor
bă cu unul cu altul, că în această parte 
a localității n-a fost niciodată epidemie 
de holeră. Evident, faptul m-a intrigat 
îndeajuns pentru ea să-i caut o explicație. 
M-am interesat asupra modului în care 
sînt îngrijite și furajate animalele, am 
cercetat condițiile de mediu, dar n-am 
izbutit să găsesc nici un răspuns. Am a- 
flat în schimb, nu fără uimire, că boli
le sînt aici necunoscute și pentru anima
lele mici și mijlocii, că, de pildă, iepurii 
de casă nu s-au îmbolnăvit niciodată de 
coccidioză, în vreme ce în restul comu
nei această boală făcea an de an sute 
de victime.

Nu m-am dat bătut și am început să 
tavestighez împrejurimile, săptămîni la 
rînd, pînă cînd într-o zi, urmărind un 
cîrd de păsări, am dat de o baltă iar mai 
apoi am constatat că toate păsările din 
partea locului, dar și animalele mai mari, 
oile și vitele, vin să se adape din acest 
luciu de apă. Am luat probe de apă, le-am 
supus analizei de laborator, dar n-am 
găsit nimic semnificativ. Atunci mi-am 
propus un program de studiu de mai lun
gă durată, hotărîndu-mă în primul rînd 
să inventariez toate plantele din jurul 
șl din interiorul bălții. Pe această bază, 
am procedat ulterior la realizarea unor 
înfuzii pe grupuri de plante, și am intro
dus această fiertură în adăpătorile păsă
rilor de curte. Apoi într-o zi s-a produs 
miracolul : mai multe găini, atinse de 
holeră, au ieșit din boală și au redeve- 
nit sănătoase. Am continuat experi
mentul pa loturi mari de păsări 

bolnave și am obținut același rezultat. 
A fost primul semn că infuzia are un efect 
curativ asupra ficatului bolnav. Succesul 
m-a îndemnat să încerc experimentarea 
infuziei asupra propriei mele persoane. 
Am simțit că organismul înregistrează o 
stare generală de revigorare. Atunci 
am îndrăznit să recomand _ infuzia 
unei persoane afectate de multă vreme 
de o colecistopatie dureroasă. Persoana 
este chiar mama mea care, după un 
tratament de cîteva săptămîni, a simțit 
cum durerile cedează, dispar deopotrivă 
balonările, grețurile, cum starea genera
lă se îmbunătățește de la o zi la alta. 
Ei bine, au trecut de atunci patru ani 
de zile și mama mea nu mai acuză nici 
o durere la colecist.

încurajat de aceste succese am reco
mandat tratamentul și altor persoane su
ferinde. La început unor rude și prie
teni apropiați, iar cu timpul și altor per
soane. Am administrat această infuzie la 
aproximativ două sute de pacienți și pot 
să declar în concluzie următoarele : în 
eolecistopatii (hiper și hipotone) efectele 
au fost radicale. Toate persoanele trata
te mi-au declarat că se simt bine și ni
meni, absolut nimeni n-a venit să mă 
înștiințeze că boala a recidivat. Semnalez 
de asemenea că infuzia a avut efecte be- 

nefiee și în cazuri de litiază biliară, în 
numeroase- cazuri chiar prin dizolvarea, 
concrețiunilor pietroase. Acolo unde pie
trele nu au dispărut, persoana a devenit 
în schimb asimptomatică. Mai notez cî
teva rezultate încurajatoare în tratamen
tul unor ciroze. în aceste cazuri nu este 
vorba desigur de însănătoșirea pacientu
lui, dar experimentele ău dovedit totuși o 
ameliorare a maladiei sau chiar stoparea 
ei. Important de arătat, de asemenea, că 
prin mijlocirea tratamentului meu, mai 
mulți bolnavi propuși pentru operație au 
ieșit din boală fără să se mai apeleze la 
bisturiu.

— Cum explicați acțiunea terapeutică a 
infuziei ?

— Mi-e greu să precizez. Nu am de 
partea mea decît proba timpului. Vreme 
de patru ani, infuzia a demonstrat efec
tele arătate, scoțînd din suferință apro
ximativ 200 de bolnavi.; în tot acest răs
timp nu au fost înregistrate nici un fel 
de reacții secundare sau alte efecte nedo
rite. E firesc să fie așa din moment ce e 
vorba de plante medicinale cunoscute. 
Probabil eficiența lor curativă a fost po- 
tențată prin condiții de mediu, prin fac
tori naturali existenți în zestrea solului 
sau în nămolul bălții. O observație to
tuși : din ansamblul plantelor folosite 
face parte și o specie submersă, deci o 
plantă de apă. Am găsit-o descrisă în- 
tr-un tratat consacrat florei din România. 
Autorii ne informează că planta este 
foarte bogată în vitamina C și în alte 
principii active. Am mai aflat că ea este 
Utilizată ca nutreț în diverse țări din 
zona temperată a planetei, iar în cîteva 
sate din nordul țării noastre, medicina 
populară o recomandă pentru ceaiuri he
patice. Poate în această direcția va trebui 
să ne concentrăm cercetările.

Ce ne declară 

beneficiarii tratamentului
în continuare vă prezentăm în rezumat 

cîteva declarații ale unor pacienți care 
au utilizat ceaiurile doctorului Ladislau 
Elthes :

Vasilc Pater, Oradea, str. Borsecului 
16. „în 1975 m-am îmbolnăvit de hepatită 
epidemică. După externare am rămas cu 
o sensibilitate la ficat, iar ulterior a- 
fecțiunea s-a agravat astfel că la o nouă 
internare mi s-a pus diagnosticul de he
patită cronică. Atunci m-am adresat doc
torului Ladislau Elthes. Mi s-a prescris 
un regim de cruțare, regim alimentar, • 
precum și un ceai preparat de dînsul. 
După numai cîteva săptămîni au început . 
să apară semnele de însănătoșire. Apoi 
durerile au dispărut, au dispărut și dure
rile de cap, amețelile, iar pofta de mîn- 
care a revenit. S-a produs un adevărat 
miracol. Iau în continuare acest ceai și- - 
declar că mă simt, din nou om în pute
re,' că suferința pe care mi-a dat-o boala 
timp de opt ani a dispărut cu totul".

Aurica Mărioara Morar, Sînmartin, 103, 
jud. Bihor : „Cu un an în urmă mi s-a 
pus diagnosticul de colecistită cronică cal
culoasă. _ Ca urmare, am fost internată în 
spital și propusă pentru operație. Am 
refuzat totuși intervenția chirurgicală, dat 
fiind faptul că în 1964 fusesem operată de 
stenoză mitrală, iar în 1979 a trebuit să 
mă supun unei operații pe cord deschis 
(stenoză mitrală prbteZată). Atunci am 
apelat la doctorul Ladislau Elthes. Am 
început să iau din infuzia preparată de 
dînsul și după numai cîteva zile durerile 
și balonările au început să dispară. Nu 
mi-a venit să cred. Am continuat trata
mentul două luni de zile, constatînd că 
durerile și crizele dispar cu desăvîrșire. 
In prezent mă simt foarte bine si folo
sesc acest prilej pentru a aduce din nou 
mulțumiri fierbinți salvatorului meu".

Maria Domokos, Alesd, bl. B-l ap. 7 : 
„Am suferit șaote ani Ia rînd de o boală 
foarte la modă : colecistopatie cronică. 
Conform prescripțiilor medicale m-am 
îndopat cu medicamente, astfel că la un 
moment dat m-am pomenit că am 28 de 
rețefe. Am auzit atunci de tratamentele 
doctorului Elthes. Am început să iau 
ceaiurile recomandate și preparate de 
dînsul și pot mărturisi că în Prezent mă 
simt foarte bine, că am devenit alt om."

Rozalia StefăneScu, Oradea, Aleea Ape
lor Calde 30 : ..De necrezut.dar adevărat! 
După tratamentul cu ceaiurile doctorului 
Elthes, boala a dispărut ca luată cu mîna. 
Ani la rînd m-au torturat crizele provo- „ 
cate de o dischinezie biliară severă. La 
ora actuală nu mai am nici o durere în 
zona ficatului si pot să mănînc orice fel 
de alimente. S-a produs o adevărată mi
nune !“

Viorel Mercea, Aleșd, str. Bobîlna, bl. 
B-3 ap. 6 : „Am suferit la început de he
patită cronică activă. în 1978 mi s-a pus 
un nou diagnostic la Clinica din Fnndeni:. 
ciroză hepatică. în 1980 l-am întîlnit pe 
doctorul Elthes care mi-a propus un tra
tament bazat pe plante medicinale. Am 
folosit ceaiul indicat și treptat starea să
nătății mele a început să se amelioreze, 
în clipa de fată pot să declar că mă simt 
foarte bine. Acest lucru este probat de 
altfel și de analizele de laborator."

Rafii a Carțiș, Oradea, str. întrecerii 7 : 
„Am fost internată pentru colecistopatie, 
examenul radiologie indicînd o fiere cu 
pereți impregnați de calcar șî cu trei cal
culi mari. Folosind ceaiurile doctorului 
Elthes am observat încă de la început o 
ameliorare. Repetînd investigațiile radio- 
logice, mi s-a spus că coleeistul a deve
nit transparent, iar pe ultimul film cal- 
culii nu mai sînt evidenti. De la înche
ierea tratamentului au trecut 18 luni și 
pot spune că mă simt foarte bine, am din 
nou poftă de viață și de muncă. Scriu

În loc de comhzîi 
Așadar, o descoperire mai mult sau mai puțin întîmplătoare. Sau ceea ce 

este perfect posibil. Istoria științei e plină cu asemenea surprize. Luigi Galvani 
a vrut să prăjească două picioare de broască și a descoperit electricitatea dina
mică, Newton a intuit legea atracției universale stînd fără treabă sub un măr, 
iar înaintea acestora, milioane de oameni au făcut baie, dar numai unul singur, 
Arhimede, a identificat principiul hidrostaticii.

Nu ne vom grăbi să tragem concluzii. Ani scris aceste rînduri cu Intenția 
de a aduce descoperirea doctorului Ladislau Elthes în atenția forurilor medicale 
și a institutelor de cercetări. Și să nu uităm : este vorba de o descoperire care 
vine în întimpinarea unei situații de fapt : pe glob, din trei persoane adulte, 
una suferă neapărat de afecțiuni hepatice.

Importanța și valoarea terapeutică a plantelor de la Vîrciorog se recoman
dă deocamdată prin proba timpului și declarațiile unor foști și actuali pacienți 
ai interlocutorului nostru. Vom reveni cu amănunte de îndată ce acest lucru va 
fi posibil. Pînă atunci, reamintim celor interesați și în primul rînd cercurilor 
de specialitate că medicul Ludovic Ladislau Elthes domiciliază în Oradea, str. 
Breiner Bc-la 72, tel. 3 00 31, și lucrează la Spitalul unificat din Aleșd, județul 
Bihor.

aceste lucruri sperînd câ experiența mea 
va fi de folos miilor de oameni care su
feră de afecțiuni hepatice".

Andreia Zăvoianu, București, str. Ca
meliei 9, sect. 1 : „Am fost internată in 
mai multe rînduri cu diagnosticul ciroză 
atrofică macromoleculară. în cîteva luni 
am devenit din om neom. Nu mai pu
team să mînînc aproape nimic, iar boala 
îmi umflase picioarele îneît abia puteam 
să mai merg. Ei bine, ceea ce a făcut din 
mine doctorul Ladislau Elthes este un 
veritabil miracol ! După numai două luni 
de tratament simptomele au început să 
dispară, iar ulterior am redevenit ceea ce 
am fost cîndva : un om sănătos. Declar 
în scris și sub semnătură că la ora actua
lă nu mai țin nici un fel de regim ali
mentar și pot să-mi desfășor activitatea 
în condiții normale."

Gheorghe Pop, Oradea, str. Bumbșcu- 
lui 34 : „După o internare la Spitalul 
CFR din Oradea, examenul radiologie a 
arătat că fierea se opacizează, doctorii- 
propunîndu-mi să mă supun de urgență 
intervenției chirurgicale. Am fost de 
acord, dar am spus că înainte doresc să 
încerc un tratament cu infuzii prepar?*-' 
de doctorul Elthes. Am folosit aci 
ceaiuri, constatînd că durerile și grețx 
rile dispar cu. desăvîrșire. La un nou con
trol radiologie mi s-a spus că coleeistul 
se opacizează în continuare, dar din mo
ment ce mă simt bine nu este nevoie să 
mai recurg la bisturiu."

Mariana Venter, Oradea, str. întrecerii 
5 : „Sînt de profesiune medic stomatolog 
și lucrez la Policlinica pentru igopii nr. I. 
Sufăr de o colecistopatie calculoasă diag
nosticată clinic și paraclinic în 1982. 
Simptome : grețuri, balonări post pram- 
diale și mai ales cefalee intensă. Auzind 
de doctorul Ladislau Elthes m-am adre
sat acestuia și am urmat un tratament cu 
o infuzie pe bază de plante medicinale. 
Am remarcat de îndată o netă îmbunătă
țire a stării mele generale. în compara
ție cu celelalte tratamente hepato-biliare 
pot să declar că metoda doctorului Elthes' 
se recomandă printr-o eficacitate mult 
sporită."

Maria Marcaș, Oradea, str. lalomiței 1 : 
„Am fost internată în mai multe rînduri 
pentru o afecțiune biliară calculoasă. 
Boala a continuat să se agraveze. Am 
anelat atunci la ceaiurile doctorului La
dislau Elthes. în prezent mă simt exce
lent. Au dispărut crizele și am renunțat 
la restricțiile alimentare,"

Fîorica Megrău, Oradea, str. Transil' 
niei 10 : „în urma unei internări mi s-„ 
pus următorul diagnostic : dischinezie bi
liară cu calculi și insuficientă pancreatică. 
Prin miilocirea unei cunoștințe, am bene
ficiat gratuit de ceaiurile doctorului El
thes. în scurtă vreme durerile au încetat, 
mi-a revenit pofta de mîncare și nu mai 
țin; nici un fel de regim alimentar. Sînt 
fericită că la noi la Oradea există un 
asemenea medic și soer din toată inima 
că în viitor numeroși alți bolnavi vor 
avea ocazia să beneficieze de miraculoasa 
infuzie preparată de medicul Ladislau 
Elthes".

Scrisori asemănătoare (deci ale unor 
bolnavi care declară dispariția totală a 
simptomatologiei clinice) am mai primit 
din partea următorilor foști și actuali pa
cienți ai medicului orădean : Florica Bică, 
corn Lugoșul de Jos (colecistopatie) ; Do
rina Greciu, Alesd. str. Ciocîrliei bl. Pb-1 
(dischinezie biliară) : Maria Madar, Aleșd, 
str. Ciocîrliei 8 (dischinezie biliară) ; 
Petru Mocianu, Oradea, str. Tulpinei 9 
(tratament post operator) ; Chirodea Ani- 
ca, Aleșd, str. Tudor Vladimirescu 11 (dis- 
ehinezie biliară) ; Ana Marcu, com. Dio- 
sig (colecistită calculoasă, hipoglicemte 
funcțională) ; Maria Tiriteu, Oradea, str. 
16 Februarie 10 (dischinezie biliară) °, 
Ana Hadadea, Aleșd (dischinezie biliară); 
Marioara Scle, Aleșd. str. Obor 12 (litia
ză biliară) ; Panel Megrău, Oradea, str. 
Transilvaniei 10 (afecțiune hepatică) ; 
Ana Tulai și Ioan Tulai, Aleșd, Piața 
Unirii 9 (colecistită cronică și hepatită 
cronică).

LIVIU TlMBUS



țlacara

Fitoterapia nu-i doar mușețel! Natura - sursa 
și resursa vieții

• Fitoreceptura, încă o șansă a medicamentului natural • De ce-l caută oamenii pe farmacistul Horia Bucur? o

Cine este farmacistul Horia Bucur? Fai
ma sa a trecut demult granițele județului 
Alba și demult este un nume de prestigiu 
intre specialiștii din domeniul fitoterapiei 
din țara noastră. Ca dovadă, iată, o scri
soare trimisă de la sute de kilometri de 
Sebeș, din alt colț de țară, cu adresa 
„Farmacistului Horia Bucur, Transilva
nia", a sosit chiar la Horia Bucur, la Far
macia nr. 37, unde lucrează de 12 ani, re
întors acasă. Și unde s-a aplecat, unde 
își continuă, cu toate resursele sale fizice, 
intelectuale și afective, cercetările și stu
diile asupra plantelor medicinale de pe 
Valea Sebeșului, de pe Valea Frumoasei, 
și a remediilor terapeutice ce se pot ob
ține din acest tezaur inepuizabil și inesti
mabil al locului. Unde este chiar o înde
lungată tradiție, de care și alti predece
sori ai săi s-au ocupat, pe care — se spune 
— însuși Hahnemann, creatorul homeo- 
patiei, cit a trăit în România, la Sibiu, 
le-ar fi cunoscut și preocupat.

Horia Bucur, născut în Lancrămul ma
relui Blaga (a urmat farmacia ca o pace 
intre pasiunea sa pentru chimie și fasci
nația naturii de-acasă), își fixează pentru 
totdeauna vocația grație a doi mari pro
fesori pe care i-a avut ca student, savanți 
de renume în domeniul plantelor medici
nale. Mai întîi prof. Gabriel Racz — la Tg. 
"'‘ureș, apoi, prof. Teodor Goina — la 

uj-Napoca. încă de pe băncile facultății 
mcepe studiul unor plante cu saponine, 
mai puțin cunoscute și valorificate pentru 
medicină. „Era primul drum pentru o cer
cetare care, sper, să dureze cît parcursul 
întregii mele vieți în acest «incomensurabil 
teritoriu al plantelor medicinale ce nu tre
buie, nu mai trebuie privite doar ca un 
simplu ceai al bunicuței noastre. Nu spun 
o noutate, afirmînd că astăzi în întreaga 
lume se acordă o importanță din ce în ce 
mai mare medicamentului de origine ve
getală, avînd prioritate față de cel sintetic 
— cum studii ample o demonstrează — în 
proporție de 60—63 la sută.

Aplecat asupra studiului substanțelor 
active dintr-o serie de plante ce cresc în 
flora județului Alba, dar și asupra diver
sificării formelor farmaceutice, în vede
rea obținerii unor produse originale indi
gene, farmacistul din Sebeș s-a afirmat și 
se afirmă atît între specialiști — susținînd 
în diverse simpozioane și manifestări ști
ințifice de medicină și farmacie lucrări 
originale, publicînd în reviste de prestigiu 
— cît și în rîndul bolnavilor, al pacienți- 
lor din întreaga țară. Care vin, vin cu tot 
soiul de diagnostice fixate de medici, so- 
licitînd remediile sale din plante, fie pen
tru că medicamente clasice n-au dat 
•■“zultat, fie pentru că erau din import 

deficitare, nemaiputîndu-și-le pro
cura... Horia Bucur primește circa 1 000 de 
scrisori pe an la care nu poate răspunde, 
„întîi — pentru că nu sînt adeptul me
dicine! prin corespondență, doi — pentru 
că nici nu dispun de asemenea posibilități 
pentru a le prepara medicamentele solici
tate".

în mica sa farmacie, dintr-un local 
vechi și foarte impropriu acestei destina
ții, cu prețul a numeroase eforturi, spri
jinit cu un mare devotament de întreg 
personalul unității, a preparat dintr-un 
număr important de plante bine studiate 
din punct de vedere al compoziției chimi
ce și acțiunii farmacodlnamice formule și 
medicamente pentru numeroase suferințe. 
Din coada șoricelului, castan sălbatic, 
gălbenele, păducel, răchițan, pufuliță, 
smirdan, sunătoare, clorofila sodica, ulei 
de cimbru, ulei de jneapăn, emulsii și 
fiudră contra acneei — indicate în acneea 
vulgară juvenilă și roșaceae ; balsamuri 
venotonice, indicate în ulcere varicoase, 

luxați!, masaje pentru sportivi ; unguen
tul de gălbenele contra degeraturilor, in- 
terigo, arsuri, ulcer varicos, prostatită ; 
emulsie cicatrizantă (sub formă de spray) 
indicată în răni greu vindecabile, iritatii 
ale buzelor și mameloanelor ; preparate 
cosmetice pentru îngrijirea sugarului 
și a copilului mic, deosebit de eficien
te în tratarea și prevenirea erupțiilor 
sau în impetigo. Cibotusin-ul—unguent 
și picături —. preparat pentru combaterea 
afecțiunilor căilor respiratorii a fost ex
perimentat pe 20 000 de bolnavi de dife
rite vîrste. în special copii și bătrîni, 
dovedindu-se (fără excepție) util și efi
cient în combaterea tusei, bronșitei, ast
mului. laringitei, atonlei vocale. în viroze, 
guturai. Cu efecte pozitive si în nevroza 
cardiacă și angina pectorală. Brevetat de 
către O.S.I.M. (Brevet nr. 76 072 din 
29 11 1980), deși sute de bolnavi il solicită, 
deși are un titular de brevet — „Biofarm" 
București — nu a intrat încă în producție, 
iar Institutul pentru controlul de stat al 
medicamentului și cercetări farmaceutice 
nu-i dă „avizul de necesitate" decît con
diționat. Cu condiția ca farmacistul Bucur 
să-și socotească medicamentul ca „adju
vant" în tratamentele clasice. Cum poate 
să-și condamne astfel produsul (format 
dintr-un număr foarte mare de ingre

Stimati doctori, ati auzit f * 9
de aceste leacuri?

diente) din moment ce bolnavi tratați cu 
Volon, de pildă, socotit unul dintre cele 
mai eficace produse realizate pe plan 
mondial în astmul bronșic fără să fi sim
țit vreo ameliorare, urmînd cu „Cibotu- 
sin“, s-au vindecat.

„...Ii vizitasem pe multi medici pediatri, 
spre a-1 vindeca de astm bronhie pe 
nepotul meu Malschi Alexandru, de 5 ani 
și 10 luni, care de 4 ani suferea de această 
boală, scrie Boris Vasile Malschi, profesor 
pensionar din Turda, la 23 aprilie 1983. 
In urma sfaturilor specialiștilor, băiatului 
i s-au administrat în acei 4 ani medica
mente ca Decaris, Prednison, Miofilin, 
Biseptol, Vitamine, Oxaciiină, Ampicilină, 
Astofug, ceaiuri de tei. Am cerut Și aju
torul Crucii Roșii, care mi-a trimis me
dicamente în mod gratuit pentru copil. 
Rezultatul ? Copilul era liniștit cit era 
sub influenta medicamentului, apoi în
cepea să tușească, tot așa ca și înainte. 
Slăbise mult și nu mai avea poftă de 
mineare. Ce puteam face decît să merg 
la Sebeș-Alba, la farmacistul Bucur 
Horia?! Tovarășul Bucur mi-a dat 2 sti
cluțe cu un preparat al dinsului din plante 
medicinale, una cu picături, una cu o 
alifie. Am respectat întocmai indicațiile 
și în a doua zi de la începerea tratamen
tului, adică in ziua de 28 ianuarie 1983, 
flegma s-a rupt și de atunci nepotul meu 
Alexandru, acum de 6 ani, nu mai tușește. 
Am așteptat ca un neîncrezător ce eram, 
să-i revină tușea. Nu i-a revenit, deși 
de atunci au trecut aproape 2 luni". 
S-ar putea reproduce în același sens și 
scrisorile Elisabetei Kalman, Ranga 
Maria, Sitar Ioan, Joldes Silvia. Tonta 
Aurelia, Gyalai Sandor din Alba Iulia. 
Băcăințan Valeria din Vințul de Jos și 
ale multor altora ai căror copii s-au 
vindecat de la astm și tuse convulsivă la 
guturai și viroze cu medicamentul „Cibo- 
tusin". Primul pe care l-a testat farma

cistul a fost unul din cei trei copii aî săi. 
precum a preparat și testat, tot pentru 
unul din băieții săi, în momentul cînd a 
contractat o hepatită virală, medicamentul 
„numit deocamdată sui-generis «Hepato- 
stop», pentru drenarea ficatului. Aplicat 
in doze normale, alopate, după o săptămî- 
nă analizele s-au prezentat în limite nor
male". Firește, majoritatea celor care au 
beneficiat de medicamentele fitoterapice 
preparate în Farmacia 37 din Sebeș soli
cită să le poată afla in farmaciile din Lo
calitățile lor, așa cum ar fi normal și 
omenesc. La Sebeș „nu avem nici timp 
și nici posibilități, condiții de materie 
primă, personal, să preparăm pentru 
toată țara, în localul și cu dotarea ac
tuală". Deși micul colectiv, grație ideilor 
și eforturilor lui Horia Bucur (și cu 
sprijinul unor ingineri, maiștri și munci
tori de la o serie de întreprinderi din lo
calitate) a realizat o coloană de separare 
a uleiurilor volatile din plante, prese pen
tru supozitoare fitoterapice, un aparat 
pentru tabletare și chiar o mică mașină 
de comprimat, ce a fost distinsă cu pre
miul I pentru creație tehnico-științifică 
in cadrul Festivalului „Cîntarea Româ
niei". în felul acesta, acolo în orașul ar
delean se naște, s-a născut, de fapt, un 
concept nou în farmaceutică, numit foarte 

propriu de creatorul său fitoreceptură. 
Adică receptura, elaborarea de preparate 
medicamentoase din plante direct in far
macie. „încercînd prin aceasta să contri
buim la diversificarea și valorificarea su
perioară a tezaurului imens oferit de na
tura noastră. Fitoreceptura, cum preci
zează Horia Bucur, este rezultatul însu
mării FarmaCognoziei cu Tehnica farma
ceutică ; ea studiază aspectele teoretice și 
practice, controlul și conservarea forme
lor farmaceutice care conțin plante sau 
extracte din plante, în scopul folosirii lor 
profilactic și curativ". Deci, e foarte clar, 
Horia Bucur este un om de știință, nu un 
spițer de modă veche, nu un diletant, un 
amator oarecare și cu atît mai puțin 
amator de cîștig. A desfășurat și desfășoa
ră în continuare intense cercetări asupra 
renumitului Păducel (Crataegus), atît de 
cercetat în lume și foarte căutat, atît de 
către alopați cît și de către homeopați. Pe 
lîngă uleiurile volatile cunoscute, a iden
tificat alte 11 componente care n-au fost 
consemnate pînă acum de literatura, de 
specialitate internațională, descoperind 
totodată noi utilizări și noi posibilități 
terapeutice ale „banalei" buruieni. „Deși 
utilizarea de bază rămîne în afecțiunile 
cardiovasculare, fiind unul dintre dreno- 
rii importanti ai inimii, prin noile com
ponente identificate, și mai ales în mu
gurii de păducel, se poate folosi cu succes 
și în afecțiunile căilor respiratorii". Horia 
Bucur a întreprins, de asemenea, cerce
tări importante, este poate printre primii 
farmaciști români care au abordat cea 
mal recentă disciplină a fitoterapiei. 
genimaterapia. Terapia cu ajutorul unor 
extracte și macerate din muguri și mlă- 
dițe tinere vegetale (despre care vom 
vorbi într-un articol separat). în colabo
rare cu cîțiva medici de la Spitalul orășe
nesc din Sebeș, dr. Enea Maniu. dr. 
George Haber și dr. Gelu Besoiu — unde 
a găsit înțelegere și receptivitate, a expe

rimentat clinic, cu rezultate relevante, 
alte produse din aceleași resurse ale na
turii verzi în afecțiuni ginecologice — 
tryhomonază, colpite banale și colpite dis
trofice —, înlocuind o serie de medica
mente chimice deficitare ori din import. 
Prepară unguente cu Arnica, ovule cu 
Gălbenele, medicamente din uleiul ds 
Busuioc (iarăși o.plantă atît de valoroasă 
mai puțin luată în seamă de specialiștii 
medicamentului). Pentru bronșite asmati- 
forme și tulburări gastrice, „dar cu cel 
mai mare succes pentru căi respiratorii", 
în urma cercetărilor sale deschide per
spective terapeutice nebănuite și unei alte 
plante, deosebit de frecvente în flora 
noastră spontană — cîrmîzul. „Un extra
ordinar remediu al afecțiunilor O.R.L. — 
laringite, micoze, otite, afte". Munții Apu
seni sînt plini de Arnica, „extraordinară 
în bolile de piele".

Cu alte cuvinte, rezervorul natural e 
plin de medicamente, totul este să-i acor
dăm atenție și să punem la punct știința 
de a le extrage și folosi. Iar medicii — 
știința de a le cunoaște, prețui și recoman
da, căci în zadar- vom avea farmaciști ca
pabili să le prepare, dacă nu și medici! 
care să le prescrie ! Prețuindu-le așa cum 
se cuvine, acest îndrăgostit, acest pătimaș 
al plantelor noastre medicinale acționează 
și in vederea protecției și conservării ba
zinelor. Pentru Angelica („o plantă de 
mare preț, un extraordinar medicament, 
deși încă nefolosit, pentru cei cu o diges
tie dificilă, înlocuind medicamente din 
import foarte căutate și foarte scumpe 
cum sînt Catazin-ul ori Fesial-ul, ca și 
pentru cei cu aciditate gastrică, enterite, 
insuficiență hepatică, unele afepțiuni ale 
cavității bucale, și chiar pentru reumatici, 
sub formă de frecții, o plantă deci cu un 
arsenal terapeutic atît de bogat") a între
prins repopularea Văii Sebeșului, fiind 
pe cale de dispariție. Au apărut adevă
rate culturi.

O întrebare pe care o ridică medica
mentul fitoterapic la ora actuală este 
aceea dacă Plafar-ul își îndeplinește, așa 
cum este organizat și cum funcționează 
astăzi, rolul în promovarea acestuia ? Din 
experiența sa, farmacistul Horia Bucur 
consideră că nu. Iată un argument. Există 
o serie de plante în Nomenclatorul Pla
far care nu sînt cuprinse și în Nomencla
torul oficial al farmaciei și nici al Minis
terului Sănătății, generînd în consecință 
mari greutăți pentru creatorul fitoterapeut 
în a prepara și difuza produsele sale me
dicamentoase. Nefiind în nomenclatoarele 
oficiale, firește, medicii nu le prescriu 
bolnavilor, iar o fitoterapie complexă și 
o cercetare complexă în domeniu nu se 
poate face decît cu toate plantele cunos
cute ori nou descoperite. „în context, 
propune farmacistul Horia Bucur, maga
zinele Plafar să fie transformate în far
macii fitoterapice, încadrate cu farma
ciști care, prin diplomă sînt specialiști 
în fitoterapie. S-ar găsi, astfel, și locul 
legal de desfășurare a activității de cer
cetare a farmacistului.

în sfîrșit, după ani lungi de necazuri, 
de interdicție de a mai prepara în far
macie produsele sale fitoterapcytice, de 
suspiciuni și neîncredere din partea unor 
foruri farmaceutice și medicale. Horia 
Bucur s-a impus, și-a impus adevărurile, 
seriozitatea, munca onestă. Cu sprijinul 
organelor județene și locale de partid, și 
de stat și al Comisiei medicamentului 
care au întreprins toate demersurile pe 
lîngă conducerea Ministerului Sănătății, a 
obținut aprobarea acesteia pentru înfiin
țarea la Sebeș, sub conducerea farmacis
tului Horia Bucur, a unui laborator de 
fitoterapie pe care îl visează de ani. Me
dicamentul românesc va avea de cîști- 
gat.

CICI IORDACHE-ADAM ■

„Laetîil" sau o nouă speranță 

care vine de la plante
LAETRIL este denumirea comercială a 

unui medicament anticanceros, de origine 
vegetală, oficinal în Mexic și admis de 
legislația a 7 dintre statele americane. 
Produsul medicamentos constă din con
diționarea sub diverse forme farmaceu
tice, a unui extract vegetal obținut din 
sîmburii fructelor , unor specii din familia 
Roșaceae (migdal sau piersic sau cais), 
ce conține ca principiu activ amigdalina 
— un glicozid cianogenetic — în concen
trație de maximum 3%.

Introducerea în terapeutica bolii cance
roase a acestui medicament s-a bazat pe 
faptul că popoarele în a căror alimentație 
zilnică intră anumite cantități de ali
mente conținînd acest glicozid, nu cunosc 
practic tumorile maligne. în organism 
amigdalina — principiul activ din LAE
TRIL — se scindează în aldehidă benzol
es, acid cianhidric și 2 molecule de glu- 

coză. Scindarea are loc nu în mediul acid 
din stomac, așa cum era de așteptat, ci 
în intestin sub efectul unei enzime — 
beta-glicozidaza. produsă de flora locală. 
Din această cauză administrarea per ora
lă a medicamentului este mai eficace 
decît cea parenterală. Efectul terapeutic, 
cît și toxicitatea preparatului (care este 
mai redusă decît cea a citostaticelor de 
sinteză), depinde in primul rind de can
titatea de acid, cianhidric eliberat în or
ganism.

Mecanismul de acțiune al LAETRIL-u- 
lui nu este încă binecunoscut. S-a evi
dențiat pînă la ora actuală un efect can- 
cerotoxic selectiv al produsului bazat pe 
predeteriorarea respirației celulelor tu- 
morale. concomitent cu dependența de 
pH a activității beta-glicozidazei. Se ad- 
rninistrează cantități de 1—5 g la 2 zile. 
Cantitățile administrate, care nu prezintă 

fenomenul de cumulare nu eliberează în 
organism cantități de acid cianhidric care 
să producă intoxicații.

în ultimii 20 de ani LAETRIL-ul a fost 
administrat la peste 5 000 de pacienti care 
sufereau de : limfosarcom, adenopatii 
leucemice, metastaze scheletice după 
carcinom mamar operat, cancer pulmo
nar, leucemie mielbidică cronică, pleuro- 
carcinom, carcinom rectal multiplu. în
tr-un caz de cancer"hepatic, administrîn- 
du-se 5 g LAETRIL la 2 zile, s-a obținut 
o ameliorare evidentă, care s-ă soldat cu 
o stare generală bună timp de 32 de luni, 
în cazul metastazelor sceletice s-au obți
nut remisiuni de pînă la 9 arii. în gene
ral în cazurile aflate in stadiul II și III, 
față de lotul martor netratat cu LAE
TRIL, s-a obținut o prelungire a vieții 
de 40 luni, în medie.

Toleranța produsului a fost bună chiar 
și in cursul tratamentelor de lungă du
rată, fără a se observa displazii medu
lare. LAETRIL-ul s-a dovedit apt de a 
fi cuplat în terapie și cu alte metode sau 
mijloace de tratament cunoscute. O idee 
interesantă ce a fost enunțată este aceea 
referitoare la o eventuală profilaxie a 
cancerului cil ajutorul amigdalinei consu
mată sub formă de migdale-sîmburl pră
jiți și sărați.

Mal nou au apărut controverse referi
toare la mecanismul de acțiune. Un grup 
de cercetători de la Institutul de Științe 
Biologice din Machidu-Japonia, au afir
mat (Science News nr. 115, 1979) că nu 
LAETRIL-ul ca atare, ci aldehida ben- 
zoică, din compoziția lui este eficace în 
cancerul pulmonar. De asemenea s-au 
ivit divergențe referitoare la capacitatea 
enzimelor produse de bacteriile din in
testinul uman de a extrage benzaldehjdâ 
din LAETRIL, ele au numai capacitatea 
de a scinda amigdalina în glucoza și man- 
delonitril, din această cauză fiind nece
sar de a se injecta aldehida benzoică 
direct la locul urmărit.

Avînd în vedere toate acestea, apreciem 
că medicamentul ar trebui să facă obiec
tul unor studii de specialitate în țara 
noastră și pe această bază să se înceapă 
fabricarea LAETRIL-ului. Materia primă 
există (sîmburii de caisă de la fabricile 
de conserve), aparatura, existentă este 
suficientă, oameni capabili să producă 
acest medicament sînt. ,

Farm. fOAN MARINESCU 9 
Institutul de cercetări 
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flacara

Atenție, la orizont speranță! Chemăm 
in judecată 
cancerul

• Reporter ad-hoc lingă un pat de suferință • Cercetarea unor medici veterinari •

O rază de lumină
Din prima clipă și-au zîmbit unul al

tuia, cu căldură iscoditoare, găsindu-se- 
repede, cu evidentă satisfacție, că sînt 
amîndoi strănepoți de-ai lui Tudor din 
Vladimiri și contemporani cu inegalabilul 
„Nea Marin", unchiul nu mai puțin cele
brului „Sucă“. Dialogul s-a legat repede, 
într-o neaoșă limbă de pe plaiurile olte
nești, deși amîndoi sînt bucureșteni de 
mai multe decenii.

După începerea diagnosticării, cînd sta
bilește ritmul cardiac și tensiunea arte
rială — precizez că omul respectiv diag- 
nostichează maladiile fără nici un instru
ment convențional, fără să aibă nevoie de 
buletine medicale de analiză, fără să-1 
mai fi văzut vreodată pe cel bolnav ci 
numai prin simpla strîngere a mîinii pa
cientului sau recepționîndu-i cimpoi biolo
gic de la distanță — „olteanul diagnostici
an", avîndu-ne ca asistenți pe trei dintre 
cei apropiați „olteanului suferind", în mai 
puțin de o jumătate de oră așternu în fața 
noastră, aproape necruțător și cu toate 
acestea deosebit de calm și cald — desi
gur, adresîndu-se direct celui în cauză — 
tot ceea ce voi relata în rîndurile «re ur
mează. Și vă promit, dragi cititori, că am 
să fiu cît mai fidel dialogului dintre O.D. 
(diagnosticianul) și O.S. (pacientul) — 
deși eu nu sînt oltean decît după soție.

Așadar... O.D. —■ Știi ce ai? O.S. — Din 
prima zi cînd, din pură întâmplare, un 
prieten medic m-a consultat, după ce 
j-am cerut un certificat medical. Am in
trat sănătos și am ieșit din cabinetul lui 
eu diagnosticul „cancer" și cu convinge
rea lor (a medicilor) că hu mai. am de 
trăit decît trei luni. Mie nu mi-au. spus 
nimic, dar serviciul meu oltenesc de in
formații mi-a adus vestea în aceeași zi. 
De atunci, evident, știu tot, dar, uite 
Taică, nu s-au adeverit încă spusele lor. 
O.D. —• Și te temi? O.S. — Nu. O.D. — Vrei 
să-i infirmi pe medici sau să-i confirmi? 
Aici a intervenit și subsemnatul: I.M.— 
Maestre, mi-ați promis că o să jucati, în 
sfîrșit, cel mai mare rol din viața dv. Noi 
vă vom pregăti textul, adică partitura, și 
Vom face chiar și regia. Vreți? O.S. — 
(gînditor) Da, vreau!... (apoi mai ferm). 
Evident că vreau, cine dracu’ nu vrea!? 
O.D. — Fiindcă știi totul sau aproape totul 
despre matale, am să-ți spun exact ce 
este rău în organismul despre care, sper 
eă ai să o recunoști, ai crezut că e din 
oțel, că nu va cădea niciodată și că-ți 
poți bate joc de el oricum — cu 60-80 
țigări pe zi, cu „tării" gustoase, cu nopți 
nedormite, cu miel, .purcel, vițel, pui ffin 
belșug și. evident, cu multe altele O.S. — 
Da,' meștere, recunosc, așa am crezut 
multă vreme. Da’ acum... O.D. — In primul 
rând, va trebui să scăpăm de nenorocitul 
ăsta de lichid abdominal, care te face cu 

burtă și a cărui proveniență este din 
„limfă coagulată", stazată acolo din pri
cina obturării canalelor limfatice princi
pale. O.S. — (strigmd către soția lui), ii-am 
spus eu, ciocîrluțo, că am lichid !? Ce 
dracu i-o fi apucat pe cei doi doctori să 
conteste adevărul? — O.D. Lasă asta. Mai 
bine fii mulțumit că transpiri din abun
dență, că organismul se apără astfel cău- 
tind să elimine toxinele și răul care te 
face acum să suferi. Din păcate, consti- 
pația cronică care te necăjește — de 
care medicina actuală nu se prea ocupă, 
deși este cauza-cauzelor și boala nr. 1 a 
secolului nostru — împiedică evacuările 
firești ale resturilor digestiei. O.S. — Da, 
meștere, așa este. O.D. — Pe urmă, ai cam 
exagerat cu carnea, mai ales cu cea tî- 
nără, consumând cantități cam mărișoare 
și creînd astfel în intestinele matale me
diul optim pentru ca o colită de putrefacție 
să te răvășească acum în toate chipurile. 
O.S. — Da, bine ai zis, e tare nenorocită. 
Am mîncat vreo trei viței în vara asta și 
cîteva vaci pe deasupra. Și uite ce-am 
devenit... O.D. — îmi place, ți-ai păstrat 
umorul... Cordul îl ai bun, ficatul cres
cut, rinichii obosiți, pancreasul afectat, 
singele intoxicat... O.S. — Măi Taică, da’ 
mai e ceva bun în mine? O.D. — Este, în 
primul rind psihicul și întreaga-ți struc
tură bioenergetică. După cum te simt eu, 
ai evidente resurse de revenire și dacă vei 
vrea, o să le mobilizezi ca să învingi și 
să-ți poți juca rolul cel mare, de care 
vorbea -profesorul. O.S. — (gemînd ușor) 
Bine, îl voi juca. O.D. — Excelent! Acum 
hai să încercăm un „mîrîit", să gemem 
împreună. O.Ș. — (după primele încercări) 
Nu pot Taică, nu mă lasă burduhanul 
ăsta nenorocit. Arză-l-ar focul! O.D. — Ba 
ai să poți !... Așa, treci pe sunete mai 
joase... Bine... Văzuși ? Numai așa poți 
oxigena toate cotlonașele pulmonare, ge- 
mînd cît mai lung. De fapt, geamătul — 
ca și plînsul, rîsul, căscatul și strănutul 
—• este una din căile prin care descărcăm 
energia negativă din corp și ne încărcăm 
cu energie bună, pozitivă. Și fiindcă ești 
mereu neliniștit și nu dormiși bine, în- 
cepînd chiar din seara asta, doamna ma
tale îți va face frecție cu soluție din 
oțet de mere și apă, în special pe partea 
inferioară a trupului. Poate ai observat 
că partea de jos a corpului matale este 
mereu mai rece decît cea de sus care 
transpiră întruna. După ce o să egalezi 
temperatura pe tot corpul, vei dormi mi
nunat. Faptul că O.S. avea partea infe
rioară mai rece. O.D. o sesizase de la 
distanță. O.S. — Și chiar crezi, meștere, că 
așa o să dorm? O.D. — în mod sigur! Fac 
o pauză în acest dialog, confirmând că 
după numai trei zile de cînd s-au petre
cut acestea, „olteanul suferind" a început 

să doarmă din ce în ce mai bine. în sea
ra aceea s-au mai întâmplat și următoa
rele: I.M. — Ar fi bine să vezi care din 
alimente, ceaiuri și vitamine sînt compa
tibile cu starea maestrului. O.S. — Asta ce 
mai e, bre? O.D. — O să vezi îndată. Fac 
încă o dată precizarea că O.D. testează 
produsele fără vreun aparat special, nu
mai prin capacitatea mîinilor sale de a 
recepționa acceptul sau neacceptul bio
energetic al pacientului.

Rînd pe rînd, alimentele, vitaminele, 
ceaiurile, inclusiv o medicație specială, 
preparată pentru boala canceroasă de 
către dr. lulică Voinea, au fost acceptate 
sau respinse, ca bune sau rele. Majori
tatea produselor testate — prin simplă 
verificare a vibrațiilor specifice fiecăreia 
dintre ele — s-au dovedit a fi bune pen-, 
tru pacient. . N-au trecut însă examenul 
următoarele : peștele proaspăt —- un su
perb și foarte proaspăt caras — nefiind 
din ape sălbatice (O.D. a sesizat acest 
lucru de la distanță), medicația antitumo- 
rală (după părerea lui O.D. ar fi prea 
dură pentru stadiul bolii), pîinea albă, 
unul sau două dintre ceaiurile recoman
date anterior și — culmea-culmilor ! —. 
ceaiul de roștopască, deși se știe că acesta 
are efecte evidente, luat în anumite doze, 
în toate formele de manifestare a bolii 
neoplazice. . .
. O.D. — Asta nu merge, ai prea Inultă 

rostopască în matale! Am' făcut ochii' 
mari, dar ne-a lămurit imediat maestrul. 
O.S. — Da, domnule, cocirlele mele (așa le 
spune el soției, fiicei și surorii sale) m-au 
îndopat toată vara cu saci de roștopască. 
O.D. — Nu-i nimic, pe ăsta-1 scoatem deo
camdată și rămîn celelalte. Și acum să 
vă spun, doamnă, ce e de făcut foarte 
urgent ca să scoatem lichidul din abdo
menul soțului. Neîntârziat faceți rost de 
hrișcă și ghimbir. O cataplasmă de cîteva 
minute din ghimbir, aplicată pe toată su
prafața abdomenului, și apoi una de cî
teva ore, din pastă de hrișcă, face mi
nuni. Și vă mai trebuie să instalați în 
camera maestrului un aparat pentru pro
dus. ioni negativi și să evitați încălzitoa
rele electrice. Soția lui O.S. — Și cu ce o 
să înlocuim carnea, peștele și ouăle ? O să 
se prăpădească de foame. O.S. — Mai ta- 
că-ți cirioitoarea, cocîrlo, ți-am mai spus 
că voi mă hrăniți aiurea. Asta o simt eu, 
aici, în mine ! O.D. — Fiți liniștită, doam
nă, nu se va prăpădi deloc. îl veți hrăni 
cu pastă de polen —. care conține ami- 
noacizi, vitamine, săruri și altele — ames
tecată cu miere, brînză de vaci din lapte 
fiert, pulpă de lămîie opărită cu apă, 
sucuri crude din morcovi, varză albă, 
sfeclă, pătrunjel și țelină, cu apă orga
nică (apă fiartă, răcită și ținută într-un 
vas, o noapte întreagă, împreună eu 
pulpele de la fructele și legumele stoar
se de suc), pîine neagră uscată (nu pră
jită), vitamina C 500, supă sau suc de 
ceapă roșie coaptă în cuptor și, desigur, 
adăugați ceea ce v-a propus profesorul. 

ca remediu natural pentru blocarea me
canismului genetic al maladiei. Vom 
realiza astfel două lucruri simultan —• 
blocarea bolii și refacerea organismului. 
Restul depinde de voința matale, maestre, 
ca să-ți poți juca rolul cel mare, aievea.

„Olteanul suferind" este unul din marii 
slujitori ai scenei românești, un superb 
îndrăgostit de oameni și de viață, un ta
lent românesc extraordinar pe care-1 do
rim, din toată inima, din nou și cît mai 
curînd să apară în fața milioanelor de 
spectatori și telespectatori care îl iubesc 
Și-l așteaptă cu nerăbdare.

„Olteanul diagnostician", deși nu e me
dic și nici nu pretinde să se substituie 
medicinei, este ing. Valeriu Popa, pre
zent mereu în paginile revistei Flacăra, 
omul cu o dotare naturală și psihică ab
solut excepțională. în acea seară de sâm
bătă, 5 noiembrie 1983, demonstrația lui 
m-a convins definitiv și m-a făcut să 
înțeleg, mai mult ca oricînd, cît de mațe 
este nevoia să ieșim din canoanele con
venționale, să nu credem că lumea și 
materia sînt numai ceea ce ștfm acum, sa 
fim încredințați, pînă în adîncul sufletu
lui, că omul, ființa supremă a universu
lui, nu are în fond alte limite ale puterii 
sale de acțiune decît cele pe care, une
ori, .și le pune singur, în chip absurd.

Nu pot încheia cele relatate fără cîtr 
vești de ultimă oră (miercuri, 9 noiemh 
1983, orele 10 dimineața). în cursul celei 
de-a treia întîlniri, O.S. ne-a informat, cu 
voce mult revenită, mai calmă și veselă, 
cu culoare în obraji și umor sănătos, că 
„a mai găsit un sac de voință, deși aero
portul e prea încărcat de zboruri". A mai 
adăugat că e hotărît să participe, cu cotă 
parte egală, la această cumplită bătălie 
pentru raza de lumină și viață. în al doi
lea rînd, primele trei cataplasme de 
hrișcă’ (păcat că această plantă nu se cul
tivă mai mult și la noi în țară) aplicate 
din 4 în 4 ore au extras din abdomenul 
bolnav, prin porii pielii, ceva mai bine de 
un litru de lichid. E bine, e foarte bine ! 
- Ca parte implicată direct în această bă
tălie crîncenă, nu pot încheia fără a măr
turisi deschis că n-aș fi avut despre ce 
să scriu, în sensul celor relatate, dacă re
vista Flacăra nu ar fi deschis, la îndem
nul atît de curajos al redactorului ei șef, 
un proces necruțător împotriva canceru
lui, invitîndu-ne să nu uităm în acti
vitatea noastră 'exemplul și chemarea 
Cârmaciului țării, tovarășul Nicolae 
■Ceaușescu, de a cuteza în orice domeniu, 
oricâte dificultăți și oricîte îndoieli s-ar 
ivi în cale. Să cutezăm deci și în cazul 
acestui bolnav. Așa capătă un sens suprem 
și superbele versuri „Și totuși exis 
iubire / Și totuși există blestem / D, 
lumii, dau lumii de știre l Iubesc, an 
curaj și mă tem".

ION MANZATU ■

Un experiment reușit?
Continuînd seria articolelor dedicate 

tratamentului original anticanceros 
.după metoda doctorului arădean lulică 
Voinea, avem ocazia să ne referim 
acum la un nou experiment (de aceas
tă dată reușit!), desfășurat, după cum 
yeți vedea, după toate regulile cerute. 
Am scris la vremea respectivă, cu 
obiectivitatea necesară profesiunii 
noastre, despre experimentul preclinic 

Icare a avut loc spre sfîrșitul anului 
trecut, în laboratoarele Institutului 
oncologic din București, sub condu
cerea dr. Ion Popp, șeful laboratoru
lui de biologie și imunologie a cance
rului, și dr. Rodica Dumitrescu, coor
donatoare a lucrării. Spuneam atunci 
că respectiva lucrare, reprezentînd 
contractul nr. 5 092 (Cercetarea precli- 
nicăa produselor anticanceroase = I. 
Voinea), încheiat între C.I.M.C.C.L. (ti- 

Itularul de brevet) și I.O.B., s-a înche
iat cu un eșec aproape total, animalele 
supuse experimentului = șoareci și I șobolani — nerezistînd șocului de îm
bolnăvire artificială, în ciuda trata
mentului aplicat. Și totuși, mențio
nam, bizuindu-ne în special pe felul în 
care fusese făcut acest tratament (ex
trem de dificil, în cazul animalelor 
mici), ca și pe stadiul de îmbolnăvire 
deosebit de avansat în care fuseseră 
aduse animalele de experiență (cu greu 
se mai puteau aici petrece minuni!), 
că experimentul Voinea nu poate fi so
cotit încheiat, fiind necesare în conti
nuare alte încercări, în special pe ani- 

Imale mai mari. Acest lucru din păcate 
nu s-a mai întîmplat, autoritățile medi
cale părînd să fi tras o linie defini
tivă asupra „cazului Voinea", chiar 
dacă despre concluziile finale nu ara 
fost încunoștințați niciodată...

între timp, într-o altă zonă a țării, 
mai mulți specialiști în medicină vete
rinară (dr. Eduard Bedrosian, dr. 
Ioan Eisele, dr. Ioan Rizea — de la 
Institutul agronomic Timișoara, res
pectiv Inspectoratul sanitar vaterinar 
Timiș), au început un experiment 
pe care astăzi sîntem în măsură să-1

înfățișăm cititorilor noștri. Protocolul 
acestui experiment, ca și concluziile 
sale, ne-au fost înfățișate de curînd, 
ele urmînd a face obiectul unei comu
nicări științifice. Nu vom intra în de

talii (raportul se întinde pe aproape 4 
pagini, cu multe specificații strict de 
specialitate), dar merită, fără îndoială, 
să reproducem aici unele pasaje, cele 
mai semnificative. Așadar: „Observa

ții privind eficacitatea tratamentului în 
leucoza bovină cu produsul medica
mentos al dr. lulică Voinea (soluție 
injectabilă), prin prisma examenului 
hematologic

„Cercetările noastre au 
fost efectuate în perioa
da 15 noiembrie 1982 — 
1 septembrie 1983, pe un 
număr de 32 de vaci cu 
leucoză limfocitară, diag
nosticată hematologic, se
rologic și clinic. Vîrsta 
animalelor era cuprinsă 
între 5 și 8 ani. In vede
rea efectuării tratamen
tului, animalele au fost 
împărțite în două grupe. 
Grupa I a cuprins 20 de 
vaci, la care s-a inocu
lat l.v., zilnic, timp de 
6 ‘iile, cite 15 ml solu
ție medicamentoasă; gru
pa a II-a a fost alcătuită 
din 12 vaci, la care s-a 
inoculat l.v., zilnic, timp 
de 6 zile, cite 15 ml solu
ție, concomitent cu efec
tuarea zilnică de spălă
tori vaginale cu 100 mi 
de soluție, diluată în 
proporția recomandată de 
autorul produsului. Men
ționăm că durata de tra
tament a fost indicată, de 
asemenea, de dr. lulică 
Voinea. Prelevările de 
sînge pentru examenul 
hematologic s-au făcut 
după cum urmează: la 3 
și 6 zile după primul tra
tament; la 12 zile după 
primul tratament, numai 
la vacile cu examen se
rologic dubios (la care 
s-a continuat tratamentul 
încă 6 zile); apoi, din lună 
în lună, la toate cele 32 
de vaci. In tot acest timp 
s-a urmărit producția de 

lapte, eventualele reacții 
din partea organismului 
animal, creșterea apetitu
lui și altele. (...) Exa
menul hematologic efec
tuat după a 6-a zi de tra
tament a relevat urmă
toarele: nr. de leucocite 
pe mm3 : 13 500—14 000,
deci o scădere destul de 
evidentă a acestora; o 
creștere de etrocite: 3,5—4 
milioaue/mm3; o dimi
nuare evidentă a procen
tului de limfocite: intre 
68,8 și 72 la sută; neutro- 
file tinere: 23,4 la sută;
neutrofile segmentate :
38,6 la sută. Trebuie să
subliniem că valorile
„spre normal" sint mai 
evidente la grupa de vaci 
unde, concomitent cu ino
cularea i.v. a medicamen
tului, s-au făcut și spăla
turi vaginale. Examenul 
seriologic a pus în eviden
ță următoarele: la 22 de 
vaci — negativ, la 10 vaci 
=— dubios. La toate anima
lele tratate s-a remarcat 
o creștere a producției de 

Un lucru n-au precizat cei trei 
autori ai experimentului, pentru că el 
se subînțelege : anume că, la mai bine 
de un an de zile de la începerea tra
tamentului, nici unul dintre animalele 
de experiență nu a murit, ba dimpo
trivă, cele 32 de vaci fiind în fapt a- 
proape total recuperate, cu poftă de 
mîncare și putere de lactație ! Este un 
lucru nou, nu-i așa ?, față de experi
mentul cu șoareci și șobolani, conclu

ziile lucrării fiind fără îndoială com
plet schimbate față de cele ale cerce
tătorilor de la I.O.B. Cu modestie, cei 
3 își rezervă dreptul de a cere efec
tuarea unor investigații mai ample și 
mai amănunțite, în stare să ducă la 
concluzia finală. Este dealtfel ceea ce 
noi cerem, la rîndul nostru, de foarte 
multă vreme...

DUMITRU GRAUR ■

lapte, mărire evidentă a 
apetitului, ușoară creș
tere în greutate și, în ge
neral, o evidentă redre
sare a organismelor, o 
retractare a globilor ocu
lari (la cele cu exoftalmie) 
și o micșorare în volum 
a ganglionilor palpabili. 
La cele 10 vaci la care 
examenul seriologic a fost 
dubios s-a continuat tra
tamentul Voinea încă 6 
zile, cu aceleași doze zil
nice, după care s-a efec
tuat un nou examen he
matologic. Rezultatele au 
fost următoarele: nr. de 
leucocite : 11 500—12 000/ 
mm3; nr. de etrocite : 
4—4,5 mil./mm3; limfo
cite : 63,1—65,4 la sută; 
neutrofile tinere: 24,6 la 
sută, neutrofile segmen
tate: 38,2 Ia sută. Con
statăm deci, in această 
situație, eind s-a prelungit 
tratamentul, modificări 
hematologice cu valori 
foarte apropiate de cele 
normale. Examenul serio
logic efectuat a fost de 
această dată negativ. Ani

malele prezentau un ape
tit crescut, iar producția 
de lapte înregistra o as
censiune evidentă față de 
situația dinaintea trata
mentului. Aspectul gene
ral al animalelor este mult 
îmbunătățit. Examenele 
hematologice repetate 
lună de lună (nouă in to
tal) nu arată modificări 
semnificative față de cel 
efectuat cu ocazia insti
tuirii ultimului tratament. 
Seriologic, s-a păstrat ne- 
gativitatea. De asemenea, 
în această perioadă am 
remarcat redresarea gene
rală a animalelor, aspec
tul vioi, iar producția de 
lapte mult crescută față 
de starea inițială.

Considerăm că rezulta
tele obținute și înfățișate 
In lucrarea de față vor pu
tea face obiectul lărgirii 
acestui domeniu nou de 
cercetare, pe un număr 
sporit de animale, cu in
vestigații mai ample și 
mai amănunțite, pentru a 
se trage concluziile defi
nitive în acest sens".



■MM

■ Am absolvit anul acesta I.M,F. București, secția Stoma
tologie si acum doresc să-mi întemeiez o familie și nu pot. 
Vă rog să mă ajutați. Desigur că acest început vă miră, dar 
sînt sigur eă răspunsul-pe care-1 aștept este foarte important 
pentru multi colegi. Doresc să aflu cînd se va face repartiția 
noaștr.ă- Știu că sînt multe probleme organizatorice, dar do-., 
rose (oare e prea mult ?) data. De ce se tine sub ăsa mare

MM9MM

secret? Să se anunțe,: pe x în lunacy! De obicei-anunțarea 
se face cu cîteva zile înainte de repartiție, iar neprezentarea = 
repartizarea din oficiu, ultimul pe țară ! Pentru a evita această 
surpriză neplăcută, cred că mulți'colegi dm tară nu pot să-și 
rezolve o serie de probleme, nu se pot depărta prea mult de 
centrul universitar. (OVIDIU SIMION, str. Republicii 16, Dro- 
beta-Tr. Severin).

■ ■

Flacăra 
la dispoziția 
dumneavoastră

5 Sesizări, propuneri, soluții — un dialog fructuos între cetățeni și autorități <
-

■ După ce aduce cuvinte de 
laudă și mulțumire medicului 
primar Radu Alexandru pentru 
grija deosebită cu care a fost 
tratat de acesta pe timpul șederii 
sale în stațiunea balneoclimate
rică Bazna, cetățeanul George 
Nîcolescu din Medgidia se face 
mesagerul unei propuneri avan
sate de același inimos doctor, 
anume de a se construi și la 
Bazna o nouă policlinică și un 
nou hotel. Prin aceasta — spune 
omul — stațiunea sibiană ar de
păși condiția în care se află baza 
sa de tratament și cazare și ar 
intra în rîndul stațiunilor de 
elită ale țării.

■ Tot o scrisoare de mulțu
mire ne trimite și Gheorghe Vul- 
poi-u din Bălan, bl. 65, sc. 2, ap. 
24, județul Harghita, însă de 
această dată mulțumirile ne sînt 
adresate chiar nouă, întrucît, da
torită intervenției făcută de re
vistă, fetița sa, Alina, a fost ope
rată la Spitalul „Gheorghe Mari
nescu". Operată cu succes. Alina 
a revenit acasă, fiind în afara 
oricărui pericol.

■ Ministerul Educației și In- 
vățămîntuluii, referitor la scri
soarea cetățeanului Petre Cîțu 
din Giurgiu, ne face cunoscut că, 
începînd cu 15 septembrie a.c., 
fiul acestuia frecventează clasa a 
Ii-a a Școlii ajutătoare din Fier
binți, județul Ialomița. Petițio
narul, care este despărțit de so
ție și locuiește în București, s-a 
prezentat o singură dată la In
spectoratul școlar al județului 
Giurgiu, cînd s-a interesat ce 
contribuție lunară trebuie să 
achite în cazul că fiul său va fi 
primit la școala specială.

P.S. Nu știm cit de necesar ar 
fi fost să se ducă de mai multe 
ori la inspectorat, dar ca să-și 
vadă fiul va trebui să se ducă 
neapărat, nu la inspectorat, ci la 
Fierbinți.

■ Tinăra Mirela Tănase, ab
solventă a Liceului industrial nr. 
1 Galați, școlarizată pentru pro
filed lăcătușerie și sudură, ni 
se plînge că Uzina mecanică Ga
lați, cu care a încheiat contract, 
nu vrea s-o angajeze în produc
ție pe motiv că... poartă oche
lari de vedere. „De felul meu 
sînt robustă — scrie fata —, ca
pabilă de a face față cu succes 
oricăror eforturi în muncă și 
faptul că sufăr fără voia mea de 
miopie nu trebuie să mă prive
ze de dreptul meu de a munci, 
de a fi încadrată în uzina cu 
care am încheiat contract. Că 
tata are de crescut încă 7 copii 
și nu mă mai poate întreține și 
pe mine".

Pe undeva, se pare, e vorba și 
de niște ochelari de cal. Fata 
trebuie sprijinită urgent și ne
condiționat să fie încadrată în 
uzina cu care a încheiat con
tract, cu aprobarea medicului, 
înțr-uri loc de muncă adecvat 
pregătirii și stării ei de sănă
tate.

■ Centrala industrială de re
țele electrice. Direcția tehnică 
exploatare reparații, ca răspuns 
cetățeanului Oprițoiu Tudor • din 
Mușetești, județul Gorj : Re
țeaua electrică de joasă tensiune 
din comuna Mușetești a fost su
pusă lucrărilor de reparații ca
pitale în anul 1971, rămînînd ne
reparată o porțiune ce se află 
în afara perimetrului construi- 
bil. S-a luat măsura ca, în tri
mestrul IV al acestui an, să se 
întocmească documentația de 
proiectare pentru reparația ca
pitală a rețelei electrice rămasă 
riereparată, urmînd să fie exe
cutată în trimestrul I al anului 
1984. Pînă la finalizarea lucrări
lor menționate, IRE Craiova va 
efectua lucrări de întreținere a 
rețelei pe porțiunea nereparată 
capital, astfel incit alimentarea 
cu energie electrică a consuma
torilor se va îmbunătăți.

■ Au trecut mai bine de doi 
ani și iată că intrăm curînd în 
iarna celui de-al treilea de cînd 
blocul nostru, executat de 
Grupul 2 construcții, a fost dat 
în folosință, dar, în ciuda nenu
măratelor noastre intervenții, au 
rămas și astăzi neremediate o 
serie întreagă de deficiențe de 
construcție. Din această cauză, 
apa se infiltrează prin acoperiș, 
plafonul etajului 10, în fața lif
tului, nu are stabilitate, tocu
rile de Ia ușile holurilor și de 
la ghene au rămas nefixate, 
scara principală și intrarea în 
bloc n-au fost terminate etc. 
(Mitu Constantin, președintele 
Asociației de locatari a blocului 
48 B din București, aleea 
Deda 1, sectorul 2)

Un semnal pentru construc
torii Grupului 2, ca să nu mai 
uite !

■ Consiliul popular al muni
cipiului Slatina, Comitetul exe
cutiv : S-a luat legătura cu con
ducerea stației C.F.R. Slatina și 
s-a stabilit să i se repartizeze 
potentei Dumitrescu luliana 
Ecaterina un aparatament în 
municipul Slatina. Consiliul 
popular are în evidență acest 
caz și, cu prima ocazie, va re
partiza stației C.F.R. un aparta
ment corespunzător familiei pe
tiționarei.

■ în fiecare zi beneficiez și 
eu de serviciile minunatului 
nostru metrou. Singurul lucru 
care mă deranjează, nu numai 
pe mine ci și pe mulți alți că
lători, este căldura de nesupor
tat, absonța acută a aerului 
proaspăt din vagoane. Aceasta 
din cauză că lipsește total o 
ventilație corespunzătoare. De- 
fectîndu-li-se arcurile de acțio- 
nai’e, majoritatea ferestrelor au 
fost prinse cu șuruburi, etanș, 
în loc să fi fost reparate. (Ing. 
Seri ban Sergiu, București, bu
levardul I.B. Tito nr, 15, bl. 57, 
ap. 139)

■ Procuratura Generală, con- 
statînd temeinicia celor sesizate 
de petiționarii Ana Leca din 
Mănești, jud. Prahova, și Ale
xandru Muntea din București, 
str. Negustori nr. 4, în ambele 
cazuri a declarat recurs extraor
dinar. Cauzele lor au fost trimi
se Tribunalului Suprem pentru 
judecare.

■ Mă numesc Borcea Geor- 
geta, eu domiciliul în Buzău, 
str. Unirii, bl. B 11, et. 8, ap. 28, 
și am o mare nemulțumire în 
suflet. încă de cînd eram gra
vidă, au început să-mi iasă va- 
rice la picioare. Am fost la mai 
mulți medici din Buzău, dar toți 
mi-au prescris aceeași vaselină 
„Lasonil" care nu mă ajută la 
nimic ; durerea la picioare a 
devenit insuportabilă. Vă rog să 
mă ajutați. Din suflet vă rog...

Ceea ce și facem, adresîn- 
du-ne, la rîndul nostru, unui 
medic specialist binevoitor cu 
rugămintea de a o suna pe fe
meie la telefonul 3 58 49 și a-i 
da sfaturile cuvenite.

■ Consiliul popular al muni
cipiului București, Direcția ge
nerală pentru dezvoltarea con
strucțiilor de locuințe social-cul- 
turale și administrație locativă, 
cu privire ia articolul apărut în 
nr. 36 al revistei Flacăra din 
1 septembrie 1983, prin care 
Asociația locatarilor din blocul 
2, str. Reșița Huedin nr. 7, se
siza unele deficiențe de con
strucție, ne informează că s-au 
luat măsurile necesare de reme
diere a tuturor defecțiunilor 
pînă la data de 30.X.1983.

■ Doi hoți de meserie, Ion 
Diaconescu și Petrache Husein, 
i-au spart fratelui meu casă și 
i-.au furat 54 000 lei. Condam
nați la cîte doi ani și șase luni 
închisoare corecțională, cei doi 
au fost obligați, totodată, să res-. 
tituie păgubașului întreaga 
sumă. Ion Diaconescu, după is
pășirea pedepsei, și-a achitat 
partea ce-i revenea, Petrache 
Husein însă continuă șl azi, după 
5 ani de la săvîrșirea furtului, să 
se ascundă și să se sustragă de 
la restituirea sumei datorate. Se 
zice că s-ar fi aciuat pe undeva 
prin preajma comunei Vaideeni, 
județul Vîlcea. (Petre Bărbu- 
îcscu. București, str. Sf. Con
stantin nr. 21)

Dacă-1 întâlniți cumva pe Hu
sein, amintiți-i dv. că datoria nu 
s-a prescris și este obligat să 
și-o achite. Altfel, nu scapă !

■ Consiliul județean al sindi
catelor Timiș : Cazul petentei 
Marilena Burducea din Drobeta- 
Tr. Severin a fost analizat în 
ședința biroului executiv al 
C.O.M. din 11 octombrie 1983. 
Considerînd îndreptățită solici
tarea ei s-a hotărît ca, de Ia 
11 octombrie 1983, tovarășa 
să lucreze ca primitor-distri- 
buitor cii sarcini de trans
port utilaje pentru punctul de 
lucru Hinova, cu program de 6 
ore pe zi. Punctul de lucru 
aparține lotului Șimian al în
treprinderii de drumuri și po
duri București — șantierul Ba
nat.

■ Alexandru Crîstea din 
București, str. Crîngului nr. 77, 
bl. E, ap. 8 ne semnalează că, de 
mai multe luni, lipsește din uni
tățile comerciale de specialitate 
o piesă de schimb foarte impor
tantă, numită obertein, absolut 
necesară reparării robincților 

de baie sau de chiuvete, spre a 
elimina pierderile de apă în 
consumul casnic sau industrial. 
Răspunsul invariabil al vînzăto- 
rilor : „nu se mai fabrică, deoa
rece se va face din plastic și 
confecționarea matrițelor du
rează" nu este de natură să sa
tisfacă. Care este, de-fapt, ade
vărul ? Piesa cu pricina, mal 
exact lipsa ei, ne pricinuiește la 
toți mari necazuri.

■ Ministerul Educației și ln- 
vățămintului : „în legătură cu 
scrisoarea tov. Diac Ion, adre
sată dv., vă facem cunoscut că 
Inspectoratul școlar al județului 
Sibiu a sancționat pe prof. Mol
dovan Ion, pentru unele abateri 
disciplinare, iar tovarășii Diac 
Ion, Toma Ioan, Kovacs luliana, 
Vasilache Vasile și Gligor Popa 
au promovat examenul de cori
jentă la limba și literatura 
română. Ministerul va avea în 
atenție, în continuare, controlul 
și îndrumarea la Liceul indus
trial „St. L. Roth" din Mediaș, 
în vederea evitării situațiilor 
necorespunzătoare educării ele
vilor".

Condiționarea de către un 
profesor a notării sau promo- . 
varii elevilor' este o abatere din
tre cele mai grave. De aceea, 
rugăm ministerul de resort să 
concretizeze mai bine sancțiunea 
dată profesorului și să ne comu
nice și nouă : dacă cele sesizate 
s-au confirmat sau nu, întrucît 
din răspuns tocmai aceasta nu 
reiese dar.

■ De la un timp, un grup de 
copii nesupravegheați din vecini 
îmi provoacă mari necazuri .prin 
purtarea lor reprobabilă. Astfel, 
îmi mîzgălesc zilnic pereții ca
sei, mi-i zgîrie cu felurite 
obiecte dure și mi-i stropesc cu 
noroi, se urcă pe acoperiș 
și mi-1 găuresc de îmi plouă în 
casă, mi-au spart burlanul de la 
stradă, mi-au spart geamuri, 
mi-au sărit în curte și îmi 
aruncă aici fel de fel de 
gunoaie și pietre, încît via
ța îmi devine imposibilă. 
(Maria Mavrochefalos, pensio
nară în vîrstă de 66 ani, singură, 
domiciliată în București, str. 
Cpt. Ion Gîrbea nr. 19)

Dacă părinții unor astfel de 
copii nu înțeleg de vorbă 
bună să-și strunească prea 
zburdalnicele odrasle și să le 
educe în spiritul grijii și res
pectului față de oamenii în 
vîrstă, atunci solicitați interven
ția grabnică a școlii sau chiar a 
miliției sectorului 5.

■ Consiliul popular al jude
țului Botoșani : Din verificările 
întreprinse a reieșit că, prin lo
tizarea care ș-a făcut în comuna 
Concești, petentului Caucă Con
stantin 1 s-a atribuit suprafața 
de 250 mp pentru construcția 
unei case. Acest cetățean și-a 
construit casa pe terenul ce i s-a 
stabilit, respectând detaliile de 
sistematizare, adică 12 m.l. la 
fațadă și 21 m în adîncime. Nu 
mai există nici un motiv de li
tigiu între el și vecinii săi, deoa
rece toți au acum aceeași su
prafață, conformă prevederilor 
legale în vigoare.

■ în toamna anului 1979, în 
scopul de a curma definitiv ur
mările seismului din 1977, am 
încheiat cu I.C.R.A.L. Berceni, 
la îndemnul acestuia, un con
tract pentru lucrări de consoli
dare, zugrăveli și vopsitorii la 
blocul nostru, cu termen de exe
cuție 30 imaie 1980. De atunci am 
avut numai necazuri. Pe lîngă 
faptul că s-a tergiversat execu
ția aproape trei ani, muncitori 
necalificați au efectuat lucrări 
de proastă calitate, fără pic de 
grijă pentru noi și materialul 
risipit. Acum, fațada arată mai 
rău ca după seism, s-a cojit în 
totalitate'și a căzut, iar terasa a 
rămas neterminată. (Vasile Bă
nică, președintele Asociației ci
vile a proprietarilor blocului 
M d 9/3. din București, str. Mol- 
dovița nr. 4, sectorul 4)

Propunem : cei care au efec
tuat astfel de lucrări de proastă 
calitate, să Ie remedieze grab
nic, pe prop?ia cheltuială.

■ Ministerul Energiei Elec
trice, Direcția tejfiiică : Din 
analiza efectuată asupra celor 
semnalate de Sava Constantin și 
publicate în nr. 35 al revistei dv., 
a rezultat că situația corespunde 
realității. Ca urmare, s-a dispus 
recalcularea consumului de 
energie electrică și a contrava
lorii acesteia din perioada 20 
mai 1981 — 6 decembrie 1982 
pentru abonatul sus-menționat și 
restituirea diferențelor încasate 

în plus. Cazul a fost prelucrat 
în cadrul I.D.E.E. București, 
spre a preveni în viitor repeta
rea unor asemenea deficiențe.

■ Cu toate intervențiile făcu
te, nici pînă în prezent, după 8 
luni de la darea în folosință, 
blocul nostru nu a fost racordat 
la conducta principală de gaze 
naturale, așa cum s-a prevăzut 
în proiectul de execuție. între
băm noi, și prin noi toți loca
tarii care nu avem butelii ara
gaz și mai avem și copii mici de 
crescut : cît trebuie să așteptăm 
rezolvarea acestei probleme 
stringente ? (lordănete Codruța, 
în numele locatarilor din blocul 
3 Și n cai, B|curești, str. Tres- 
tiana nr. 2)

O întrebare îndreptățită pe 
care o adresăm, la rîndul nos
tru, I.C.R.A.L. Berceni și 
I.D.G.N. București, singurele în 
măsură să execute fără zăbavă 
racordul atît de solicitat și ne
cesar.

■ Subsemnatul Neagu C. Mi
hai invalid de ambele picioare, 
membru al Cooperativei „Munca 
invalizilor" din Iași, Cu domici
liul în . str. Ciurehi nr. 103, 
bl. F 6, ăp. 1, vă rog să mă 
ajutați să procur trei cauciucuri 
de motocicletă CZ 175, eventual 
și cu camerele respective,. deoa
rece în Iași, și în împrejurimi 
n-am putut să le găsesc, deși le 
caut de multă vreme, și âm ab
solută trebuință de ele, ca să 
mă pot deplasa.

O rugăminte, dar și un apel 
către toți acei care poț, efectiv, 
să-i dea o mînă de ajutor ca 
să-și pună triciclul pe roate.

■ A dispărut de acasă mama 
mea, Maria Scorneică, născută 
Bolîndu, în vîrstă de 78 de ani, 
cu domiciliul stabil în București, 
str. Sold. Tudor Ion nr. 3, bl. 6, 
ap. 25 (Balta Albă). Din relată
rile vecinilor rezultă că dumi
nică, 30 octombrie, a.c., ora 10, 
a plecat spre Piața Dorobanți,

pentru a apela la o cunoștință 
să-i repare frigiderul, și dusă a 
fost. Toate investigațiile noastre 
de a-i da de urmă au rămas fără 
rezultat. Semnalmente: înaltă, 
voinică, păr negru, proaspăt 
vopsit, (fotografia). Cine o în- 
tîlnește este rugat insistent să 
anunțe la telefonul 88 45 13, 
acasă, sau la serviciu, tel., 
79 71 65. (Scorneică Oltea-Elena, 
Liceul agroindustrial Băneasa).

■ Doi tovarăși — Ion Ciueiuc 
și Teodor Nicoia de la Repre
zentanța tehnică din București 
a întreprinderii „Eleotroargeș" 
— ne-au vizitat la redacție și 
ne-au rugat să anunțăm cititorii 
din Capitală că, în cazul ivirii 
unor defecțiuni la aparatele 
dectrocasnice, să. nu se mai 
adreseze întreprinderii, ci direct 
reprezentanței tehnice a acesteia 
din str. Maior Coravu nr. 27, la 
telefonul 22 41 91, al cărei pro
gram de funcționare este în fie
care marți, între orele 9—17, 
cînd stă la dispoziția tuturor ce
lor interesați.

■ Consiliul județean al sindi
catelor Constanța : S-au verifi
cat aspectele ridicate în scrisoa
rea adresată revistei de un grup 
de muncitori de la Trustul de 
lucrări speciale București — 
Șantierul 3 Năvodari și s-a con
firmat faptul că, în luna martie 
1983, s-au restituit în mod neco
respunzător reținerile ce s-au 
făcut pentru lucrările executate 
în anii anteriori. Situația a fost 
remediată ulterior, ca urmare a 
sesizării, în sensul că fiecare 
și-a primit corect drepiul legal 
ce i se cuvenea, iar vinovatii — 

■ „FLACĂRA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audie ițele se țin zilnic 
între orele 10-13.

irig. Hatel Alexandru, șef de lot, 
Berbec Polina, economistă, și 
Bogdan Vasile, șeful biroului 
PIR — au fost sancționați.

■ Ministerul Educației și In- 
vățăniîntului. Direcția învăță- 
mintului preșcolar, primar și 
gimnazial : La adresa dv., nr. 

' 8397/1983, prin care ne trimiteți 
scrisoarea cetățeanului Dumac 
Traian din comuna Măgura, sa
tul Răchitele, județul Cluj, re
feritoare la litigiul său cu în
vățătorul ce i-a lovit copilul 
peste ureche, vă facem cunoscut 
că acest caz se află pe rol la 
Tribunalul județean Cluj. în 
urma cercetărilor efectuate, In
spectoratul școlar al județului a 
dispus sancționarea disciplinară 
a învățătorului pentru fapta să- 
vîrșită, urmînd ca, după încheie
rea procesului, să fie luate și 
alte măsuri, în funcție de sen
tința ce se va pronunța. •

Pagină realizată de 
MIHAI STĂNESCU ■

Pofti redacției
■ Maria Traicu — Bacău î 

Executarea dispozițiilor civile 
din sentința penală nu se face 
din oficiu ci la cerere. Este ne
cesar să solicitați executarea 
silită fie execuțorilor judecă
torești de pe lîngă judecătoria 
de domiciliu al aceluia care 
v-a- accidentat, fie judecătoriei 
sediului unității în care este 
încadrat debitorul ■ Dan lor- 
dache — Piatra-Neamț : Des
pre condițiile ce trebuie înde
plinite de către traducătorii 
secțiilor de pe lîngă Uniunea 
Scriitorilor, obligațiile și drep
turile acestora, aflați adresîn- 
du-vă direct uniunii ■ Costa- 
ehe Ichim — Iași : Conform 
Decretului 387/1977, privind or
ganizarea și funcționarea Aso
ciației locatarilor, personalului 
încadrat la asociații cu indem
nizație, de la data apariției 
Decretului (16.XI.1977), nu-i 
este considerată vechime în 
muncă pentru munca prestată 
în vederea luării în calcul la 
pensie ■ Ana Aruncutean —• 
Toplița (Harghita) : Este abso
lut necesar să prezentați hotă- 
rîrea judecătorească ■ Florica 
Crăc>un — Pitești : Trebuie să 
aveți cel puțin 10 ani de mun
că ■ Marius Bogdan — Dej ; 
Nu se fac derogări. Aveți drep
tul numai . pînă la împlinirea 
viratei de 25 de ani ■ Vladi
mir Teoharescu — București: 
Cheltuielile de întreținere vor 
fi suportate de către asociația 
de locatari, urmînd ca ulterior 
aceeași sumă să fie recuperată 
de la I.C.R.A.L., dacă aparta
mentul nu a fost ocupat fără 
culpa chiriașului ■ Cristina 
Anghel — Caracal : La Minis
terul Educației și învățămîntu- 
lui ■ Anuța Anastasii! — Tîr- 
goviște : Aveți posibilitatea să 
cereți printr-un memoriu procu
rorului general declararea, unui 
recurs extraordinar M Costache 
Ghiță — -Galați : Despre condi
țiile de reconstituire a vechimii 
în muncă cu martori, aflați a= 
dresîndu-vă la D.P.M.O.S. — 
Galați ■ Radu Cătun» — Cra
iova : Beneficiază de permise 
de călătorie gratuită pe C.F.R. 
fostul personal muncitor înca
drat cu contract de muncă pe 
durată nedeterminată la calea 
ferată, care a fost transferat în 
interesul serviciului la alte in
stituții sau întreprinderi de 
unde a fost pensionat, cu o ve
chime în unități de cale ferată 
de minimum 25 ani (bărbați) și 
20 ani (femei), ceea ce nu este 
cazul dv. ■ Elena Oancea — 
Deva : Adresa institutului este: 
București, str. av. St. Sănătes- 
cu, nr. 48, sect. 1, cod. 79635 ■ 
Ion Paraschiv — Tecuci : De la 
C.J.E.F.S. — Galați puteți ob
ține instrucțiunile de organiza
re, tematica și normele de ad
mitere, precum și planurile de 
învățămînt.

MARGA NEDELEA ■



Anchetă NICOLAE CEAUȘESCU: „Să dezvoltăm muzica, dansul românesc, 
Flacăra tot ceea ce este creația poporului nostru!“

® Nu un proverb, ci uri principiu de viață: „...și te poartă cum țî-e vorba I" • O problemă artistică, economică și, mai ales, morală •

Dintre produsele etnografice, ale artelor țărănești, mai bine zis, cel ce se 
propune cel mai insistent atenției noastre este, firesc, costumul popular. Firesc, 
fiindcă ne întîlnim cu el încă foarte des (scenele „Cîntării României", ca să 
nu 'mai vorbim de micul ecran, ni-1 pun în față asiduu) și fiindcă, mai ales, 
locul și rostul lui nu numai în devenirea artistică, dar in însăși viata istorică a 
poporului, sînt dintre cele mai importante. Nu spunem, afirmând aceste lucruri, 
o noutate, recapitulăm doar niște date, vii încă, ale memoriei noastre străvechi. 
Portul, cel puțin în arhaitate, a fost, e lucru bine știut, un factor. dacă nu chiar 
factorul esențial al etnicului, vădit prin însuși faptul că elementul vestimentar, 
care deosebește o comunitate de alta, s-a dovedit infinit mai durabil decît des
tule elemente ale' credinței, ale limbii chiar. Formațiile militare dace, de pildă, 
transformate în ale romane, poartă cu ele, din Italia în Britania ori Mesopota
mia. nu numai steagul-dragon sau spada încovoiată, dar și aceleași veșminte. 
Costumul sau portul transcend generațiile, ele dau verticalitate, prin vreme, 
neamului, abandonarea sau prefacerea lor echivalind — spun cei ce au cercetat 
fenomenul — cu pierderea sau prefacerea personalității, cu degradarea acelui 
neam. Nu mai vorbim, la noi. la români, de frumusețea acestui port, decretat 
de specialiștii de pretutindeni drept o capodoperă de har și mireasmă, dînd sea
mă în gradul cel mai înalt de geniul artistic al omului de la Dunăre și Carpați. 
Firesc, deci, ca el să ne stea mereu în atenție. Firesc, deci, ca orice umbră de 
kitsch pe o iie. un brîu sau o podoabă de cap să reverbereze în ochii noștri la di
mensiuni alarmante. Mai puțin îi certăm pentru abateri de la canonul traditio
nal, de la puritate și autentic, pe meșterii care încrustează lemnul, fabrică oale 
ori țes covoare. Cel mai rău îi certăm pe creatorii costumelor. Dar oare sînt 
ei vinovați atunci cînd aceste costume abdică de la noblețea canonului 1

înainte de a fi de ordin artistic, problema este una economică, independentă 
de voința ori de știința meșterului. Este vorba de elementele materiale ale 
artei costumului — cînepa, inul, bumbacul.- colorantii naturali etc. — care la 
ceasul de față sînt anevoie, dacă nu imposibil de procurat. (Un fapt autentic, 
văzut de noi în toamna aceasta : la Nereju. în munții Vrancei. femeile — meș
terite de straie tradiționale cumpără de la magazinul din sat ciorapi de bum
bac. pe care-i deșiră ca să aleagă firul cu care să facă artă, Dar ciorapi de bum
bac se ivesc în comerț doar din an în paste, și. oricum, nu asta-i soluția salvării 
portului popular !) Drept care artistul producător e silit să apeleze la înlocuitori, 
de unde o primă și redutabilă sursă a kitsch-ului. Căci in clipa în care pânzei 
țesute în casă îi ia locul pînza industrială, cu fibră de poliesteri. în care arniciul 
este, și el, înlocuit cu firul de plastic, iar gingașii fluturi metalici se metamor
fozează în bumbi din aceeași materie, ceea ce rezultă nu poate fi decît hidos, 
chiar dacă motivul sau croiul se păstrează ca-n vechi. Canoanele estetice care-i 
comandau creatorului gestul de artă sînt, iată, anulate, prin simpla dispariție a 
suportului ior material. Ce-i de făcut ? Să reconsiderăm oare funcția acestor ca
noane ? Nu știm... Cei ce trebuie să se pronunțe în acest caz sînt. evident, spe
cialiștii. Ceea ce știm însă cu siguranță, căci o întreagă istorie a artelor țără
nești ne-o arată cu limpezime, este că elementele materiale joacă un rol decisiv 
în ceea ce s-ar putea numi însăși gramatica acestor arte. Cînd aceste elemente 
sînt înlocuite, se ivește, firesc, o artă agramată. Și asta tocmai intr-un domeniu 
în care rigoarea canoanelor este hotărâtoare !

Altfel spus, cînd le cerem creatorilor de costume să perpetueze memoria 
produsului rafinat, decantată prin veacuri, să ne gîndim și ce le dăm. astfel ca 
această memorie să nu bată în gol. Numai putem pretinde ca iia cusută pe 
pînză de nailon să ne apară, precum iia bunicii, ca un manuscris cu ieroglife 
tulburătoare, nu mai putem pretinde ca brîul tăiat în materie plastică, și nu în 
pieile, să ni se înfățișeze, prin motivele lui. ca un însemn ritual, al cărui rost 
vestimentar e derivat. Problema problemelor e aici, restul nu e decît literatură.

Și încă un amănunt, legat de cele de mai sus. îmbrăcămintea tradițională.
care cîndva era atît de ieftină, ca una ce satisfăcea nevoile imensei majorități 
a populației țării, a ajuns astăzi (cînd este chiar îmbrăcăminte tradițională, lu
crată din materiale tradiționale), nu numai puțină, dar și foc de scumpă. Să ne 
mai mirăm că la horele sau pe scenele satului locul îi este luat de veșmîntul- 
kitoch ? Să ne mai mirăm că adevăratul, frumosul, nobilul nostru veșmînt se 
pierde ?

Dar să vedem ce zic specialiștii....
ILIE PURCARU ■

„Uniformizarea face sâ dispari 
portul popular

— Tovarășe profesor Paul Petrescu, 
credeți că e anacronică pretenția ca oa
menii să mai poarte costumul popular 
tradițional ?

— Cam Sa. Pentru că oamenii merg în 
pas cu vremea. Un costum popular oricit 
de frumos ar fi, oricit de armonios îm
binat și colorat, devine incomod în viața 
de. astăzi supusă unor altor rigori decît 
acelea care au șlefuit un anume tip de 
vestimentație într-o civilizație legată 
enorm de natură și de pămînt.

—> Aceasta să fie eauza pentru care 
țăranii noștri nu mai poartă costumele 
tradiționale nici măcar în cadrul unor 
ceremonii tradiționale, la sărbători sau 
duminica, precum odinioară?

— Oamenii merg după modă. Se îm
bracă după cum le dictează civilizația în 
care trăiesc. Priviți casele țărănești din 
ultima vreme, chiar și pe cele din Mara
mureș, unde tradițiile se păstrează de 
obicei mai bine; oamenii își dărîmă ve
chile case care reprezintă o splendidă ar
hitectură în lemn și își construiesc case 
noi din cărămidă și din piatră, cu feres
tre largi, aspirînd la un alt tip de con
fort, la o altă condiție. Apoi, în părăsi
rea treptată a costumului popular a in
tervenit și o modificare de preț de cost. 
Astăzi, multe din materialele din care se 
confecționau costumele fabuloase de altă
dată sînt greu de procurat și implică un 
efort costisitor. Oamenii nu mai au timp 
să-și facă în casă in și cînepă și alte acce
sorii cum făceau altădată. Intră în rînd cu 
lumea și se orășenizează. De fapt, mulți 
dintre ei lucrează la oraș și vin acasă 
numai seara.

—» Și totuși, credeți că e inutil să in
sistăm pentru reîntoarcereea la costumul 
tradițional, la țară, cu ocazia ceremoniilor 
și festivităților speciale? Măcar atunci?

—•Nu e inutil. E, dimpotrivă, obliga
toriu. E de stringentă actualitate să lup
tăm ca portul popular să nu dispară, să 
nu rămină, adică, doar relicvă de mu- 
zeu. Dar nu” cred că vom avea cîștig de 
cauză pledînd pentru costumul popular 
cum se întîmplă uneori la televiziune 
cînd artiști cunoscuți, vedete ale cîntecu- 
îul popular sau ale dansului popular, 
apar în costume degradate, în costume 
falsificate care trădează frumusețea, ar

monia și sobrietatea vestimentației noas
tre tradiționale. Exemplele ior pot fi ur
mate de oameni și în acest fel se întîm
plă ca neasemuitele noastre costume 
populare să se transforme în mostre de 
prost gust și de sfidare a bunului simț.

— Exista o vreme cînd aproape a cin- 
cea casă de țărani producea un eostum, 
un covor, o scoarță, un ștergar. Femeile 
lucrau din toamnă pînă aproape în pri
măvară la războaie de țesut.

—■ Exista. Acum femeile lucrează, dacă 
lucrează, mai ales în cadrul cooperației 
meșteșugărești și de cele mai multe ori 
cu bune rezultate. Dar nu mai lucrează 
ea pe vremuri pentru propriile lor nevoi, 
pentru propria lor familie. Și, ocupate tot 
mai mult în economia colectivității, pă
răsesc războiul de țesut și își cumpără 
îmbrăcăminte „de gata", de la magazin.

—• Să revenim la ideea noastră. Oare nu 
există nici o soluție ca să oprim această 
„uitare" a costumului popular pe care 
ni-I amintim mai ales în cadrul festivi
tăților și spectacolelor prilejuite de „Cău
tarea României" ?

— Cu o condiție, ca în cadrul Festi
valului „Cîntarea României" să existe o 
emulație pentru originalitatea și ^frumu
sețea dar mai ales pentru valoâtea și 
autenticitate^ costumului popular. Adică 
Bă nu se extindă fenomenul uniformizării 
vestimentației tradiționale. Funcționează 
un anumit mimetism : cei din Vlașca în
drăgesc costumul popular din Mărginimea 
Sibiului și fac comandă la o cooperativă 
meșteșugărească să le confecționeze 30 
de costume populare din acel loc pentru 
echipa de dansuri, de pildă. Greșeala e 
dublă. O dată că împrumută un costum 
din altă zonă folclorică și dansurile lor 
nu se mai armonizează eu. costumul și 
Încă o dată pentru că poartă cu toții 
același costum. Ceea ce e falș. La noi, 
la români, costumele populare se înca
drau perfect în stil dar difereau de la o 
casă Ia alta, de la o femeie sau bărbat lă 
altul. Uniformizarea face să dispară fru
musețea portului popular.

—> Uniformizarea aceasta este poate un 
proces greu de oprit.

— Nu. Esențial este ca să red<teptăm 
dragostea pentru vestimentația noastră 
tradițională și să-i oferim mal multe 
cadre de reprezentare în viața publică și 
mai ales să ferim arta șl creația în do
meniul costumului popular de așa-numiții 
stilizatori și" stiliști care, cu diplomă de 
artiști plastici sau fără diplomă, cred că 
vestimentația noastră tradițională șa 
poate stiliza. Ce să mai. .stilizezi cînd ea 

a ajuns la forma pe care o are astăzi 
datorită unui proces de stilizare ce du
rează de peste două mii de ani?

„Cîntecul, jocul și costumul -
o armonie desâvîrșită*

—> Cum vă explicați, tovarășe profesor 
Ion Focșa, faptul că la țară sînt zone în- 
tregi în care portul popular a dispărut. 
Adică țăranu nu mai îmbracă ia sau guba, 
zadia sau ilicul etc.

— Procesul acesta al părăsirii portului 
popular are vechime mai mare. încă pe 
la sfîrșitul secolului trecut și pe la în
ceputul secolului acesta, lorga și Oprescu 
sesizau dispariția costumului popular 
tradițional românesc în diferite zone. Per
sonal, ara trăit experiențe neverosimile 
printre tineri dinainte de război care în
trebați de ce nu poartă frumoasele cos
tume tradiționale mi-au răspuns : vreți 
să ne îmbrăcăm în zdrențe? Răspunsul, 
evident, m-a îndurerat. Atunci am luat 
cîțiva tineri, i-am îmbrăcat în costume 
rămase din bătrîni și i-am invitat la o 
horă în mijlocul satului ca să văd ce zic 
oamenii. Ei bine, evenimentul a stirnit 
uimire. Costumele lor, ale celor din 
Dioști-Romanați, 'erau atît de frumoase 
îneît au redeșteptat o vreme gustul pen
tru fastul și cromatica tulburătoare, pen
tru geometria esențializată și sobrietatea 
elegantă a costumului popular. De atunci 
au trecut mai bine de patruzeci de ani. 
Astăzi am fost, vă asigur, mult mai iro
nic apostrofat cînd le-am spus unora sau 
altora că vechile costume populare din 
lăzile de zestre ale bunicelor și străbuni
celor sînt mult mai frumoase la joc 
sîmbătă sau duminică, la tîrg sau la că
minul cultural decît costumele „nem
țești".

— în ce constă această frumusețe a 
costumului popular?

— în structură, în eroi, în cromatică, 
în geometrie, în ornamentele sale, în as
pectul său funcțional și decorativ. în fap
tul că el îl reprezenta pe om cu toate 
trăsăturile sale, cu toate obiceiurile sale 
și chiar cu caracterul său, prin faptul că 
îi folosea omului în special la unele ce
remonii calendaristice precise și tradi
ționale, la nunți, la botezuri, la sărbă
tori, la tîrguri. Erau frumoase costumele 
populare, pentru că se adaptau. în func

ție de zi și de sezon. Aveau virtuți foarte 
bine precizate pentru protejarea ființei 
umane și pentru o înfățișare cit mai 
frumoasă a omului. Apoi, aceste costume 
se deosebeau pe Vîrste, și erau purtate de 
copii, de adolescenți, de tineri, de miri 
și de mirese, de oameni maturi și de bă
trîni, cu unele diferențe specifice de croi 
și de cromatică.

—• Ce credeți că a provocat această pă
răsire a costumului tradițional românesc?

— In primul rînd apariția unor pro
duse industriale de îmbrăcăminte cu ele
mente de modă mai vii, mai simple poa
te, mai simplificatoare și care se procură 
mai lesne, fără efort și fără artă. Modă 
care se generalizează și pentru faptul că 
s-a insistat prea puțin pentru reliefarea 
calităților artistice extraordinare ale 
acestui domeniu al creației populare 
asupra cărora străinii se exprimă cu ui
mire și respect. Unde s-a mal pomenit 
atîta imaginație și atîta genială inspira
ție în liniile costumului nostru popular, 
în ornamentarea lui aproape abstractă, 
în orice caz sublimată pînă la o geome
trie fabuloasă și în cromatica sa tulbură
toare, ca la noi ? E o mare greșeală că 
pierdem aceste comori și că nu perpetuăm 
pe un front larg acest meșteșug țărănesc. 
Costumul nostru popular ne reprezintă în 
istorie și printre vecini cu un specific 
al său greu de imitat și de egalat. El 
reprezintă un argument fundamental 
pentru continuitatea noastră pe aceste 
meleaguri și chiar pentru unitatea noas
tră, dincolo de vicisitudini. Stilul costu
mului nostru popular care cunoaște apro
ximativ 60 de variante este unic.

—• Și ce considerați eă se mai poate 
face pentru a readuce în atenția opiniei 
publice valoarea costumului popular 
românesc ?

—• Să facem apel la toate organele de 
răspundere, la îndrumătorii culturali, să 
înțeleagă eîteva lucruri foarte simple : că 
arta populară a costumului tradițional 
trebuie revigorată în sensul tradiției lo
cale nu prin împrumut, că nu se poate 
face joc popular și cîntec popular negli- 
jind costumația deoarece la țăranii noștri, 
cu atîta bun-simț cîntecul, jocul și cos
tumul erau într-o unitate, într-o ar
monie desăvîrșită. Să-i învățăm pe tineri, 
odată cu cîntecele bătrînești sau așa-zis 
bătrînești, odată cu pașii complicați ai 
jocurilor și faptul că, măcar la. eveni
mentele cruciale ale existenței lor, tre
buie să se întoarcă la feeria costumului 
popular românesc care reprezintă, prin 
el. însuși, o sărbătoare.



„Limba noastră-i limbă sfintă 
Limba vechilor cazanii../'

Jlacars

• Ar fi o greșeală să lăsăm portul popular să piară. Adică să moară în muzee •

„Nu mai există vechea lada
de zestre...*

— Dumneavoastră, Ion David, pregătiți 
un album uriaș care urmărește istoria 
costumului popular la români și sînteți 
unul dintre cei mai mari colecționari de 
costume populare autentice din țară.

— Am purtat costumul popular de mic. 
Nu mi-a fost rușine'să-l port și cînd eram 
elev și chiar cînd am fost 'student la 
Academia de Belearte din București. Am 
fost printre inițiatorii societății de jocuri 
populare „Hora", în anul 1921, și am dan
sat, mai bine-ziș am jucat, pînă în anul 
1953. Acum am 83 de ani.

— De ce v-ați corectat cînd ați spus 
dans ?

— Pentru că odată cu dispariția costu
mului popular nu mai putem vorbi de 
joc popular, ci de dans.

— In ce măsură era legat țăranul de 
costumul popular? Numai prin dans, adi
că prin joc, și prin petrecere, prin săr
bătoare ?

— Țăranul nostru avea trei tipuri de 
costume: unul de muncă, unul de săr
bătoare și unul de înmormîntare. Femeile, 
mai ales, își făceau aproape în fiecare 
an un costum. Bărbații mai rar. Și se în- 
tîmpla ca uneori un costum de sărbătoa
re mai purtat să devină costum de mun
că. Sau se mai întîmplâ ca un costum de 
sărbătoare să treacă de la o generație la 
alta, în familie, pentru a imnresiona la 
o nuntă, la o horă. Dar realitatea este 
că aceste costume, în special la femei, 
difereau atît de mult de la unul Ia altul, 
chiar în aceeași familie, încît era o în
trecere pentru cel mai frumos costum 
croit, ornamentat și colorat. E cunoscut 
faptul că fetele de măritat lucrau pe as
cuns la costumele loi' pentru a nu-și fura 
unele altora modelele.
~ De ce s-a pierdut acest obicei mi

nunai ?
— Pentru că, vedeți dumneavoastră, 

industrializarea, urbanizarea, colectiviza
rea sînt elemente de progres, fără în
doială, dar această mutatie dinspre pă- 
mînt spre forjă si furnal, dinspre casa 
de la țară spre bloc, schimbă si men
talitatea omului. Omul renunță la ceea 
ce 1 se părea firesc într-un anume loc și 
timp. Poate din bun simt artistic înnăscut 
sau moștenit, omul de la tară ajuns la 
oraș își dă seama că portul ponular nu 
se mai potrivește cu zidurile de beton, 
cu mobilierul de la magazin, cu autobu
zele și tramvaiele. Și apoi, femeile nu 
mai. au timp să-și coase, să-și țeasă. Nici 
nu mai există vechea ladă de zestre în
florată. Nu mai e necesar să-și țeasă co
voare, Bumbac nu se mai găsește. Și 
apoi, funcționează un fel de cosmopoli
tism. Iată, chiar eu port o pereche de
blugi. Am auzit că sînt mai buni în
condiții de lucru. Și prefer să mă îm
brac ca un văcar din Texas decît ca un
țăran în ițari carpatini. Apoi și-a mai 
făcut loc o atitudine condamnabilă în 
rîndul oamenilor care nu mai vor să fie 
socotiți țărani. Ai chiar impresia că unii 
se simt jigniți dacă le amintești că sînt 
țărani. Poate că în ultimul timp s-a mai 
corectat acest defect de refracție. Țăra
nul înseamnă certitudine și stabilitate. Un 
țăran fără cult pentru costumul • popular 
pierde din identitatea sa. Pentru că acest 
costum popular ne legitimează printre 

'vecini. Pentru că în el s-a strînș toată is
toria noastră. Ar fi o greșeală să lăsăm 
portul popular să piară. Adică să moară 
in muzee. Personal, aș avea toată stima 
pentru acel tînăr care va îndrăzni să 
poarte elemente din costumul popular, pe 
stradă, în viitoarea civilizației noastre 
tehnice și industrializate.

— Și cum credeți că se poate impune 
din nou portul popular măcar eu anu
mite ocazii, de pildă la nunți, la bote
zuri, la petreceri și aniversări, la tîrguri 
și adunări populare ?

— In primul rînd printr-o educație mai 
atentă în școli, în respectul tradițiilor 
noastre celor mai scumpe, intre care cos
tumul popular deține un loc important. 
Pentru că nu înțîmplător o lume întrea
gă se minunează în fața portului nostru 
tradițional. Vom ajunge să nu mai avem 
meșteri care să țeasă și să coasă un cos
tum, popular dacă nu încercăm prin unele 
școli să-i învățăm pe copiii noștri și pe 
nepoții noștri să continue o tradiție atît 
de profundă în spiritualitatea poporului 
nostru. Și apoi, prin emisiuni de tele
viziune mai inspirate și printr-o propa
gandă fină în presă. Fină, nu dema
gogică.

ADRIAN DOHOTARU ■

OPINII
„Am învățat cu mult interes limba română 

și am scris-o cu dragoste“
Domnule Director,

Cu ocazia unei vizite la București la 
sfârșitul lunii Septembrie . trecut, am 
avut prilejul să citesc articolul „Contro
verse ortografice" al colaboratorului 
dumneavoastră, Victor laneu, conferen
țiar universitar din Baia Mare, publicat 
în revista Flacăra din 2 Septembrie 1983.

Reacția produsă de lectura articolului 
în chestiune, pentru care vă felicit și fe
licit și pe autor, mă determină să vă 
adresez câteva rânduri care, după păre
rea mea, ar putea interesa și pe cititorii 
revistei Flacăra. Dacă și dvs. socotiți că 
intFadevar acestea, în sprijinul celor pu
blicate de Dl. Victor laneu, af putea in
teresa publicul românesc, publicarea pă
rerilor mele în revista dvs. mi-ar face o 
mare plăcere, dacă se poate, așa cum a 
fost scris, cu ortografia veche.

Din nefericire, nu am ocazia să citesc 
decât foarte sporadic revista dvs. De- 
aceea nu am cunoștință de articolul, sau 
articolele următoare, anunțate de dl. Vic
tor laneu, cum și reacția provocată de 
ele în rândul cititorilor. V’ar fi posibil 
să-mi expediați numerele în care s’au 
dezbătut controversele ortografice, cum 
și eventual acela in care vor fi publicate 
rândurile mele ?

Mulțumindu-vă cu anticipație pentru 
urmarea care o veți da prezentei, vă rog 
să primiți, domniile Director, asigurarea 
deosebitelor mele sentimente de stimă și 
considerație. ‘

p. Amiciția EIveto-Română 
Ferdinand Polii, avocat 

Președinte
...Sunt un cetățean elvețian, de forma

ție intelectuală română, toate studiile, 
până la doctoratul în drept, făcându-le 
în România. Repatrierea în Elveția a 
avut loc în Decembrie 1950. De aproape 
10 ani sunt președintele asociației „Ami
ciția Elveto-Română" a cărei activitate 
se desfășoară în concordanță cu titlul 
asociației și a statutelor sale.

Grație studiilor șiculturii asimilate în 
țara dvs. pot pretinde că sunt un bun 
cunoscător al limbii române, ale cărei 
baze le-am învățat temeinic lă „Colegiul 
Național Sf. Sava" din București, liceu 
renumit, considerat pe vremea mea ca și 
azi, ca fiind primul pe țară.

Toate aceste preliminarii le fac pentru 
a vă putea face o reprezentare cât mai 
exactă a interesului ee-1 port limbii ro
mâne. Fără a fi limba mea maternă, este 
totuși cea pe care am studiat-o cel mai 
intens, a cărei existență și evoluție mă 
interesează, și pe care continui s’o vor
besc zilnic în familie.

Cum .foarte bine remarcă dl. Victor 
lanou, perioada de 30 ani dela ultima 
schimbare a ortografiei românești (așa 
cum fusese scrisă timp de peste 150 de 
ani) ultima schimbare nu a fost, și nu 
este pr-.banta spre a-și găsi justificare.

Ca imul care am învățat cu mult inte
res limba română, și am seris-o cu dra
goste, am convingerea că ortografia 
limbii române a fost și ește un factor 
determinant în dovedirea originei latine 
a poporului român.

Ori, din ce în ce mai mult se știe că 
această Origină este contestată de unii 
pretinși istorici pentru o parte din locui
torii Transilvaniei de origină română.

Schimbarea ortografiei cu una care de
naturează origina latină a limbii româ
ne, atât de evidentă în vechea ortogra
fie, cred că poate să fie calificată. prin 
citarea celebrei fraze a lui Talleyrand 
„c’est pire qu’un crime, c’est une faute" 
adică schimbarea a fost mai mult, decât 
o crimă, a fost o greșală. Se poate însă 
vorbi, pe drept cuvânt de crimă, atunci 
când, pentru pretinse motive de facili
tate și simplificare, cuvinte de pură ori
gină latină sunt mutilate in scris, până 
la pierderea identității lor.

Timp de peste o sută cincizeci de ani, 
scriitorii și poeții români, sub influența 
școlii latiniste, au făurit o limbă cultă 
scrisă, cu care s’ar putea mândri întreg 
poporul român, dacă alături de alte limbi 
romanice, s’ar stabili proporția de latini
tate între ele,' în urma analizei unor tex
te identice, scrise fiecare în limba res
pectivă.

Acum câtva timp s’a comemorat în 
România, cu fastul care se cuvenea, 2050 
de ani dela crearea statului geto-dac sub 
domnia lui Boerebista, ai cărui locuitori, 
câteva secole mai tîrziu, amestecându-se 
eu Romanii împăratului Traian și succe
sorilor lor, au format poporul român, 
mândru de origina sa și de moștenirea 
lăsată de strămoșii lor prin limba care 
o vorbeau, păstrată aproape nealterată 
într’o proporție mult superioară în com
parație cu celelalte limbi romanice.

Timp de pește 30 de ani, dela repatrie
rea în Elveția, am avut numeroase oca
zii să discut cu intelectuali francezi, ita
lieni, spanioli și portughezi, care având 
doar cunoștiințe restrânse în domeniul 
linguistic, erau totuși surprinși să consta
te asemănarea la scris a cuvintelor de 
origină latină din limbile lor, cu cele din 
limba română, scrise conform ortografiei 
veche (dacă cea din 1953 se poate numi 
nouă).

într’adevăr, gândiți-vă ce dezorientare 
ar fi pentru un italian sau spaniol care 
ar vedea cuvintele : cîine, pline, mîine, 

cîmpie, etc., față de aceleași cuvinte 
scrise în ortografia veche ? • Ar putea ei 
să mai creadă că limba română are o so
lidă bază de origină latină ? Cum se îm
pacă justa pretenție a fiecărui român, 
care din primele clase de învățământ, ia 
cunoștință de origina latină a națiunii 
sale, cu noua ortografie care schimbă to
tal în scris origina cuvintelor moștenite 
dela Romani într’o formă atât de pură ? 
Unde poate duce și ce. repercusiuni poa
te să aibe, peste zeci de ani. imensa- gre
șală care a fost făcută în 1953 ? Consecin
țele ei nu pot fi decât nefaste si dacă nu 
se iau mășwi urgente de schimbau*. ele 
pot deveni fatale, conducând la deslat’ni- 
zarca limbii române scr’se. Nu se mai 
preocupă nimeni de această importantă 
problemă a limbii române ?

Pericolul este cu atât mai mare cu cât 
limba latină aproape că nu ma; este nre- 
dată elevilor din înyătămîntul secundar 
și în consecință. generațiile v^nar* vor 
fi condamnate să ignoreze prob1«m«le de 
orig’nă a limbo române, contrariu gene
rațiilor de intelectuali care an denăsit 
vârsta de 50 de ani, care au studiat la
tina.

Ceeace m’a mirat și continuă să mă 
mire este faptul că din cele ce-mi sunt 
cunoscute, nu s’a manifestat o rezisten
tă mai mare la schimbarea care a avut 
loc în 1953. In afara doctorului Petru 
Groza care, dacă nu mă insei, a moles
tat în mod oublic contra schimbării, a 
scriitorului George Călinescu și în parte 
a lui Țudor Arghezi, nu-mi sunt eunos- 
cute alte critici, ceeace în sine nu este 
numai regretabil, ci grav.

Din punctul de vedere a celor citați, 
care este si al meu și al autorului din 
Flacăra, Victor laneu, schimbarea din 
1953 a ortografiei române, rămîne, așa 
cum am mai spus, o greșală gravă.

Dela Romani ne-a rămas însă un pro
verb înțelept : „errare humanum est, 
sed perseverare diabolicum". Oare cei în 
a căror responsabilitate ar intra repara
rea greșelii făcute prin schimbarea orto
grafiei române acum 30 de ani, perioadă 
în care greșelile provocate de cultul per
sonalității au fost pe drept cuvînt de
nunțate mai târziu, când s’au aflat, vor 
recunoaște greșala comisă și vor lua mă
surile de îndreptare ? Sau vor ner.severa, 
îp care caz riscă, după proverbul latin, 
să fie .considerați diabolici pentru viito
rul limbii române ?

Iată întrebarea care o pot pune toți 
cei interesați de renumele și prestigiul 
limbii române, în rândul limbilor surori, 
al gintei latine, gratie căreia limba 
României a fost premiată.

întrebarea este acum pusă ! Cine ii va 
da răspunsul ?

N.R. „Flacăra" reînnoiește invitația 
adresată specialiștilor, tuturor celor in
teresați, de a-și exprima opiniile cu pri
vire la chestiunea în discuție. Vom găzdui 
bucuroși puncte de vedere referitoare 
Ia această problemă, convinși că ele, cit 
de diferițe, vor servi unei cauze care ne 
este foarte scumpă, cauzei limbii române.



Onorată »■ ■ . • • . •
instanță Nu dați cinstea pe rușine 

a moralei
Ghi|a Pristanda și contractele de la Drăgănești-Olt © Spionii nu trăiesc doar in colecția „Enigma" ©

Ancheta urmează
în toamna anului trecut, cînd Centrul 

de industrializarea cărnii din Drăgănesti- 
Olt, județul Olt, se afla în impas, deve
nind restanțier în efectuarea și onorarea 
contractelor cu cetățenii, așadar cînd con- 
tractanții de porcine mai mult nu primeau 
decît primeau baza materială necesară. 
Florea Mărgărit din Slatina cumpăra ne
îngrădit de nimeni trei purcei de la Coope
rativa de producție, achiziții și desfacerea 
mărfurilor din localitate, cu acte-n regu
lă, cum rezultă, dealtfel, din chitanța 
nr. 8 618/9 oct. 1982. Omul de bună-cre- 
dintă va spune că nu e nici o abatere în 
această tranzacție însă acoperirea legală 
nu era decît parțială, deoarece respecti
vul centru de industrializare a cărnii era 
obligat în primul rînd să asigure baza 
materială cetățenilor cu care, de fapt, 
încheiase contracte. Și fiindcă aceste da
torii nu prea erau respectate, nu e de 
mirare că, la scurtă vreme, Centrul de 
industrializarea cărnii din localitate se 
împotmolea ia propriile obligatii. în fe
lul de a proceda. în maniera de lucru, se 
strecuraseră deci oarecari nereguli, prin
tre care și aceea de a vinde străinilor 
purceii care trebuiau încredințați spre 
creștere localnicilor. Pentru a nu întinde, 
probabil, prea mult povestea, organele de 
decizie au hotărît ca dreptul de a încheia 
contracte cu cetățenii .să treacă, de la în
ceputul anului 1983, în seama cooperati
vei. Dar un lucru schimbat nu este nu- 
maidecît și un lucru îmbunătățit.

Ca să inspire încredere și să dea o im
presie despre buna alegere care s-a fă
cut prin noua Învestitură, C.P.A.D.M., 
cooperativa adică, a trecut degrabă la lu
cru. într-un timp record, a încheiat 561 
de contracte, cum rezultă din verificarea 
documentației, depășind planul cu un 
contract. Frumos, corect și instructiv ! La 
începutul anului 1983 au început să apa
ră primii purcei pentru contracte, sositi 
în cinci serii de la I.S.C.I.P. Caracal și 
Corabia. Indicațiile în vigoare prevedeau 
stimularea cetățenilor, prin cointeresarea 
acestora. Fiecare contractant trebuia să 
primească. în mod legal, doi purcei : 
unul pentru gospodăria proprie, altul pen
tru stat. Din cei 483 de porci, citi au mai 
rămas în viată din cei 511 primiti pentru 
contractare, numai o parte din cetățeni a 
primit cite doi. Criteriul nu se cunoaște 
și e aproape imposibil să înțelegi de ce 
Biboiu Marin, posesorul contractului nr. 
292. n-a primit nici măcar un purcel, în 
timp ce Vișoiu Ion. medicul șef al Cir
cumscripției sanitar-veterinare. ori Dută 
luliu. șeful atelierului Service, au primit 
cîte doi. Dre 4 este că pentru a se fi res
pectat prevederile, ar fi fost necesari cel 
puțin 1 122 de purcei, judecind-«după nu
mărul contractelor încheiate. Cum inte
resul cooperativei era, întîi de toate, de 
a raoorta un număr cît mai mare de con
tracte. metodologia si legalitatea ei fură 
repede negii ’a te. Pentru a duce la capăt 
o asemenea ambiție, scopul trebuia să 
scuze mijloacele. Și le-a scuzat.

Erorile de . rocedură în contractarea 

porcilor nu sint invenția exclusivă a 
C.P.A.D.M. Ele reprezintă o moștenire 
prețioasă a Centrului de industrializarea 
cărnii și fac parte din zestrea pe care 
cooperativa a primit-o odață cu învesti
tura de coordonatoare a contractărilor. 
Iată cum se proceda înainte. Unitățile 
economice din localitate erau datoare, ca 
să nu zicem obligate, să realizeze un anu
mit număr de contracte. Da’ porcul, ia-1 
de unde nu-i ! în ultimii 7—8 ani, la Fi
latura de bumbac din localitate s-au în
cheiat contracte fără să se fi primit vreo
dată baza materială necesară. Muncitorii, 
ca să se achite de obșteasca datorie co
laborau cu o anumită sumă cu care ur
mau să cumpere de pe piața liberă numă
rul necesar de porci. Se lucra corect, cu 
tabele și semnături. Directorul întreprin
derii. inginerul Dan Mateescu, recunoaș
te că în acești ani a asistat neputincios la 
săvîrșirea acestei incorectitudini. Acțiu
nea a fost însă girată și (co)or-donatâ de 
consiliul popular, mai precis de vicepre
ședintele Vasile Mlhăilescu. Va să zică, 
același porc intra în altă traistă iar în 
situațiile centralizate ale economiei noas
tre naționale doi porci făceau de fapt unul 
singur, căci înregistrat o dată cu prilejul 
recensămîntului. umilul animal mai era 
bifat o dată cu prilejul contractelor. A- 
ceastă precară aritmetică își avea totuși 
rostul ei : Consiliul popular din Drăgă
nești-Olt era ani de-a rîndul privit cu 
admirațiune. fiindcă de fiecare dată își 
onora contractele, dînd tuturor un strălu
cit exemplu. Cum metoda aceasta dădea 
roade, ea a început să fie folosită și după 
ce C.P.A.D.M. a preluat atribuțiile Cen
trului de industrializarea cărnii. Cu o mo
dificare însă, care poate fi considerată o 
subtilitate desăvîrșită într-ale comerțului.

în registrul de evidență al președintelui 
cooperativei, Constantin Cîrstea, se poate 
citi, de pildă, că Gheorghe Manda a pri
mit purcelul spre contractare la sfîrșitul 
iernii iar în aprilie l-a și predat. îl în
treb pe președinte dacă e posibil ca un 
porc să ajungă la 110 kg. greutatea ac
ceptată la predare. în numai două luni. 
Recunoaște că așa ceva e anormal dar 
presupune că omul își va fi dat propriul 
animal din curte, păstrîndu-1 pe celălalt 
pentru iarnă. Explicația mai că mă con
vinge dar, răsfoind catastiful, aflu că în 
aceeași situație sînt și Alexandru Aposto- 
lache. Ion Vișoiu, lacob Onescu. luliu 
Duță. încep să mă îndoiesc de faptul că 
locuitorii din Drăgănești-Olt au, la înce
putul primăverii, porci atît de mari, incit 
își pot permite să-i schimbe cu godacii. 
E limpede că s-a operat un transfer. Mai 
complicate și mai grăitoare sînt lucruri
le la Cooperativa meșteșugărească „Pro
gresul" din localitate. Iile Ene, președin
tele cooperativei, recunoaște că, la su
gestia consiliului popular, s-au încheiat 
anul acesta 20 de contracte. 10 dintre 
contractanti primind spre creștere și bază 
materială, adică purcei. Cum s-a proce
dat ? Fiecare șef de unitate, pe numele 
căruia s-a încheiat contractul, trebuia să 
strîngă de la încadrați o anumită sumă 
pentru a cumpăra porcul necesar contrac
tării ; fiecare cotiza cu 300 de lei pe care 
îi lăsa odată cu primirea retribuției. Suma 

era consemnată pe marginea statului de 
plată, așa că dădea aparenta unei lega
lități depline. Se cumpăra porcul cu pri
cina, se preda la cooperativă, iar suma 
primită în urma achitării se distribuia co- 
tlzantilor. Evident că suma finală nu 
acoperea investiția dar asta e o altă pro
blemă. Prima greșeală e, de acum, una 
anecdotică. Cooperativa „Progresul" re
petase gluma cu aceeași gîscă în altă 
traistă iar consiliul popular, cu consirn- 
țămîntul căruia se petreceau toate aces
tea, frustra, de fapt, economia, indueînd 
în eroare planificările ; porcul contractat 
nu era altul decît, cel înregistrat cu pu
țin mai înainte la reeensămint. A doua 
eroare e insă ceva mai delicată. Fie
care șef de secție, titularul contractu
lui deci, primea și baza materială nece
sară : unul sau doi purcei, precum și fu
rajele necesare. De contract s-a achitat 
prin suma cotizată cu care a cumpărat, 
de pe piață porcul trebuitor. Ce se în- 
tîmplă însă cu godacul ? El rămîne. bine 
mersi, în gospodăria șefului de secție 
care și-a asigurat astfel carnea pentru 
sărbătorile de iarnă. Superba achiziție 
să-l fi tot costat 300 de lei. adică suma 
cu care și el a contribuit, căci, nu-i așa. 
îi place corectitudinea. Astfel de titulari 
de contracte sînt Constantin Micu, respon
sabilul Frizeriei nr. 1.' Ioana Iordan, res
ponsabila secției coafură. Ion Cîrstică,

responsabilul Atelierului de croitorie co
mandă, care neagă faptul că a primit un 
purcel deși documentele îl contrazic fla
grant. Gheorghe Cotoi, responsabilul Fri
zeriei nr. 2, merceologul Marin Sanda și, 
desigur, președintele Cooperativei „Pro
gresul", Ilie Ene. O simplă- întrebare ar 
necesita un răspuns urgent : dacă res
pectivii șefi de secții au primit baza ma
terială necesară onorării contractului, care 
să fi fost rostul cotizației ? Xa această 
chestiune, chiar că e necesară o lămu
rire. Ar mai trebui să notăm aici și un 
fapt de mentalitate. La Frizeria nr. 1, 
întrebîndu-1 pe Petre Iordan, unul din 
încadrați, cum s-a procedat în achitarea 
contractelor, mi-a răspuns destul de sfi
dător că nu s-a comis nici o neregulă 
pentru ca. puțin mai tîrziu. să se plîngă 
că situația e veche și orice încercare de 
a face lumină este inutilă. în iritarea sa 
deloc loială se cite„a un soi de compătimi
re ce mă viza direct, prin care ăr fi vrut 
să mă îndemne parcă să mă las păgubaș. 
Viteaz în vorbă. Petre Iordan era. în 
fapt, de o lamentabilă lașitate. Nu'e de 
mirare, prin urmare, că asemenea abateri 
au proliferat tocmai pe fondul acestei 
delăsări complice.

O ultimă problemă de fond care atrage 
o mistificare a planului pe care 
C.P.A.D.M. l-a raportat privește procedu
ra semnării contractelor. Toți oamenii cu 
care am stat de vorbă au declarat că 
aceste contracte au fost semnate la „în
drumarea" vicepreședintelui consiliului 
popular, Vasile Mihăilescu. Acte semnate 
în alb adică, ceea ce contravine instruc
țiunilor de drept. Numai la Fabrica de 
zahăr s-au încheiat 5 contracte fără să se 
asigure baza materială. La sfîrșitul anu
lui. ele vor. trebui onorate. Cum ? Pre
ședintele cooperativei imi mărturisea că 
respectivii contractanti vor fi amînati 
pentru anul viitor. Din cîte am constatat 
verificind registrele de evidență. 160 de 
contracte sînt semnate fără să se fi asi
gurat ceea ce se numește bază materială. 
Să admitem că toate vor fi reportate. Dar 
atunci, nu e o simplă demagogie faptul 
că pe anul 1983 s-a raportat un plan de 
560 de contracte ? Cine pe cine înșală ? 
Nimeni nu mai înțelege de ce a fost ne
cesar să se exercite presiuni asuprg ce
tățenilor, pentru ca aceștia să semneze 
niște contracte pe care oricum nu se poa- 
te_ miza. Cu o asemenea procedură strim- 
bă, girată chiar de consiliul popular, nu 
mai e de mirare că se ajunge la unele si
tuații paradoxale, cum ar fi aceea a ce
tățeanului Constantin Jumugă care. în 
1981, fiind silit să semneze contractul dar 
neprimind nici un purcel pe care să-l 
contracteze de fapt, a fost acționat în ju
decată și obligat să achite 1 600 de lei.

La Drăgănești-Olt. problema contracte
lor ascunde. în latura profundă a lucruri
lor. grave nereguli al căror sens rămîne 
deocamdată ascuns. Nimeni nu poate pri
cepe de ce se depun atîtea eforturi pen
tru a se comite niște ilegalități. C-noimă 
trebuie să existe și ea nu poate fi dez
văluită decît la o cercetare atentă și com
petentă a acestei povești care amenință 
să devină o fabulă.

RADU G. fEPOSU B

Din jurnalul unui ofițer de securitate

Ispita argînților
— începusem, în urmă cu cîteva săptă- 

mîni, o discuție interesantă...
— Eu credeam, ca să fiu sincer, că o șl 

încheiasem, zice interlocutorul meu.
— Nu. Pentru că nu mi-ați spus nimic 

despre un aspect foarte important al 
acestei activități. Despre ceea ce se chea
mă prevenire. Din cîte știu, in munca pe 
care o faceți, a preveni...

— Am înțeles. Un caz recent doriți, 
probabil. Bun. Stefi, să-i spunem, fost 
director adjunct la o întreprindere de co
merț exterior, a fost condamnat prin 
sentința nr. 31 a Tribunalului militar te
ritorial București. în 26 mai 1983, la zece 
ani închisoare, confiscarea parțială a 
averii și...

— Nu m-ați înțeles,
— Ba da. La 18 august a.c. sentința a 

rămas definitivă.
— Cred, dar nu m-ați înțeles. Despre 

un caz de prevenire aș fi vrut să-mi 
vorbiți.

— Păi asta fac, zice convins interlocu
torul meu și continuă : Acest Stefi a fost 
trimis în instanță și condamnat pentru 
săvîrșirea infracțiunilor de divulgare a 
secretului economic, abuz în serviciu, 
luare de mită și primire de foloase necu
venite. A primit, practic, de Ia partenerii 
străini o combină muzicală portabilă, un 
aparat de fotografiat, obiecte de îmbră
căminte, ceasuri, stilouri, țigări, băuturi; 
unele dintre acestea cerute în mod expres 
de către el ; depășise faza primirii „mi
cilor atenții". Ce-a dat în schimb e mai 

complicat de spus. Era un om cu iniția
tivă, inventiv, experimentat. A convenit 
cu partenerii străini „o soluție" pentru a 
le satisface dorința exprimată dc a fi fa
vorizați, de a cîștiga de fapt bani din 
fondurile statului român. Au stalMlit ca 
el să introdusă în contractul, încheiat 
încă din 1980, o clauză de contrapartidă, 
prin care era și implicată o terță firmă ; 
care s-ar fi angajat să preia o parte din 
obligațiile primei firme străine cu care 
se încheiase contractul.

— O clipă. Cum „a introdus o clauză"? 
Stefi a falsificat deci un document, ua 
contract comercial încheiat 1

— Da. Dar în mod extrem de abil, apa
rent totul era în regulă. în realitate, 
partea română nu mai realiza în acest fel 
beneficiul din vînzarea unei mărfi în va
loare de multe sute de mii de dolari. Este 
însă numai una din „afacerile" lui Stefi. 
în alta, acest fost director adjunct, care 
fusese investit cu această funcție pentru 
a apăra Interesele întreprinderii, ale 
țării sale, a divulgat reprezentanților unei 
firme străine prețul oferit de o altă fir
mă care ne propunea să cumpărăm un 
utilaj bun, necesar. Asta înseamnă, în 
primul rînd, o divulgare de secret econo
mic, strict interzisă în practicile comer
ciale, de actele normative pe care Stefi 
le cunoștea foarte bine. A mai propus 
partenerilor să reducă prețul ofertei lor 
cu un procent sub cel al celeilalte firme. 
Și a încheiat imediat contractul — în ca
litatea pe care o avea, în străinătate 

fiind — deși știa că în țară se purtau tra
tative cu cealaltă firmă, care oferea un 
utilaj de aceeași calitate și cu care, în 
urma discuțiilor obișnuite, se ajunsese la 
un alt preț, modest, cu mai multe pro
cente față de cifra inițial propusă.

— Șl a încheiat contractul ?
— Da, precizează interlocutorul meu.
—- Atunci nu mai înțeleg nimic. Unde 

e prevenirea ?
— Cel mai ușor e să nu înțelegeți. Re

țineți că era un director adjunct, un om 
rodat în afaceri comerciale, care știuse 
să facă totul ingenios și să pună între
prinderea în fața unui fapt împlinit. Nu
mai că la întoarcerea în țară subalternii 
săi i-au atras atenția că greșise, că se 
risipiseră prin „graba" lui niște bani 
buni, l-a expediat, spunîndu-le că nu în
țeleg, că e bine cum a făcut el. Existau 
însă și alte indicii că „se grăbea" deloc 
dezinteresat. S-a făcut o expertiză care a 
scos la iveală, „ingeniozitățile" lui Stefi : 
reprezentanții firmelor străine au fost au- 
diați și au recunoscut relațiile neoficiale 
avute cu Stefi, „cadourile" pe care i le 
făcuseră, întregul angrenai de combina
ții ; și firma străină a plătit despăgubi
rile care au fost stabilite. Ceea ce dorise 
Stefi nu s-a realizat, s-a prevenit deru
larea unor contracte care ne-ar fi fost 
net dezavantajoase, care ar fi devenit pă
gubitoare pentru țara noastră.

— înțeleg... dar tot nu m-ațl înțeles.
— Hm ! Aș vrea foarte mult să vreți 

să mă înțelegeți. Pricep ce doriți, dar în 
cazul acesta erau în joc multe sute de 
mii de dolari, iar Stefi nu era deloc un 
tinerel care să nu aibă habar de ceea ce 
făcea. Forurile competente îi atrăseseră 
atenția în trecut, pot zice că i-au întins 
o mînă de ajutor, dar asta nu a contri
buit decît Ia sofisticarea mijloacelor și 
a metodelor folosite de Stefi pentru a-și 
masca activitatea trădătoare. A ajuns 

astfel Ia săvîrșirea infracțiunii, a operat 
în defavoarea țării, vizînd să o păgu
bească în interesul lui personal și, evi
dent, al firmelor străine care puteau sfi 
obțină însutit față de ce primise cetă
țeanul român de la ele.

— Totuși, de unde știți, cum de sSn- 
teți atît de sigur că acestui Stefi ori al
tuia ca el, dacă I s-ar fi explicat..,

— Fină cînd să-i explici ? Cui să ex
plici ? în detrimentul cui să tot explici t 
Repet, scopul principal ai muncii de pre
venire e să nu fie risipite milioane de 
lei valută care au fost adunate de mii, 
zeci, sute de mii de oameni muncind 
cinstit. Și, repet, Iul Stefi I se atrăsese 
atenția, în repetate rînduri, dar nu reți
nuse din asta decît că trebuie să opereze 
mal „acoperit", tot mai greu de probat. 
Insistența dumneavoastră însă îmi place, 
îmi aduce aminte de ceva... Eram o idee 
mai tînăr pe vremea aceea. Și la fel de 
convins pe cît sinteți că nu poate exista 
un om atît de ticălos îneît să nu priceapă 
„ce ar putea face de fapt", că și-ar trăda 
țara adică. Trădarea, de cînd e lumea și 
în toate statele, ori încă înainte de apa
riția statelor, a fost condamnată cu fi
rească asprime, blamată greu de colecti
vitatea care se simte înșelată în încrede
rea acordată unui membru al ei. Trădă
torii știu asta ; nu cred că pot uita vreo
dată, oriunde s-ar ascunde, oricît de bine 
ar ascunde ce sînt, ce joc fac. Ei bine, 
am cunoscut un asemenea caz, care, bă
nuiesc, o să vă intereseze. Străinul, cu 
el trebuie să încep, se numea Mark. Un 
bărbat prezentabil. Și nu numai atît. 
Isteț, cult, bun sportiv, capabil să între
țină o conversație pe indiferent ce temă 
și cu oricine, băiat de viață, zîmbet des
chis ; șarmant ! Ca mulți alții. Cine-și 
închipuie spionii ca avînd fețe machia
velice și purtînd permanent pistoalele „de 
care nu se despart niciodată" e robul
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Să intre martorii!
Onorată 
instanță 
a moralei

• Avatarurile motanului Hifu ® Proces public la Videle • Ați fost la Curtișoara? •Sfîrșiți aria calomniei!
Constanța Popescu (etaj VI, ap. 83), fe

meie singură, de 55 de ani, are doi pisoi, 
îi cheamă simplu : Pufi și Viorel, ultimul 
zis și Nițu. Primul are 8 ani, al doilea 
numai 2. Au cușca lor, pe balcon. Nimeni 
n-ar avea nimic cu veterana Pufi. Nodul 
gordian în Drumul Taberei 19, îl consti
tuie cotoiul Nițu, zis și Viorel, un pisoi 
splendid. Vecinii reclamă — cinci recla
mați! scrise — că Nițu este cotoi, iar uri
na lui miroase urît ! S-a ajuns la o în
treagă harababură. Dăm curs sesizărilor și 
iată-ne în apartamentul numitei Popescu 
Constanța. Exc’luzînd cei doi pisoi, găsim 
o femeie singură într-o garsonieră. în 
rest, totul curat și bine luminat, cum se 
spune. Nici urmă de miros. împreună cu 
Daraban Olivia, președinta de bloc, și Io
nică Grigorie, responsabilul cu cartea de 
imobil intrăm și în apartamentul lui 
Șerbănescu Ioan, unul dintre petenți. își 
susține plîngerile. Trecem pe balcon. Sîn- 
tem cinci oameni cu dînsul. Nimeni nu 
simte nimic.

Animale se mai cresc în acest bloc. Se 
cresc pisoi și căței. Nimeni nu are nimic 
cu nici unul, decît cu împricinatul Nițu. 
Intrăm în apartamentul numitului Emil 
Bărăgan, altul dintre petenți. Vecin de 
palier. Ne vorbește despre pisicile-feme- 
Le și despre cotoi. După cite își aduce 
aminte de la un prieten, care ar fi au/.it 
de la un alt prieten descins de la țară, 
urina cotoilor miroase. Declară răspicat : 
cotoiul trebuie castrat, ! Propunere seve
ră. Rădulescu Adrian, vecin de nivel, si
tuat cam la aceeași distanță ca numitul 
Bărăgan, ne spune pe loc că dinsului nu-i 
miroase nimic și că sînt și alte animale 
în bloc și că e păcat că reclamanții au ce 
au numai cu pisoiul Constanței Popescu.

Una dintre reclamantele virulente din 
vecini, Barbu Nora, nu vrea să ne des
chidă ușa nici în prezența conducerii aso
ciației de locatari. Descindem în garsoni
era Măriei Lemnaru. Are un pisoi negru 
cu nimic mai prejos ca Nițu, ba dimpo
trivă. Nimeni însă nu l-a reclamat pe Fe
lix, pe Nițu, însă, da. Intrăm în aparta
mentul Filofteei Romanițeanu. Ne întîm- 
pină cu un lătrat voios micuța Mochița. 
Nici cu Mochița n-are nimeni nimic. Lui 
Nițu însă i s-a înscenat un adevărat pro
ces de intenție, iar el, sărmanul, habar nu 
are. în apartamentul nr. 70 locuiește nu
mita Aurelia Zgînbău. Are un cățel pe
chinez,, ceva mai prietenos ca al familiei 
Romanițeanu. Unii din conducerea aso
ciației, au caricaturizat-o și au pus-o la 
gazeta de perete, cu un text blamant, a- 
nume că iese cu cățelul la acostaje noc
turne 1 Gluma de prost gust putea să-i 
coste serios pe împricinați, dacă numita 
Zgînbău nu-șl retrăgea plîngerea penală.

însoțiți de cei doi din comitet intrăm 
în apartamentul altei petente, la nr. 
74, unde locuiește numita Panduru Virgi
nia. Are 64 de ani și este pensionară. Ea 
este „cureaua de transmisie" a multora 
dintre știrile zilei și serii care bîntuie 
prin zona Favorit. Este îmbrăcată negli
jent iar garsoniera îi este într-o dezordine 
de nedescris.

Cei doi pisoi au împărțit locatarii în 
două tabere. Iar toată tevatura asupra pi
soilor asasini are un alt substrat. Con
stanța Popescu este prietenă cu soții Su
rupățeanu. Surupățeanu Vasile a fost ad
ministrator și a fost schimbat din rațiuni 
. supra cărora nu este cazul să insistăm 
aici. Ionică Grigorie din conducerea aso
ciației îl acuză in fața noastră pe fostul ad
ministrator Surupățeanu că a delapidat 
11 000 lei. Cînd îi cerem dovezi scrise și 
semnate spune că e vorba doar de 100 
lei. Fără simțul măsurii și al răspunderii, 
oameni in toată firea calomniază fără 
să-și dea seama cît de aspru se pedepseș
te calomnia. Dar asta este deja o cu 
totul altă poveste. Ți se face însă părul 
măciucă în momentul în care vezi la urma 
urmei, cîte reclamații scris și semnate 
descind din blocul 2 S 14, din Drumul Ta
berei. Care pe care. Pînă una, alta, să 
potolim rîvna petiționarilor : cerem ca 
motanul Nițu să fie castrat. Doar-doar li 
s-o mai potoli zelul reclamagiilor. Mă tem 
însă că vor cere, tot scris și semnat, să-i 
taie și coada, ca în povestea cu Hagi Tu- 
dose, care spunea că se face un frig isto
ric atunci cînd motanul își plimba nonșa
lant coada prin deschizătura ușii ! (7).

DORIN SALAJAN SIDe-aici începe veșnicia
„Eu cred că veșnicia s-a născut la sat", 

spunea Blaga și, poate că, nicăieri nu 
trăim mai intens această simțire, ca atunci 
cînd trecem în tăcerea de peste veacuri a 
caselor țărănești. Există multe locuri prin 
care ne petrecem dar ochii rămîn închiși. 
De multe ori batem aceleași drumuri cu 
stereotipie și înfrigurare, încercindu-ne 
nepăsarea. Dar vine o zi cînd emoția cu
noașterii te îmboldește și uiți de comodi
tate lăsîndu-te pradă insuficientelor che
mări ale singurătății. Așa m-am simțit și 
m-am convins, odată ce poarta Muzeului 
arhitecturii populare gorjene a fost des
chisă. Eram la Curtișoara. Să tot fi fost 
spre amiază. Zi domoală cu cerul sticlos 
și impasibil la îmbătrînirea noastră.

Așezat pe o „sprinceană de deal", cu 
abatere de 1 km din Șoseaua națională 
Tg. Jiu — Petroșani, muzeul rămîne o 
veșnicie și o sărbătoare a zonei respecti
ve. Pășind cu sfială și cu pios respect în 
pridvorul cîtorva case, nu cumva liniștea 
ce dăinuie să-și decline măreția, apropiin- 
du-mă de stîlpii de susținere, adevărate 
dantelării izvodite în lemn, și mîngîin- 
du-le, tresar ca și cum din lemn ar curge 
lacrimi. Fiecare crestătură, rotunjime sau 
încheietură a lemnului înseamnă de fapt, 
statornicia acestui neam românesc. Casele 
sînt parcă numai lemn. Lemn și piatră. 
Candoare și tărie. Blîndețe șl hotărîre. 
Măiestrie și durabilitate. Toate acestea se 
află față în față și te împovărează cu mi
rare și tăcere, admirîndu-le.

Prin amabilitatea gazdei, muzeografa

Cu musca pe căciulă
Aceeași sală, mare și luminoasă, care 

prilejuiește adesea clipe reconfortante. 
Aceeași aglomerare de oameni cărora nu 
le sînt suficiente cele cîteva sute de 
locuri pe scaune, ca în serile în care vi
zionează filme ori spectacole, audiază 
muzică, recitări sau expuneri.

De data aceasta însă, atmosfera este cu 
tctul alta. Asistența nu stă comod, ca de 
obicei, cu zîmbete pe buze și admirație 
în priviri. Oamenii sînt și acum numai 
„ochi și urechi", dar au cu toții frunțile 
încrețite și privirile reci. Pe fețele mul
tora poți citi indignare, pe ale altora sur
prindere și regret. Sînt prezenți și unii 
care par a fi direct vizați de ceea ce se 
întimplă pe scenă.

Spectacolul acesta, mai puțin obișnuit, 
are loc din inițiativa Miliției județene 
Teleorman, procuraturii și justiției, în 
Casa de cultură din Videle. Se judecă, în 
prezența a peste 300 de cetățeni, proce
sele unor semeni de-ai noștri care au 
încălcat legile țării, interesele noastre ale 
tuturor.

Domnica Bașmatără, intrăm în unul din 
cele mai frumoase monumente de arhitec
tură românească — cula Cornoiu — ce-și 
poartă măreția încă de la începutul seco
lului al XVIH-lea. Această clădire, cu 
denumire de „culă", era un fel de far al 
satului, de unde puteau fi supravegheate 
drumurile cu vederea spre Valea Jiului 
și cel de la Tg. Jiu spre Transilvania. 
Această construcție a fost pilonul de sus
ținere al muzeului.

Părăsind cula de la Curtișoara dai peste 
alte monumente arhitecturale. Aranjarea 
în muzeu a vrut să arate și să convingă 
diferențierile existente între categoriile 
de țărani din perioada respectivă. Deose
bit de interesante mi-au apărut a fi Cas»

Evident, ei sînt, .în primul rînd, vino- 
vați de faptele săvîrșite și pentru care 
urmează a-și primi pedeapsa meritată, 
dar de ce să nu recunoaștem, citi dintre 
cei prezenți acum la judecată n-ar fi pu
tut interveni, pentru ca cei aflati in boxă 
să fie avertizați asupra consecințelor la 
care se expun — mai ales familiile, ru
dele sau prietenii care aveau cunoștință 
de ceea ce ei pun la cale ; cîți dintre 
cei prezenți nu se știu cu „musca pe că
ciulă" și vor încerca acum, cînd încă nu 
este prea tîrziu, să evite un asemenea 
epilog ?

Iată de ee, oricît ar fi de apăsător un 
spectacol cu frunți încrețite, ca acela care 
a avut loc recent la Casa de cultură din 
Videle, în care Octavian Istrate, gestio
nar, a fost judecat și condamnat la 5 ani 
închisoare pentru delapidarea sumei de 
48 000 lei, iar Ștefan Dide la 2 ani închi
soare, pentru furt din avutul obștesc — 
el este, în fond, un act de educație civică, 
un -prilej de reflecții pentru toți cei pre- 
zenți, 

MIHAI GROZAVU B

popei Udriște, din Olari, comuna Plopșo- 
ru — a cărei inscripție săpată îi lemn 
atestă că primele lucrări ale pivniei au 
început în anul 1789. Migala și finețea cu 
care lemnul din pridvor 'este lucrat lasă 
loc de invidie. O altă bijuterie arhitecto
nică este Casa Harîngică din Dobrița, 
construită din bîrne din stejar cioplite în 
patru muchii. De remarcat e ferestruica 
glisantă din peretele odăii prin care gos
podarul își supraveghea via din spatele 
casei. La fel de interesantă este și Casa 
Ion Gîrcu din Racoți, ce renrezintă unul 
din cele mai vechi tipuri de casă țără
nească, eu o singură intrare în „casa de 
foc" și acces în odaia de locuit.

Și cîte altele nu am mai văzut ! Obiecte 
de păstorit și plugărit, masă de praznic 
unică în țară prin forma cu cap, căpătîie 
și scoarțe gorjenești, toate parcă urmărite 
de mii de ochi, peste care vremea a 
trecut.

Erau atîtea toamne în casele acelea 1 O 
pornire pămîntească se cuibărea încet pe 
suflet.' Am fi putut îngenunchea în fața 
acelui altar românesc sărutînd cu pioșenie 
mîna celor care-și învinseseră greul și 
sărăcia durind în lemn trăiri pe care doar 
timpul le-a putut întregi.

La Curtișoara am găsit sfiala, mîndria 
și încrîncenarea țăranului pentru care noi, 
fiii aceluiași neam, mai arătăm o vinovată 
înstrăinare. M-am întors in această 
mare de liniște și făgăduință, de mirare și 
răsfăț, de frumos și statornicie. M-aș în
toarce acolo unde „orice gînd e mai încet / 
și inima-țl zvîcnește mai rar / ea și cum 
nu ți-ar bate în piept / ci adine în pămint 
undeva".

IOANA "ROCA ®

unei imagini confecționate de literatură 
și filme. Sînt desigur mai multe tipuri de 
spioni, dar cei ce operează direct cu oa
menii în asemenea gen de acțiuni tre
buie să fie și sînt, de regulă, într-o for
mă ori alta, cuceritori, simpatici, „des- 
chlși", înțelegători, îndatoritori, niște oa
meni drăguți și... deloc zgîrciți. Ce-i în 
sufletul lor, ce se ascunde in spatele fe
ței fermecător-zîmbitoare în permanență, 
asta-i o altă poveste, ar trebui văzute 
acele fețe poate noaptea, în camera goală 
de hotel, ■— probabil atunci arată cu totul 
altfel, dacă nu se cred cumva suprave- 
gheați și atunci ! Ei, bine, Mark știa că 
o întreprindere română importantă dorea 
să-și modernizeze utilajul. A cercetat 
probabil niște fișe ..întocmite de alții, a 
ales patru „candidați", s-a prezentat la 
București, la întreprinderea respectivă 
și... și-a început treaba. într-o săptămînă 
era prieten cu cei patru pe care i-a cuce
rit imediat, i-a invitat separat la cîte un 
local, le-a oferit mici atenții inofensive, 
a verificat informațiile primare asupra 
lor, purtînd discuții aparent banale. Unul 
își cumpărase casă, altul aștepta o ma
șină, alta era necăsătorită la 30 de ani, 
celălalt avea pe cineva bolnav și nu gă
sea un medicament etc. Așa cum Mark 
prevăzuse studiind fișele, cei patru au 
fost incluși într-un grup de funcționari 
din mai multe întreprinderi, care urmau 
să-i viziteze țara lui Mark. I-au vizitat-o, 
străinul s-a arătat în continuare și mai 
amabil, erau acum în țara lui, le-a oferit, 
tot separat, seri plăcute la localuri, i-a 
copleșit cu atenții pe care „firma le ofe
rea, nu el“. Fără să le ceară nimic, fără 
măcar să-i întrebe ceva care să atragă 
atenția.

— Ei bine, dar cînd au venit înapoi 
acești patrii...

— Știu ce vreți să întrebați. încă îna
inte de a pleca șe discutase cu ei — Mark 
au ne era tocmai necunoscut ■— și con

form înțelegerii, doi din cei patru ne-au 
telefonat la întoarcere, ne-au relatat com
portarea „impecabilă" a lui Mark. Pe a 
treia am căutat-o noi. Se îndrăgostise de 
Mark, îl plăcuse pur și simplu ca bărbat, 
fusese între ei ceva mai mult decît ne-a 
relatat ? Nu ne-a spus. Ne-a precizat 
doar că-și ceruse transferul la o altă în
treprindere. Nu știu dacă Mark îi ceruse 
ceva, fapt e că s-a transferat într-adevăr 
foarte curînd.

Al patrulea era cel mai interesant. Pri
mise cele mai substanțiale .atenții", prin
tre altele un aparat „stereo" foarte bun. 
Numai că atunci nu știam, el nu ne-a 
spus nimic. Si mai primse o propunere 
— de a vizita O altă țară decît cea a lui 
Mark — despre care știam. S-a discutat 

■ cu acest... Lazăr, să-i spunem, în spiritul 
Legii 23. A fost extrem de receptiv. A 
apreciat grija noastră, ne-a dovedit, că 
știa perfect prevederile actelor normative 
ce reglementează relațiile cu străinii, 
ne-a asigurat că ar sesiza imediat orice 
cuvînt aluziv măcar... etc. etc. După în'- 
toarcerea din cea de-a doua țară vizitată 
— unde Mark a venit și el „întîmplățor" 
și unde s-a purtat și mai serviabil — La
zăr tocmai urma să fie promovat de la 
funcția de inginer șef la cea de director 
adjunct. Aflase, drecu’ știe cum. Mana 
asta, intuise ? în orice caz.^ își concen
trase atenția asupra lui Lazăr și izbutise 
să-l cumpere. Inginerul șef a venit în
cărcat cu casetofon, benzi, ceas electronic 
ultramodern, obiecte de îmbrăcăminte si 
tot soiul de minuni de toaletă —- Mark 
remarcase că lui Lazăr îi plăceau cam 
mult femeile —. evident țigări și pixuri 
din belșug, pentru colegi. Nimic despre 
toate acestea nu ne-a pomenit Lazar, nici 
despre ce puseseră la cale în timpul 
acestei vizite, bineînțeles. Din contră, hi 
s-a plîns că avea o viață grea, își cum
părase de curînd și casă și mașină, avea 

fel de fel de probleme . cu copiii, școala, 
serviciul... Era foarte ocupat, tracasat— 
Contractul pe care a manevrat însă să-l 
încheie întreprinderea unde lucra cu fir
ma lui Mark ne-a trezit la realitate. S-a 
cerut o expertiză, s-a prevenit un preju
diciu însemnat, percheziția domiciliară a 
scos la iveală și motivele... muzicale !

—■ Cum muzicale ?
— Se zice că între muzică și matema

tică există o subtilă legătură. Mai nou, 
se pare că și intre muzică și spionaj ar 
fi una, oricît de paradoxal ar părea. 
Fapt e că Lazăr primse un aparat stereo 
și benzi din belșug ; dacă ați reținut, 
Stefi primise și el o combină muzicală. 
Colegul lui Lazăr, unul dintre ei, ne-a 
sunat într-o seară, în preajma încheierii 
contractului acela care putea fi păgubitor, 
și ne-a pus pe masă altă combină porta
bilă grozavă. Era — spre deosebire de 
Lazăr — un pasionat de muzică. Ne-a 
vorbit în seara aceea de farmecul inefabil 
al muzicii, își visase de mult o asemenea 
combină, toți colegii știau. Iar Mark nu 
îi ceruse nimic, nimic în schimb. Numai 
că lucrînd la întreprinderea aceea, el... 
urma să facă parte din comisia ce avea 
să decidă asupra ofertelor firmelor străi
ne. Ne-a spus că în urmă c-o zi fusese 
beat cînd primise combina, așa că „s-o 
luăm, nu-i trebuie, nu-i tîmpit să ajungă 
după gratii" N-a ajuns, Lazăr însă da. 
A venit taică-su apoi la mine, în timp 
ce era deja reținut Lazăr. mi-a spus că 
el nu crede că fiul lui... Nici eu nu cre
zusem, sincer să fiu. Am greșit sau nu, 
nu știu nici azi, omul în vîrstă era de 
bună credință însă, încerca să ne con
vingă că „era desigur o eroare ... I-am 
oferit cîteva probe din care, indubitabil, 
reieșea rolul jucat de fiul său în con
tractul abia reziliat, după expertiză. S-a 
ridicat încet de pe scaun, a mers spre 
ușă, acolo a spus doar : „Nu, eu nu așa 

l-am crescut" și a ieșit, neînțelegînd cum, 
cînd, de ce se produsese schimbarea.

•— ...Și Mark ?
— Mark a apărut la proces. Avusesem 

grija să declanșăm ancheta cînd era în 
țară. Numai că avocatul lui Mark a ex
plicat că „domnul Mark era victima unei 
neînțelegeri". El nu-i ceruse lui Lazăr 
să-și trădeze țara, nu-i ceruse nimic. La
zăr înțelesese să susțină o ofertă, firma 
era gata să desfacă imediat contractul și 
să plătească despăgubirile, „cauțiunea 
pentru domnul Mark"... Au plătit, „dom
nul Mark" nu a mai călcat desigur de 
atunci. în țară, Lazăr s-a dus însă la pe
nitenciar. Din fericire totuși, numai el, 
nu și ceilalți trei. Asta seamănă probabil 
mai mult a prevenire pentru dumnea
voastră.

— Da. în sfîrșit...
~ E o vorbă veche care spune „Cine 

are urechi să audă". în țoale i .aiituțiile 
și întreprinderile, mai ales în .a de co
merț exterior, se fac prelucra le acte
lor normative. Cînd apare un . dar și 
ulterior, pentru a nu fi uitate Lint multi, 
foarte mulți cetățeni roman. aii fost 
preveniți pentru a nu ajunge Su se im
plice într-o formă sau alta intr-o „afa- 
sere" de acest gen. Se dis ut cu ei și 
individual, oricînd ne caută, chiar dacă 
ne caută uneori mai tîrziu decît ar tre
bui... De fapt, „prea tîrziu" aproape că nu 
există în meseria asta. O soluti ? se poate 
găsi ; desigur, cu cît mai devreme cu 
atît mai bine. Cu unii ca Ste însă... re
gret, dar a incerca la infinit să-i previi 
devine foarte păgubitor pentru c- care 
muncesc cinstit, pentru cei mulți din în
treprinderile de comerț exterior chiar. 
Pasiunile anumitor indivizi pentru muzi
că, sau pentru orice altceva, costă cam 
scump I

N. TUDOR M
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Univers Valori românești peste hotare
• „Ne trebuie o cruciadă universală pentru o pace de reală cooperație../' • Ulcosilvanilul elogiat in America •

Dimitrie Guști la New York (ii)
Informînd pe larg Academia Română 

cu privire la activitatea sa depusă la New 
York, la 11 iulie 1947, D. Guști aprecia că 
se așteaptă cu încredere faza ultimă de 
consolidare a Institutului Social al Națiu
nilor din New York. Deși acest institut 
nu va funcționa în forma preconizată de 
Dimitrie Guști, nu putem să nu reținem 
convingerea pe care savantul român și-o 
formase și o comunica Academiei Ro
mâne. arătînd că „toți oamenii și toate 
popoarele, conștienți de primejdiile și 
necesitățile tragice ale orei, trebuie să se 
angajeze pretutindeni într-o imensă sfor
țare de cercetare și de independență rea
listă, care va trebui să ajungă în satele 
cele mai mici, ca și în orașele cele mai 
întinse ale lumii, pentru a crea acea for
ță irezistibilă a comprehensiunii, singura 
capabilă a impune o pace durabilă și de
finitivă". Concluzia finală a sociologului 
român este surprinzătoare prin prospeți
mea și actualitatea el : „Ne trebuie o 
cruciadă universală pentru o pace- de 
reală cooperație și de frățească minune 
între toate națiunile globului pe baza cu
noașterilor mutuale".

Aceste idei umaniste Dimitrie Guști 
le-a dezvoltat în numeroase lucrări, sin- 
tetizîndu-le în studiul publicat în septem
brie 1946 la New York — sub titlul „Spre 
o concepție realistă și științifică a păcii", 
în acest studiu Dimitrie Guști dezvoltă 
ideea. atît de modernă, potrivit căreia o 
pace veritabilă și efectivă nu poate fi de- 
cît rezultatul unor eforturi continue și al 
unor voințe de nezdruncinat din partea 
majorității națiunilor lumii. în concepția 
sa. securitatea internațională nu s-ar pu
tea baza doar pe principii generale, ea 
trebuind să fie organizată în strînsă le

Un distins ambasador
al scolii medicale românești * - ,
Deși am avut prilejul să stau de vorbă 

în cîteva rînduri cu eminentul medic Ioan 
Pușcaș, de la Spitalul din Șimleu Silva- 
niei — pentru că, despre el este vorba în 
cele ce urmează — am uitat pur și sim
plu să-l întreb dacă a mai vizitat Statele 
Unite. întrebarea ar fi apărut, oricum, 
superfluă, din cel puțin două motive.

Primul ar fi acela că el este bine cu
noscut și apreciat în această țară prin 
lucrările științifice valoroase publicate 
aici sau in revistele de specialitate de 
circulație internațională, ceea ce a de
terminat, din prima și pînă în ultima zi 
a șederii sale în S.U.A., o atenție deose
bită. plină de solicitudine, din partea in
terlocutorilor săi — specialiști americani.

Al doilea ține, aș spune, de statura fi
zică și intelectuală, ambele remarcabile, 
ale specialistului transilvănean.

Doctorul Pușcaș mi-a apărut — și 
s-a dovedit în toate împrejurările în 
care l-am putut întîlni în timpul șederii 
sale în S.U.A., un distins ambasador al 
școlii medicale românești, al acestei mi
nunate și nobile școli care se bucură de 
întreaga noastră prețuire și admirație, 
care a dobîndit succese remarcabile, solid 
acreditate și unanim recunoscute pe piept 
internațional și care înregistrează an de 
an noi rezultate de prestigiu, în climatul 
stimulator asigurat de partidul și statul 
nostru slujitorilor științei și ca urmare a 
sprijinului ferm și a atenției deosebite 
pe care secretarul general al P.C.R., pre
ședintele republicii, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, împreună cu tovarășa acade
mician doctor inginer Elena Ceaușescu, 
le acordă înfloririi multilaterale a știin
țelor în patria noastră.

în comunicările și rapoartele de înaltă 
ținută științifică susținute în fața .unor 
specialiști de renume din S.U.A. și din 
alte țâri, în conferințele prezentate în 
fața publicului larg, în comentariile con
vingătoare pe marginea excelentului film 
științific endoscopic „Ulcosilvanilul în 
tratamentul ulcerelor gastrice și duode
nale". în forța argumentelor, talentul ora
toric și distincția înnăscută dovedite în 
tratativele și convorbirile cu reprezen
tanții lumii medicale și ai companiilor 
care fabrică medicamente din S.U.A. — 
dr. Ioan Pușcaș a reprezentat cu cinste 
școala medicală românească, dovedind. în 
întîlnirile numeroase avute în Statele 
Unite, că aceasta, beneficiind de condiți
ile excelente create, de partidul și statul 
nostru, a obținut și obține rezultate da 
prestigiu, atît în tratarea unor boli, cît 
și în punerea Ia punct de medicamente 
noi, care reprezintă lucrări de pionierat 
și priorități originale românești în mate
rie. recunoscute la scară mondială.

în perioada 28—30 septembrie, la New 
York a avut loc o conferință medicală 

gătură cu viața concretă a tuturor națiu
nilor. La rîndul ei, o organizație inter
națională are șanse de a deveni o reali
tate vie numai în măsura în care națiu
nile reușesc să se înțeleagă efectiv unele 
cu altele, și nu doar în mod provizoriu, 
temporar sau accidental. Sociologul ro
mân nu neagă rolul dreptului internațio
nal și al tratatelor internaționale care 
sînt, firește, indispensabile, dar nu sînt 
suficiente pentru a asigura succesul unei 
organizații cu vocație mondială. Pentru a 
fi durabilă înțelegerea trebuie să se ba
zeze pe interese comune, clarificate prin 
cercetări aprofundate.

Zidirea păcii nu putea fi decît o operă 
colectivă, de dimensiuni universale. Con
vins de imperativul universalizării păcii, 
ca valoare supremă a întregii, umanități, 
D. Guști crede că națiunile se vor uni în 
cultul adevărului, în respectul și stima 
reciprocă, pentru a cuceri pacea, spriji- 
nindu-se pe o examinare obiectivă a difi
cultăților pe care le parcurg. Apreciind 
întrucîtva dezbaterile care vor avea loc 
cu mult mai tîrziu cu privire la căile edi
ficării unei noi ordini mondiale, D. Guști, 
cu spiritul său vizionar, crede că în viitor 
se va naște „un nou stil de viață interna
țională, nu numai eliberată de teama răz
boiului, dar bazată pe înțelegerea reali
tăților sociale și naționale ; se va putea 
stabili o coeziune armonioasă : ea se va 
sprijini pe interese comune, pe idealul 
comun al unei umanități alcătuită din na
țiuni libere și egale între ele, formate de 
cetățeni liberi, egali între ei, fără dis
criminare de rasă, sau de credință. Astfel 
se va organiza lumea pe baze noi, astfel 
se va deschide în istoria ei o eră mă
reață !“ 

internațională avînd ca temă „Anhidraza 
carbonică", organizată sub auspiciile pres
tigioasei instituții care este Academia de 
Științe new-yorkeză, cu participarea unor 
cunoscute personalități medicale din Sta
tele Unite și din alte țări ale lumii. Dr. 
Ioan Pușcaș și colectivul de specialiști pe 
care îl conduce au prezentat un film ști
ințific înfățișînd efectele cu adevărat no
tabile ale „Ulcosilvanilului" — medica
ment original românesc, de o foarte mare 
eficientă în tratarea ulcerului gastric și 
duodenal, pus la punct de medicul din 
Șimleu Silvaniei, distribuit cu succes în 
numeroase țări și care a suscitat și sus
cită un interes deosebit în S.U.A., țară 
care dispune, după cum se știe, de o pu
ternică industrie chimică și farmaceuti
că. Atît acest film, realizat de specialiștii 
români, cît și comunicările științifice ale 
dr. Pușcaș și colaboratorilor săi, au făcut 
parte din programul conferinței medicale 
internaționale organizate de academia 
new-yorkeză și au întrunit aprecieri elo
gioase la această prestigioasă manifestare 
științifică. A reținut atenția faptul că
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ORA ClNTECULUI

Omul 
descoperise colivia 
cu mult înaintea 
aripei

tn colivii 
înaripatele cîntă 
despre libertatea 
zborului

în fața coliviilor 
nearipatele cîntă 
despre dreptatea 
coliviilor

DESCOPERIREA ROȚII

Pornește odată !
Ii strigau inventatorului 
experimentați! specialiști

Și roata rostogolindu-se 
continuau cu strigătele : 
Cît de nefirească 
cît de stupidă I

Roza vînfuriior •
Strigau și totodată
își ziceau :
Numai
de nu ne-ar strivi
LU?TA
PENTRU EXISTENȚA

Noapte de noapte 
mortul ridică lespedea 
și o pipăie : 
Numele meu 
mai este citeț ?

INVITAȚIE

Sunteți invitat 
la dezvelirea

monumentului 
unui laș necunoscut

Monumentul e modelat 
foarte simplu : un soclu 

gol
Lașul se ascunde ușor 
în cercul invitaților

Veți auzi lucruri
necunoscute 

întrucît nu se știe 
de ce i-e teamă lașului 
va fi vorba 
numai de lucruri

necunoscute

Fără a ceda vreunei înclinări utopice, 
sprijinindu-se doar pe scrutarea științi
fică, obiectivă a vieții, Dimitrie Guști 
conchide optimist : „universul va ieși din 
perioada aspirațiilor generale și abstracte, 
a speranțelor mărețe, dar nebuloase, 
pentru a intra în aceea a organizării con
crete, active și efective a viitorului. 
Atunci pacea va deveni o realitate". Sub
liniem că aceste rînduri apăreau în sep
tembrie 1946 la New York. Asemenea cu
vinte nu constituiau însă în gîndirea so
ciologului român o noutate, ci alcătuiau 
sinteza unor reflecții de-o viață. Cu trei 
decenii înainte, în 1915, la București, în 
monografia „Sociologia războiului", D. 
Guști scria : „O pace definitivă va fi po
sibilă pentru toate statele și națiunile, 
mari și mici cînd ea va fi dreaptă".

Strădaniile actuale ale națiunilor, ale 
statelor lumii, printre care România ocu
pă un loc de frunte, de a edifica o lume 
mai bună prin structuri și mai dreaptă 
prin finalități, de a universaliza dreptul 
la pace, ca drept fundamental, colectiv și 
individual, al oamenilor și al națiunilor, 
fac din Dimitrie Guști om de știință lu
minat, progresist și umanist, un mare 
contemporan al nostru. Două universități 
— Universitatea Națiunilor Unite cu se
diul la Tokio și Universitatea Păcii cu 
sediul la San Jose. în Costa Rica, precum 
și Institutul Națiunilor Unite pentru cer
cetare și formare stau astăzi mărturie că 
și pe planul cercetării științifice gîndirea 
cutezătoare a lui D. Guști, din care am 
prezentat cîteva fragmente pe baza acti
vității depuse de el în timpul șederii la 

■ New York, își demonstrează viabilitatea, 
stimulează și va stimula și de aici înainte 
dezvoltarea sociologiei relațiilor interna
ționale, disciplină pusă statornic în slujba 
Păcii, Omului și Progresului.

IOAN VOICU ■

președintele Academiei de Științe din 
New Y’ork, dr. Walter Scott, precum și 
alți specialiști de seamă în științele me
dicale din Statele Unite au elogiat cer
cetările făcute de medicul român, subli
niind prioritățile școlii românești în 
acest domeniu. Dealtfel șl s celelalte co
municări științifice prezentate de dr. 
Ioan Pușcaș în fața specialiștilor în ști
ințe medicale din alte centre științifice 
și universitare americane au stîrnit 
același viu interes și au întrunit apre
cieri unanime din partea unei asistențe 
dintre cele mai avizate în materie.

Judecind după Interesul față de cer
cetările sale, față de rezultatele în 
tratamentul cu „Ulcosilvanil", sînt si
gur că dr. Ioan Pușcaș va mai fi in
vitat de specialiști din S.U.A., ca și de 
cei din alte țări, să vorbească despre 
acest succes cert al științei medicale ro
mânești în lupta împotriva unei maladii 
care încă provoacă multora dintre seme
nii noștri multă suferință. Și judecind 
după ținuta științifică impecabilă pe care 
a dovedit-o în călătoria sa recentă peste 
ocean, este reconfortant să consemnăm că 
în persoana medicului transilvănean ști
ința medicală românească, în cazul în 
speță ramura ei care se ocupă de trata
mentul bolilor ulceroase, și-a găsit un 
demn, competent și prețuit exponent.

NICOLAE CHILIE g

Cuvîntârea va sublinia 
că mulțumită lașității 

necunoscutului
cunoscuții 
n-au motive de teamă

Sunteți invitat 
la dezvelirea

monumentului 
unui laș necunoscut

Ia încercați 
să nu veniți

ECHILIBRU

Să ridicăm mărul Evei : 
Ce minunată cădere ! 
In urma sa zboară patima

Să ridicăm mărul lui
Newton :

Ce minunată cădere !
in urma sa zboară spiritul

Ingustă-i puntea vieții 
deasupra abisului

Pentru-a merge fără 
cădere

purtați mărul 
în fiecare mină

In românește de 
PETRE STOICA

Spectacolul informației

Constanta de timp
Mi s-a făcut onoarea, zilele trecute, de 

a fi invitat la o intîlnire cu colectivul Fa
cultății de electrotehnică de la politehnica 
bucureșteană. Voi recunoaște și aici dia
pazonul ales al înscrierilor la cuvînt, in
formația largă, intervenția argumentată, 
stilul percutant al întrebărilor, deloc, de 
altfel, de mirare într-un amfiteatru mus
tind de nume de recunoscută autoritate 
ale _ învățămîntului românesc. Surpriza, 
dacă o pot cataloga astfel, surpriza spun, 
a fost să descopăr între subiectele pro
puse disecției, să descopăr cu plăcere în
tre acestea, trimiteri la un teritoriu în 
care mă mișc de la o vreme cu nedisi
mulată concentrare și care, poate, de 
aceea îl consideram într-un fel mai al 
nostru și poate doar al nostru — circu
lația informației, constanța de timp b fe
nomenului, a procesului informațional. 
Se afla la originea acestui demers cir- 
cumstanțializat de întîlnirea noastră pro
fesorul Alexandru Fransua.

Multe se întîmplă în lumea de azi a 
informației, zic eu continuînd acolada 
deschisă în amfiteatrul bucureștean, în 
lumea informației și în producția mij
loacelor receptoare și transmițătoare de 
informație. Și se întîmplă. mai presus de 
orice, ca niște stări de lucruri moștenite 
să reziste timpului, să întîrzie schimbări 
necesare, să perpetueze discrepanțe abe
rante pînă și în acest sector de aparentă 
maleabilitate și flexibilitate. Apelez pen
tru argumentație la însemnările făcute, 
de curînd, la Havana, unde am reprezen
tat conducerea instituției noastre la o 
reuniune a directorilor generali ai agen
țiilor de presă din țări socialiste.

Puterea în domeniul mijloacelor de te
lecomunicație este developată de faptul 
că o singură țară, S.U.A., controlează 75 
la sută din programele de televiziune e- 
xistente în lume, 65 la sută din publici
tate, 50 la sută din industria de film, 
60 la sută din producția de discuri și ca
sete. Statele Unite controlează, de aseme
nea. 82 la sută din fabricația de produse 
electronice, 60 la sută din vînzările de 
computere. 89 la sută din dispozitivele de 
stocare a datelor care operează în siste
mul linear. Dacă înscriem celor de mai 
sus adevărul cunoscut că doar cîteva a- 
genții de presă domină autoritar „la cen
trul terenului" existența informației și 
destinele ei, va trebui să acceptăm, drept 
realitate, inegalitatea exercitării dreptu
lui la informare, incapacitatea cronică a 
multora de a vedea lumea cu ochii lor. 
rămînînd încă pe poziția de a înregistra 
pulsul existenței prin ferestre de îm
prumut.

Decolonizarea informației își consumă 
la ora de față fțle de existență tumul
tuoasă. Cei care au făcut din informație o 
marfă, o oarecare marfă predispusă la 
ambalare și expediabilă în orice galan
tar, cei care s-au obișnuit să-și strige 
prosperitatea în materie, văd și privesc 
cu neînțelegere vînzoleala născută din do
rința „celorlalți" de a fi primiți alături.

O reașezare a lucrurilor în spațiul in
formațional nu înseamnă doar posibili
tăți materiale, consistente și eficiente, 
pentru a pune pe roate infrastructura ca
pabilă de a prelua funcțiile de colectare, 
prelucrare și transmitere a știrilor, cu o 
constanță de timp agreabilă și accepta
bilă din punctul de vedere al celor în 
cauză, al dorințelor și cerințelor dezvol
tării proprii. Există dovezi certe că se 
cer încă duse bătălii aprige pentru a im
pune noile concepte în pîah politic, pen
tru a clătina usi ruginite în canalele lor, 
construite de alte mîinl, în alte vremuri, 
cu pretenția de a dăinui dincolo de timp. 
Constanța de timp a acestui demers se 
dovedește apărată din atîtea părți, re
zistentă la modificări.

Dar nu implacabilă.

NEAGU UDROIU

Lumea se amuză

(După N.B.I. — R.D.G.)
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Condiția umană
• Misiunea oamenilor de știință este să lupte pentru viață, nu împotriva ei! ©

Cu viziunea sa vastă asupra lumii, 
viziune plină de realism și responsa
bilitate, permanent preocupat de soar
ta și viitorul omenirii, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a relevat în repe
tate rînduri — cel mai recent cu pri
lejul Simpozionului international 
Pugwash de la București — imensa 
răspundere ce revine oamenilor de 
știință de pe întreaga noastră planetă 
în solutionarea marilor probleme ale 
contemporaneității : oprirea cursei 
înarmărilor și înfăptuirea dezarmării, 
în primul rînd a dezarmării nucleare, 
apărarea păcii și securității popoare
lor, reducerea decalajelor dintre țările 
dezvoltate și cele în curs de dezvol
tare, realizarea progresului general în 
economie, știință, cultură, instaurarea 
unei noi ordini economice mondiale.

în concepția României, a președin
telui său. în prezent, cînd este impe
rios necesar ca toate mijloacele care 
sînt destinate producerii armelor de 
distrugere în masă, de distrugere a

După o fază de stagnare de cîțiva' ani, 
frontul de luptă împotriva cancerului este 
acum în plină acțiune. Nume celebre în 
cercetarea acestei teribile boli, în toată 
lumea, sporesc în ultimul timp numărul 
descoperirilor și semnalărilor. S-a început 
eu „întrerupătorul" lui Arthur Kornberg, 
laureat al Premiului Nobel de medicină.

A urmat descoperirea genelor canceri
gene de către Robert Weinberg : gene, la 
origine normale, devin potențial capabile 
să declanșeze procesul canceros atunci 
cînd suferă o „mutație" în lanțul de ami- 
noacizi al ADN. Apoi s-a impus ipoteza 
biochimistului Leroy Hood că oncogenele 
sînt același lucru (sau in orice caz foarte 
strîns înrudite) cu „factorul creșterii ce
lulare" PDGF — Platelet Derived Growth 
Factor — o proteină prezentă și în proce
sele de cicatrizare.

Mulți alți faimoși cercetători — Doolittle, 
Aaronson, Varnrus; Dulbeccn, Waterfield, 
Antoniades, Temin — își multiplică pro
punerile și sugestiile.: cancerul este deci 
endogen (apare la noi, nu vine în orga
nism din afară), un „fals" PDGF este cel 
care „înnebunește" celulele transformîn- 
du-le în celule tumorale.; genele care dez- 
lănțuiau un cancer sînt conținute în anu- 
miți viruși ; cancerul este „repetarea în 
adult, aici patologică, a acelui fenomen 
de hipercreștere celulară care este fizio
logică în embrion", etc.

Pentru a avea o imagine mai clară a 
acestor știri revista „Europeo" a adresat 
mai multe întrebări lui Luigi Oreste Spe
cialii, profesor universitar, oncolog, care 
conduce la Milano Școala post-universi- 
tară de medicină integrată. Alegerea nu 
este intîmplătoare. Speciani a fost primul, 
din anii ’40, care a susținut teze rămase 
multă vreme în contrast cu ortodoxia aca
demică privind tumorile : ‘ Cancerul, a 
spus și a scris el, nu este o boală exoge
nă ; celula cancerigenă nu este cu nimic 
diferită la origine de cea normală ; tu
moarea însăși nu este o boală în sine, 
nici nu există „sutele de cancere foarte 
diferite", ci 6ste simptomul — periferic 
— al unei serioase defecțiuni „centrale".

încă din 1947 Speciani a primit un pre
miu al Consiliului Național al Cercetării 
pentru un plan de studiu al cărui titlu 
este „Interpretarea neoplaziilor ca simp
tom polimorf al unei alterări comune și 
univoce centrale a organismului cu loca
lizare diencefalo-hipofizară".

întrebare : Domnule profesor, seria 
noilor rezultate in cercetare, în special 
americane, pare să revoluționeze pro
blema cancerului față de situația de acum 
doi ani. în primul rînd : tumorile sînt 
endogene, vin dinăuntrul nostru.

Răspuns : Intr-adevăr, pînă ieri s-a re
petat din toate sursele autorizate că 
„toate" tumorile erau determinate „de 

omenirii să fie îndreptate spre solu
ționarea problemelor complexe ale 
vieții, ale progresului și civilizației pe 
planeta noastră, oamenii de știință de 
pretutindeni trebuie să-și asigure răs
punderea de a nu mai lucra pentru 
distrugerea omului, pentru înarmarea 
nucleară, ci. dimpotrivă, de a-și în
drepta eforturile în domeniile creației 
științifice, culturale, de bunuri mate
riale. în domeniul asigurării unor 
condiții tot mai bune de muncă, de 
viață, de sănătate, de cultură pentru 
popoare. A determina angajarea în 
această direcție a factorilor politici, a 
forțelor creatoare ale oamenilor de 
știință constituie obligația noastră cea 
dinții. .Tocmai pornind de la impera
tivul luptei pentru reconstruirea con
diției umane, publicăm în pagina de 
față un grupaj de materiale care evi
dențiază preocupările pe glob pentru 
combaterea cumplitului flagel al seco
lului nostra — cancerul.

cauze externe subiectului afectat" : fum, 
agenți chimici cancerigeni, factori de 
mediu. Eu am susținut întotdeauna con
trariul : și anume că există o cauză exoge
nă în nu mai mult de 10 tumori din 100. Să 
luăm un caz foarte trist, dar binecunos
cut : tumorile la vezică de la uzinele 
„Ipca" din Ciriă, unde se utiliza în 
prelucrări betanaftilamina (cancerigenă). 
Au contractat cancer 25% din muncitori. 
Și de ce ceilalți 75% nu ? Pentru că exista 
o altă cauză adevărată în acele 25%, 
cauză care lipsea la ceilalți.

î. Ce cauză ?
R. Să pornim de la organismul ființei 

vii, om sau animal : hormonii, care sînt 
atît de puternici, sînt într-un raport de 
1 la 12—18 milioane în termeni de greu
tate organică. Sutimi de miligrame de 
hormoni reglementează cele 70 kg ale 
unui corp uman. Dar hormonii sînt la 
rîndul lor stimulați de prehormoni, sau 
„releasing factors", factorii care le de

0 nouă strategie împotriva cancerului

termină producția. Prehormoni! sînt în 
același raport (1 la 12—18 milioane) față 
de „greutatea" hormonilor : adică . aici 
sîntem deja la 3—4 molecule, care regle
mentează 70 kg. în aceasta constă ba
riera „misterioasă" dintre corp și psihic. 
Deoarece ceea ce mișcă cele 4 molecule 
poate fi pur și simplu o descărcare min
tală, care este pură energie. Aceasta este 
„ipoteza mea psihosomatică", hormonii și 
prehormoni! sînt controlați de hipofiză, 
glandă subordonată hipotalamusului, care 
este comandat de diencefal. Aici este 
„sufletul" omului : nu mă refer la concep
ția religioasă, se înțelege. în aceasta 
constă unitatea psihic-corp a omului, în 
termeni concreți, psihosomatici și biochi
mici. Aici apare boala, iar bolile cu ori
gine endogenă, cum este cancerul, sînt 
numai simptomul.

I. Cancerul se află „în“ celulă, se spu
ne acum. Deși latent, el se găsește în 
toate celulele.

R. Carlo Sirtori, anatomo-patologul, ® 
oferit dovada. A arătat într-o zi într-o 
tumoare malignă a ochiului, la nivelul 
retinei, un mic component alterat în li
nia zeta a cromozomului 13. Dar acea 
modificare nu exista numai în celulele tu
morii ochiului : era prezentă în toate ce
lulele organismului acelui bolnav, ^eeea 

ce confirmă, tocmai, originea centrală a 
tumorii, care apare din ceva (ordinatorul 
central, am putea spune „suflet vegeta
tiv" în creierul individului) care coman
dă toate celulele.

î. Iar oncogena se află, ap stabilit acum 
Weinberg și alții, „în structura normală a 
celulelor, în toate vertebratele".

R. In animal și în ființa vegetală. în 
toate organismele pluricelulare. în pluri- 
celularitate se află originea îndepărtată : 
organismul monocelular, amoeba, nu cu
noaște cancerul. Este cheia evoluției. 
Cînd spun că celula canceroasă este o 
celulă normală neorganizată spun ur
mătoarele : celula singură se naște, creș
te, nu îmbătrînește și nu moare. Cind 
devine prea mare, iar nucleul său nu 
mai reușește să domine toată citoplasmă, 
celula se împarte : iată cele două amoebe 
nou născute și nu există nici un cadavru. 
Acum, cind sub aspect evolutiv mai mul
te celule au devenit un organism (aceasta 
înseamnă că au dobîndit specializare) au 
dobîndit și îmbătrînirea, moartea — și 
cancerul. într-adevăr, cancerul este un 
fenomen care se manifestă numai la 
ființele vii pluricelulare organizate. Și 
nu depinde de ADN, în care este el acum 
căutat. ADN există și în organismul mo
nocelular, care nu cunoaște tumori. 
Cancerul este prețul pe care orga
nismele superioare îl plătesc pentru orga
nizarea lor. Dacă organizatorul central se 
dereglează, celula redevine autonomă. 
Adică regresează, fiind nevoită să se su
pună naturii sale originare : nu mal îm
bătrînește, nu moare, se reproduce mereu 
la nesfîrșit. Acest fenomen noi îl numim 
cancer.

I. Iar oncogena din care apare cance
rul are „analogii surprinzătoare" structu
rale cu PDGF — factorul de creștere ?

R. Nu are „analogii" : „este" acel fac
tor. Orice celulă conține oncogena, deoa
rece conține viața : iar factorul de creș
tere și regenerare, în organismele pluri
celulare, este tocmai viața. Din 60 de tri
lioane de celule care alcătuiesc corpul 
omenesc, pierdem în fiecare minut 
(deoarece mor) 18 miliarde de celule. Le 
pierdem și renasc tot atîtea, grație acestui 
factor. Dar a căuta în PDGF originea 

cancerului (care există, dacă acel orga
nism are o tumoare) înseamnă a lua un 
efect drept o cauză. Am afirmat o dată la 
Padova la o lecție : „Aici aveți această 
bazilică frumoasă a sfîntului vostru, care 
este alcătuită din cărămizi. Să ne închi
puim că luăm aceste cărămizi și le uti
lizăm pentru a construi un bordel. Ce se 
schimbă ? Cărămizile sînt aceleași : ceea 
ce se schimbă este proiectul, organizarea". 
Același lucru se întîmplă și în cazul ce
lulelor : ele sînt mereu aceleași. Ceea ce 
se poate schimba este organizatorul.

î. Tumoarea, se spune, este o celulă 
„înnebunită". Iar oncogena face cance
roase noile celule.

R. Celula canceroasă nu este cîtuși de 
puțin nebună : este normală. A redevenit 
numai autonomă, am spus-o deja, adică 
imortală, și în continuă reproducere ne- 
controlată. Și nu este adevărat că onco
gena (care există în fiecare celulă) pro
duce tumoare într-un țesut. Acest lucru 
explică (șl constituie o confirmare) rezul
tatul experimentului lui Beatrice Mintz, 
de la Laboratorul de genetică al universi
tății din Philadelphia. Mintz a luat ovule 
feminine canceroase (celule din terato- 
blastomul unui șoarece, o tumoare embrio- 
nală malignă) și le-a fecundat cu sperma 
unui șoarece luat dintr-un testicul tumo- 

ral. Și din cele două tumori s-au năs
cut șoricei foarte sănătoși. Deci încă o 
dovadă că tumoarea nu este în celulă 
(unde acum este căutată, iar mîine o vor 
căuta la nivel molecular, și apoi subato
mic ; găsind mereu și mereu numai efec
tele, nu cauza), ci în altă parte.

î. Dar americanii insistă : transferînd 
oncogena într-un țesut sănătos el se dez
voltă.

R. Se înșală. Dacă există o axiomă 
sigură în oncologie este aceea a neconta- 
giozității tumorilor. Nu există nici un 
singur experiment confirmat de reprodu
cere a unui cancer prin inoculare de ce
lule : această transmisie are loc numai 
prin virusul SV-40 al puilor și prin Bur
kitt, pentru care contaminarea este desi
gur virală, dar definiția de tumoare este 
discutabilă. Dacă S-ar fi reușit vreodată 
să se transfere cancerul prin inoculare ar 
fi învins ipoteza virală a originii tumori
lor, susținută în anii ’60 și acum abando
nată.

I. Și totuși, orice tumoare se naștd din- 
tr-o singură celulă.

R. Nicidecum. Și acest postulat al origi
nii . monocentrice a tumorii a fost azi 
abandonat, în favoarea ipotezei policen- 
trice. Adevărul este că noi, la începutul 
ei descoperim o tumoare, macroscopic, 
într-o singură celulă. In realitate, ea a- 
pare întotdeauna în insule diferite, conco
mitent : adică din mai multe celule care 
sînt în aceeași condiție. Condiția este 
una singură, dar celulele care îmbolnă
vesc sînt întotdeauna mai multe. Și care 
este condiția ? Acea „falsă regenerare", 
adică faza de reproducere. Fără regene
rare nu există cancer (vpzi legătura cu 
PDGF, vezi celula redevenită autonomă 
care se reproduce la infinit) ; cînd avem 
o regenerare' nejustă cancerul poate ex
ploda.

I. Eliminînd oncogena, speranța tera
peutică de mîine este că se va putea în
vinge cancerul.

R. Este o speranță iluzorie ; în felul 
acesta se bate pasul pe loc mereu asupra 
efectului și nu asupra cauzei. Ne-am le
gănat în această iluzie cînd Kornberg a 
depistat „întrerupătorul" care făcea să se 
reproducă celulele canceroase : oprind 
întrerupătorul, s-a spus, cancerul va 
muri. Firește : dar oprind reproducerea 
celulară moare și viața.

I. Atunci cancerul, domnule profesor, 
nu se poate opri ?

R. Puneți altfel întrebarea : de ce apa
re, de ce se somatizează cancerul ? Atîta 
vreme cit organizatorul domină total ce
lulele, celulele organizate. își păstrează 
locul lor ; cînd acesta nu mai domină, ce
lulele redevin autonome șl începe proce
sul tumoral. Atunci veți avea răsnunsul. 
Bineînțeles, se poate opri cancerul : re- 
echilibrînd organizatorul. Dar dacă ne re
zumăm să atacăm fenomenul canceros 
numai la nivelul tumorii (adică a perife
riei unde el nu este decît simptomul), 
este mai dificil.

I. Dar PDGF, factorul de creștere, este 
și factorul de cicatrizare a rănilor. Iar 
cicatricea, după ce s-a format, oprește 
creșterea.

R. Firește, pentru că în cicatrizare con
trolul central există : la un moment dat 
spune „stop", iar celulele nu se mai în
mulțesc. în tumoare controlul central nu 
mai există și nu ajunge nici un mesaj la 
celule : iar ele continuă deci să facă Ia 
nesfîrșit ceea ce face o singură celulă : 
să crească și să se înmulțească.

I. Cînd viața corpului se oprește, unde 
merge organizatorul ?

R. Nu mă întrebați pe mine. Cînd o 
ființă umană moare, după două zile dis
par amprentele digitale care o distingeau 
de oricare alta, îi marcau individualita
tea. Buricele degetelor devin netede. Două 
zile : cu mult înainte de a începe putre
facția (și pielea omului rezistă foarte 
mult), Cadavrul există încă, intact. In
dividul nu. Organizatorul nu mai există.

(După EUROPEO — Italia)

Sfârșitul unei legende
„Luna de miere s-a terminat". Este evi

dent că ziarul Asociațiilor medicale ame
ricane (J.A.M.A.) trebuie să accepte în
toarcerea la realitate : interferonul nu-și 
ține promisiunile. Cel puțin dacă se 
examinează primele concluzii ale investi
gațiilor clinice realizate în Statele Unite. 
Concluzii premature sau verdict defini
tiv ?

Două reuniuni organizate recent la San- 
Diego, una de către Societatea americană 
de oncologie clinică, cealaltă de Asociația 
americană pentru cercetarea cancerului, 
au permis confirmarea unei tendințe ma
nifestate de cîtva timp în cadrul cercuri
lor medicale avizate. Precizare importan
tă : rezultatele expuse nu privesc decît 
un tip special de interferon uman, pro
dus de puțin timp prin tehnicile de re
combinări genetice.

în prezent trebuie să se constate, pe de 
o parte, că primul bilanț nu are nimic 

entuziasmant, iar pe de altă parte, că nu 
vor fi cunoscute curînd concluziile defi
nitive.

Rezultatele americane se bazează m 
principal pe mai multe subtipuri de inter
feron alfa, distribuite de firmele „Hof
fmann — La Roche" și „Schering Plough 
Corporation" (sub licență „Biogen"). Tes
tele numite de faza II au fost făcute în 
numeroase spitale americane. Cale mai 
interesante rezultate au fost obținute pe 
două forme de afecțiuni canceroase care 
răspund în general foarte greu la terapi
ile obișnuite.

® Tumorile maligne ale rinichiului. 
Interferonul „Hoffmann —■ La Roche" a 
fost administrat în injecții intramusculare 
de trei ori pe săptămină timp de trei luni 
la 33 de bolnavi atinși de o formă avan
sată a acestor tumori. Un răspuns parțial 
(reducerea la jumătate a volumului tu
morii) a fost obținut la cinci bolnavi. Un 
răspuns mai slab a fost observat la alți 
cinci.

• Melanomul malign (sau melanoblas- 
tomul), tumoare a pielii cu malignitate 
foarte ridicată. Interferonul de la firma 
„Schering" a fost studiat pe 16 bolnavi. El 
a fost administrat pe cale intravenoasă 
cinci zile pe săptămină timp de patru 
săptămîni. în două cazuri a fost obținută 
o remisiune completă (de zece luni), iar la 
cinci bolnavi starea sănătății s-a stabili
zat. într-un alt grup totuși, procentele de 
supraviețuire a bolnavilor tratați cu inter
feron s-au dovedit a fi identice cu cele 
obținute prin chimioterapie convențională.

Două decese

Celelalte cercetări întreprinse pînă ta 
prezent nu au permis înregistrarea vre
unui rezultat într-adevăr pozitiv pentru 
cancerele sinului, ale plămînului sau ale 
tubului digestiv. în schimb, aceste încer
cări care folosesc mari doze de interferon 
au permis mai buna evidențiere a toxici
tății produsului. Au fost astfel observate 
numeroase efecte secundare, minore (obo
seală, pierderea poftei de mâncare, febră) 

sau mai grave (stări de confuzie, artralgii, 
accidente cardiace). Au fost, de asemenea, 
înregistrate două decese datorate unor 
probleme cardiace, ceea ce elimină orice 
caracter excepțional celor patru decese de 
bolnavi francezi publicate anul trecut (Le 
Monde din 5 noiembrie 1982). In concluzie 
se poate spune că este un prim bilanț 
puțin încurajator, care, dacă dovedește 
eficacitatea biologică a produsului, dove
dește și dificultatea care există în utiliza
rea și în terapia anticanceroasă.

In plus, se pare că interesul se depla
sează din ce în ee mai mult spre interfe- 
ronii beta și gamma. „Biogen" a anunțat, 
la Geneva, că a început primele teste cli
nice folosind un interferam gamma pro
dus prin tehnici de recombinări genetice. 
Aceste încercări sînt efectuate in Olanda. 
Potrivit acestei societăți, pentru prima 
oară un produs obținut în acest fel este 
utilizat la om. Vor urma noi probe clinice 
în alte țări europene, cele din Statele 
Unite fiind prevăzute pentru sfirșitul 
acestui an.

(După I.E MONDE — Franța)



O superbă carieră europeană
„II Tempo": „Victoria echipei Dinamo București constituie un succes istoric în Cupa campionilor"

Cînd aștern aceste rînduri, s-a scurs 
aproape o săptămîna de la istorica (ex
presia nu-mi aparține, ea a fost găsită de 
un confrate italian) calificare a echipei 
Dinamo, rezultat antologic în istoria par
ticipării formațiilor noastre de club în 
competițiile continentale. E prea mult 
spus ? Nici vorbă, de vreme ce, la ora 
meciurilor cu Dinamo, Hamburger S.V. 
nu era doar deținătoarea C.C.E. (gloria 
e adesea trecătoare), ci și liderul la z i al 
Bundesligii, unul dintre cele mai puter
nice campionate din Europa. Ieșit de sub 
imperiul emoțiilor (care la fața locului au 
fost, vă asigur, extraordinare), voi în
cerca să mă detașez, voi. putea ?, proce- 
dînd la o analiză cit mai obiectivă, cît 
mai rece. Pentru că, după ce i-a fost dat 
să învețe atîta timp din înfrîngeri, a ve
nit momentul ca fotbalul românesc să 
învețe, după ce se va fi bucurat (rară o 
astfel de satisfacție în rîndul suporteri
lor), și din victorii.

Calificarea campioanei României a fost, 
din toate punctele de vedere, meritată. 
Ea n-a reprezentat rodul vreunei con
juncturi, rezultatul vreunei întîmplări. O 
recunosc, parcurgeți chenarul alăturat, 
foștii noștri adversari (Happel : „mă ocup 
de fotbal de 40 de ani, dar n-am crezut 
că voi ajunge să trăiesc așa ceva !“), zia
riști vest-germani. Plecată din poziție de 
outsider (cine ar fi plecat altfel în fața 
deținătoarei C.C.E. ?), echipa română și-a 
cîntărit cu exactitate șansele și, atît la 
București, cît și, în egală măsură, la 
Hamburg, ea a folosit armele cele mai 
indicate, dînd adversarei sale adevărate 
lecții (mai ales în primul meci, cînd jocul 
în linie i-a debusolat pe Magath și cei
lalți) de maturitate tactică. Dinamo a gă
sit resurse și idei să depășească handi
capul unor indisponibilități (lui Nemțea- 
nu și lui lamandi, absenți în ambele în- 
tîlniri, li s-a adăugat, în retur, și Augus
tin) și-a strîns rîndurile și, făcînd dovada 
unei mari ambiții, a acționat ca o echipă 
unită, omogenă, dispusă la orice sacrifi
ciu. Dacă, izbînda trebuie privită ca _ o 
urmare logică a pregătirii meciurilor pmă 
la ultimul detaliu, spre lauda antrenorilor 
Dumitru Nicolae-Nicușor și Cornel Dinu 
(ei i-au urmărit pe vest-germani în cam
pionatul intern și le-au „citit" stilul), ea- 
mai trebuie socotită, în altă ordine, și ca 
o consecință a unei stări de spirit. .Băieții 
noștri s-aii mobilizat exemplar, s-au bă
tut, fără menajamente, pentru fiecare 
minge, pentru fiecare metru de teren. Nu 
spun cuvinte mari, dar la 9”$’ $9 încă 
30 de minute de joc în față, multe alte 
echipe și-ar fi pierdut capul in duel cu 
H.S.V., în prezența unei galerii (42 mu

La peluză

„Creierul7'
Mai plin de semnificații în am- 

I bele partide, <de la București și 
Hamburg, mi se pare a fi golul lui 
Mulțescu din Germania, tocmai fi
indcă a fost in plus. Golul acesta 
explică miracolul de care vorbesc 
astăzi cei ce n-au înțeles nimic din 
meciul-lecție de la Hamburg. Dacă 
la trei la zero pentru ei, un trei 
zero obținut inclusiv cu multă, foar
te multă șansă, hamburghezii s-au 
comportat ca niște balcanici in 
sensul romanțios al euvintului, um- 
flîndu-se in pene, așteptând provi
dența in ajutor, supraaprecundu-se 

■ și subapreciindu-i pe adversari, la 
; unu la trei, dinamoviștii s-au do
vedit a fi mai europeni decît cam
pioana Europei; nu s-au retras să 
apere ceea ce nu mai era de pier
dut, calificarea, n-au plimbat min
gea cu aerul „domnilor, acesta-i 
fotbalul, chiar dacă nu vă place", 
nici n-au aruncat-o in tribune, răz
bunători și temători șl febrili, nici 
n-au aplaudat cînd a fostrîndul .. 
adversarilor să-i țină pe ei de

. tricouri au jucat. Au jucat acade- < 
mic, de parcă mai trecuseră de cel 
puțin un milion de ori prin aseme
nea situații dramatice. Psihologic, 
românii au fost mai tari decît pro
fesioniștii psihologiei jocului fără 
greșeală. Gigi Mulțescu, stelist 
de-al meu, la obîrșie, a înscris cel | 
mai frumos gol al meciului pentru 
ca Europa să afle că Dinamo Bucu
rești, campioana României, a înțeles 
că e mult prea scump să ai com
plexe astăzi în lume, de inferiorita
te, ca și de superioritate.

Scriam în urma cu doi ani că prin 
aducerea lui Vasile Anghel in con
ducerea secției de fotbal, Dinamo a 
luat un serios aconto viitorului. 
Viitorul a sosit. Dinamo are astăzi 

I alura și vocația europeană a fostu
lui diplomat O.N.U. La care sa. a- 
daugă siguranța tactică a. lui Cornel 
Dinu. Vreau să spun că Dinamo 
are acum tot ce-i trebuie pentru ■ 
marea performanță. Să facem li-

I niște, meditația nu s-a încheiat.
NICOLAE CRISTACHE &
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de plătitori) furibunde. Dinamo, însă, cu 
lecția învățată de la cabine (încă o dată 
jos pălăria pentru antrenorii Nicușor și 
Dinu.!), și-a păstrat singele rțce și, în 
doar 5 minute, a întors soarta unei par
tide ce părea să curgă să fim sinceri, in 
favoarea gazdelor. Despre golul lui Mul
țescu, la 1—3, cînd calificarea era ca și 
decisă, s-a zis și s-a scris că a contat 
mai mult pentru statistică. Inexact. El a 
probat absența oricărui complex (alții ar 
fi tras cu dinții de golul lui Țălnar), dis
ponibilitatea ofensivă a românilor (care 
au stat aproape jumătate de oră în tere
nul lui H.S.V., vezi alături) și, nu în ul
timul rînd, prin finețea execuției, valoarea 
lor. Soluția cu Stănescu la Hamburg, ca 
să intru în detalii, s-a dovedit cea mai

Mereu la post, Andone l-a anihilat pe impetuosul Schatzschneiderinspirată, „comandamentul" dinamovist 
(dimpreună cu antrenorii, Ovidiu Diaco- 
nescu, Vasile Anghel, dr. Dumitru To- 
mescu) oprindu-se asupra variantei celei 
mai indicate.

Ar mai fi, desigur, multe de spus. Fap
tul, de pildă, că în fața unei asemenea 
încercări, unele animozități s-au stins și 
că, alături de bravii antrenori Nicușor și 
Dinu,. în avionul de Hamburg au mai ur
cat, animați de cele mai bune intenții, 
Ștefan Covaci, Mircea Lucescu și Cornel 
Drăgușin. Nu ei au alcătuit echipa, să fiu 
înțeles, dar în astfel de momente o pă
rere, un sfat contează mult, limpezește. 
Că Augustin, vorbeam despre starea de 
spirit, plîngea de bucurie, ca un copil, la 
terminarea partidei. A fost minunat, dar 
a trecut. Ceea ce părea o tentativă s-a 
transformat, prin, hărnicie, luciditate și 
perseverență, în realitate : Dinamo e, azi, 
una din primele 8 formații de club de pe 

.continent. Greul însă abia vine, căci ăsta 
e fotbalul : nici n-apuci să te bucuri de-o 
izbîrjdă că altă bătălie,. și mai dură, ur
mează la rînd. Numai cei cu adevărat pu
ternici rezistă pînă Ia capăt, capăt care, 
mă și mir uneori, înseamnă și el, de re
gulă, tot un început ' Pînă la primăvară, 
cînd se vor disputa sferturile C.C.E., mâi 
e, dar Dinamo, marcă și plăcuta surpriză 
a acestei ediții, nu-i scutită de griji. Deși 
întărit prin cîteva achiziții, lotul campio
nilor rămîne încă redus numeric și poate 
că e suficient să precizez, spre a sprijini 
această afirmație, că la Hamburg a figu
rat pe lista de rezerve, alături de Țălnar și 
Mărgineanu.șj lamandi, incomplet refă
cut ! In ansamblul compartimentelor, ata
cul continuă să fie deficitar, el resimțind 
lipsa unui vîrf de valoare. Dacă și fede
rația va da, cum ar fi normal, o mină de 
ajutor, aceste probleme se vor rezolva.

Nu pot încheia aceste rînduri fără a-i 
felicita, o dată în' plus, pe dinamoviști ! 
Ei ne-au dăruit o imensă bucurie, dar o 
bucurie, atrag atenția, clădită pe multă 
muncă, pe multă responsabilitate. pe mul
tă sudoare. în aceeași măsură, j-e cuvin 
felicitări antrenorilor Nicușor și Dinu, 
doctorului Tomescu, conducerii secției de 
fotbal și a clubului, ministerului tutelar, 
tuturor celor ce, printr-un sprijin atent 
și competent, au netezit calea spre suc
ces. făcînd posibilă această înaltă perfor
manță.

Lumini și neguri
(Urmare din pag. 32)

o bună conlucrare poate ține loc și de 
.vitamine. Iată cum fantastica inspirație, 
de a da încă de acasă celor ce te vor 
reprezenta, posibilitatea să se familiari
zeze cu condițiile în care trebuie să ob
țină performanța conduce, în mod inevi
tabil, la marea victorie. Mai greu va fi. 
de acum încolo. Dinamoviști i s-au obiș- 

. nuit atit de tare eu reflectoarele, îneît 
nu mai pot privi soarele. E drept că nici 
nu mai au unde să-1 privească, întrueit 
cerul, conform prescripțiilor institutului 
meteorologic, se încarcă treptat de nori 
și sperăm să nu apară pînă la primăvara, 
să nu strice echilibrul celor ce ne vor 
reprezenta în continuare în sferturile de 
finală ale Cupei campionilor europeni.

„Un fotbal captivant și dramatic*
Față de eliminarea deținătoarei Cupei 

campionilor europeni, presa vest-ger- 
niană a reacționat cu calm și decență. 
Toate ziarele, fără excepție, au subli
niat calitatea jocului, „magnific" („Blid 
Zeitung"), „de ținută" („Frankfurter 
Allgemeine Zeitung") etc., mai degrabă 
lăudind (noi am fi procedat la fel?!), 
decît critieind echipa favorită și adu- 
cînd astfel, chiar dacă ncexprimat, un 
elogiu dinamoviștilor. „A fost o luptă 
mare", i-a declarat Netzer (managerul 
lui H.S.V.) unui reporter de la „Mor
gen Post", iar dr. Klein, președintele 
clubului hamburghez, a recunoscut că 
„echipa (n.n. H.S.V.) a încercat azi to
tul". Legat de dr. Klein vreau să vă 
informez, fie și într-o paranteză, că 
la conferința de presă de după meci 
Vasile Anghel nu s-a putut abține, și 
bine a făcut, să nu-1 ironizeze subtil, 
remarcind că a fost nevoie ca Dinamo 
să elimine pe H.S.V. pentru ea respec
tivul club, altfel organizat ca un cea
sornic, dispunînd de o armată de func
ționari, să-și aducă aminte eă are 
oaspeți !? Malițiozitatea vicepreședinte
lui dinamovist era, ca să zic așa, în
dreptățită, căci H.S.V. (care n-a cata- 
dixit să trimită un reprezentant la 
aeroport, la sosire) a tratat cam de sus 
șederea delegației noastre la hotelul 
„Crest", de parcă întâlnirea s-ar fi dis
putat pe un teren neutru ?!

Corecți, ziariștii vest-germani au 
văzut exact ceea ce ați văzut și dum
neavoastră, stimați cititori, pe micile 
ecrane: că Hamburg a jucat bine (poate 
chiar peste nivelul campionatului in
tern), înclinind steagul în fața unei for
mații puternice, „după o luptă aprigă" 
(„Deutsche Presse Agentur"), la capătul 
căreia s-a produs „cea mai usturătoare 
înfrîngere a Hamburguiui din ultimii 
ani" („Hamburger Abendblatt"). Dealt
fel, earaeterizînd prestația fotbaliștilor 
lui H.S.V., „Bild Zeitung" l-a notat

Așa ar fi fost cronica unui vis. în reali
tate, un fapt va rămîne să onoreze cartea 
de vizită, a celor aflați la conducerea 
C.N.E.F.S., în perioada cînd Dinamo batea 
pe campioana europeană la cluburi, S.V. 
Hamburg : și anume acela că admirabila 
noastră echipă n-a avut voie să fa
că nici măcar un antrenament în 
lumina reflectoarelor, la București, 
înaintea meciului hotărîtor de la 
Hamburg. Era o cauză pentru care 
orice român ar fi acceptat să doarmă o 
noapte pe întuneric, să-și scoată din priza 
.frigiderul, să-și sacrifice confortul persc- 
_nal, doar-doar o echipă de fotbal de la 
noi va reuși o mare performanță conti
nentală,, Dar trista glumă pe care: v-ani 
,spus-o mai suș e o realitate, este o formă 
inacceptabilă de conlucrare între condu
cerea mișcării sportive și cluburile spor
tive pe care se sprijhlă această conduce
re.1' Căci ‘ nli; există ministere fără fabrici 

drept slab doar pe Wuttke, lăudîndu-i 
pe ceilalți și, în special, pe Jaeobs (so
cotit cel mai bun de pe teren prin pris
ma celor două goluri marcate) și pe 
Magath. Sigur, în calitate de gazdă, 
H.S.V. a dominat, dar replica bncureș- 
tenilor a fost, și ea. onorabilă în condi
țiile unui meci în deplasare și în fața 
unui adversar de calibru, lider in Bun
desliga. Voi recurge, spre edificare. Ia 
cîteva date culese din „Hamburger 
Adenblatt": partida a durat 95,04 mi
nute (s-a jucat efectiv 63,32, consem- 
nindu-se 117 întreruperi), din care 
H.S.V. a stat în terenul dinamovist 
67,18 minute, iar Dinamo în jumăta
tea adversă 27,46, de unde se vede, 
clar, că echipa română a contribuit 
substanțial la realizarea unui spectacol 
apreciat, revin, drept magnific.

Cum anticipam, izbînda campionilor 
noștri a tăcut, repede, înconjurul Eu
ropei fotbalistice. Cotidianul italian 
„II Tempo" a marcat evenimentul cu 
litere de-o șchioapă, „Victoria echipei 
Dinamo București constituie un eve
niment istoric în Cupa campionilor", 
iar trimisul special al ziarului parizian 
„l’Equipe" scria eă „deși privați de 
unul dintre cei mai buni jucători ai 
lor, Augustin, românii de la Dinamo 
s-au calificat meritat, pentru prima 
oară, în sferturile de finală ale Cupei 
campionilor". Din maldărul de ziare 
pe care-1 am în față, aleg pentru în
cheiere un citat din același „Bild Zei
tung": „Minunea era aproape perfectă, 
căji H.S.V. conducea cu 3—0. Cu 5 mi
nute înaintea fluierului final, două 
contraatacuri ale românilor au făcut 
din mîndra deținătoare a C.C.E. o 
tristă învinsă. In cîteva secunde, Țăl
nar a transformat stadionul într-un 
spațiu al tăcerii, punind capăt viselor 
frumoase ale hamburghezilor".
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și nu există pîine albă la minister fără 
pîinea amară, de cele mai multe ori, a 
celor ce duc în spate orice minister. îmi 
pare rău că trebuie s-o spun, dar sînt la 
C.N.E.F.S. birouri în care s-ar fi putut 
stinge lumina, că și așa era întuneric, 
pentru a i se permite echipei Dinamo să 
se antreneze în condiții de luptă efectivă, 
înaintea meciului pe care l-a ciștigaț 
numai prin dragostea suporterilor săi, a 
tuturor compatrioților și prin strădania 
excepțională a jucătorilor, antrenorilor, 
conducătorilor și diriguitorilor acestui 
club. Rămîne un fapt de istorie, de 
istorie a lucrurilor penibile : C.N.E.F.S. 
n-a asigurat echipei Dinamo nici măcar 
un sfert de oră de antrenament la lumina 
reflectoarelor în București, înaintea ple
cării la . Hamburg. Rușinos și, vai, întu
necos ! Și în deplină conformitate cu al
te, mai vechi, acțiuni de, compromitere a 
tuturor valorilor din fotbalul nostru.’



flacara

Aplauze pentru frumoasa isprava a handbaliștilor noștri

Ieri campioni, azi supereampioni! Sport

• „Românii au meritat sâ ciștige. Ei au jucat mai bine, au fost mai dirzi și au dominat finalul" •
Reprezentativa masculină de handbal a României și-a înscris în palmares 

săptămina trecută, încă o performanță strălucitoare : ea a âștigat, neînvinsă, 
eea de a 3-a ediție a Supereupei, competiție la startul căreia s-au aliniat, 
în R.F.G., actuale și foste campioane mondiale și olimpice. într-o companie 
dintre cele mai selecte, U.R.S.S. deținătoarea titlului suprem, R.D.G., câști
gătoarea Olimpiadei de Ia Moscova (1980) etc., handbaliștii noștri și-au recon
firmat înalta clasă, obținînd 5 victorii din tot atîtea meciuri, „seria" lor fiind 
mai mult decît semnificativă : 22—19 cu U.R.S.S., 20—19 cu R.D.G., 27—26 cu 
Cehoslovacia, 27—19 cu R.F.G. II și, într-o finală entuziasmantă, care a 
necesitat prelungiri, 26—25 cu U.R.S.S. Astfel, la capătul unui turneu cu ade
vărat de elită, elevii antrenorilor Mihai Nedef și Radu Voina și-au adju
decat. pe merit, unul din cele două mari trofee care lipseau din vitrina de 
onoruri a handbalului românesc, de 4 ori campion al lumii, dar neînvingător 
(încă) la J.O. și, pînă duminică, în Supercupă. După această izbîndă, reali
zată într-o mănieră impresionantă, mult visata medalie olimpică de aur, 
cea dinții din istoria unui handbal aureolat de atîtea și atîtea succese, pare 
un obiectiv mai aproape ca pricind.

însoțind pe Dinamo la Hamburg, am avut ocazia de a urmări, pe micul 
ecran, primele partide ale băieților noștri. Am remarcat prestația excelentă ă 
portarului Munteanp,demn urmaș al iui .Penu (care îl și antrenează), vigoa
rea și inspirația lui Stingă, Dumitru, Berbece, Roșea, Bedivan, Covaciu ș.a., 
jocul foarte bun, exact și energic, al apă
rării, eficacitatea și cutezanța atacului, ca
lități care, firește, n-au scăpat nici specia
liștilor și nici comentatorilor prezenți, la 
Dortmund, în număr mare. Atît primii cit 
și ceilalți ău subliniat performanța tricolo
rilor care, prin două victorii consecutive, 
au spulberat nimbul invincibilității cam
pionilor mondiali en Ștre, neînvinși de 
aproape 2 ani.

Dacă victoria sportivilor români în fața 
celor sovietici (cu toate vedetele în te
ren, Kușniriuk, Gatin, Kideaev ș.a.) din 
ziua inaugurală a Superciipei a putut pă
rea unora accidentală, în schimb finala, 
câștigată tot de tricolori, a avut darul să 
lămurească lucrurile : echipa pregătită de 
Nedef și Voina a fost, cu adevărat, cea 
mai bună dintre cele mai bune ! Compo- 
nenții ei, mai experimentați (Munteanu, 
Dumitru, Stingă, Oprea, Bedivan) sau 
mai tineri (Berbece, Roșea, Covaciu), 
s-au mobilizat exemplar și, trecînd peste 
unele erori de arbitraj, s-au îndreptat 
spre un succes care, chiar dacă obținut 
după prelungiri și la un singur gol dife
rență, a fost frenetic aplaudat de specia-

„Handbaliștii români, de 4 ori cîștî- 
gători ai titlului mondial, au triumfat 
duminică seara la Dortmund, cucerind 
Supercupă mondială, după ce au în
trecut in finală, cu 26—25, redutabila 
reprezentativă a U.R.S.S., deținătoarea 
titlului de campioană a lumii, neîn
vinsă îu ultimele 30 de meciuri inter
naționale. Cu 9 luni înainte de J.O. 
de la Los Angeles, echipa României 
se anunță drept una dintre candidatele 
la podiumul olimpic" („Deutsche Pre- 
sse Agentur", Hamburg).

torii de la „Westfalenhalle". Corect, în
suși antrenorul reprezentativei sovietice, 
reputatul tehnician Anatoli Evtușenko, a 
recunoscut justețea victoriei băieților 
noștri : „românii au meritat să ciștige. Ei 
au jucat mai bine, au fost mai dîrzi și au 
dominaț finalul. Cred că ei sînt principa
lii favorițî ai Jocurilor Olimpice".

Firește, pînă la aurul olimpic drumul e 
încă lung. Fără să se culce pe lauri, 
handbaliștii mai au mult de muncit, mai 
ales că. la Los Angeles, ei vor ajunge nu 
doar ca foști campioni ai lumii, ci și ca 
deținători ai Supereupei ! Știindu-i însă 
harnici, ambițioși și perseverenți, nu ne 
îndoim că, in lunile care urmează, vor 
lucra și mai intens și mai responsabil. 
Pînă atunci să-i felicităm pentru această 
mare izbîndă, mulțumindu-le pentru sa
tisfacția oferită. Bravo, băieți, aștep
tăm de la voi, la Los Angeles, aurul olim
pic, singurul care mai lipsește din pano
plia de trofee a handbalului românesc !

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

Se reiau 
semifinalele
Nu demult, la Congresul FIDE de la 

Manila s-a pus în discuție soarta me
ciurilor candidatilor la titlul mondial de 
șah. Echilibrul forțelor șahiste părea a 
fi deodată rupt, regulamentul de desfă
șurare a meciurilor devenind forma de 
decizie în lupta sportivă. Desigur, la ori
gine acest regulament a fost făcut de că
tre jucătorii care au dorit ca părerile sâ 
fie unanime și să conțină elementul de 
adevăr în stabilirea echilibrului de forțe 
șahiste în luptă pentru titlul mondial. 
De-a lungul anilor acest regulament a 
tot suferit modificări, modificări venite 
în sprijinul selecționării sportive, în spri
jinul jocului de șah, al progresului ju
cătorilor de lâ tabla cu 64 de pătrățele. 
Dar modificările nu au fost și nu vor fi, 
poate, niciodată definitive, fiind imposi
bilă codificarea totală a tuturor aspec
telor mișcării sportive.

Prin excluderea inițială a marilor 
maeștri Garri Kasparov și Vasili Smîslov 
din semifinalele meciurilor candidaților 
la titlul mondial de șah, descalificați da
torită nerespectării regulamentului privind 
locul de desfășurare, Federația interna
țională de șah a debalansat valoarea spor
tivă, șahul pierzînd enorm prin renunța
rea la luptă a vîrfurilor șahiste. In aș
teptarea Congresului de la Manila o lume 
întreagă a sperat că FIDE va face totul, 
chiar imposibilul, pentru a echilibra tem
peramentele și opiniile jucătorilor de șah 
în spiritul devizei internaționale a șahu
lui „Gens una sumus" venind în Întâmpi
narea creației șahiste la tabla de joc, 
susținînd progresul teoretic, noul și pro- 
movînd lupta activă, interesul pentru jo
cul practic, pentru popularizarea șahului. 
O lume întreagă se întreabă dacă cel care 
este considerat încă de pe acum un fel de 
campion mondial neoficial, G. Kașparov, 
va avea posibilitatea să-și joace șansa. 
Congresul a hotărît™

G. Kasparov declara referitor la des
calificarea sa din meciuri : „Sînt pe de
plin convins că la Manila Congresul 
FIDE va îndrepta greșeala președinte
lui și-mi va permite să lupt pentru titlul 
mondial. Ceea ce pot spune despre viața 
mea, nu este mult de spus. Totul este 
legat de șah. Singur m-am pregătit in
tens. Pe lîngă munca la teorie, am aler
gat mult, am înotat, am mers cu bici
cleta... Acest turneu mi-a fost foarte ne
cesar. Dacă nu aș fi jucat, cred că aș 
fi suportat mai greu situația actuală. 
Aici toți sînt atît de amabili...*' Kasparov 

ft dorit și dorește să joace împotriva lui 
Korcinoi, după cum a declarat de atîtea 
ori, dar nu la Pasadena. Multe specula
ții s-au făcut referitor la această dorință 
de-a juca în altă parte. S-au scris multe 
pagini despre Pasadena, g-a spus eă 
Garri nu este de acord să joace acolo 
deoarece la Pasadena trăiește Fischer, 
care și-ar fi oferit serviciile ca secondant 
al lui Korcinoi. Dar Fischer este idolul 
lui Kasparov, Garri dedicîndu-i una 
dintre cele mai frumoase victorii ale sale 
din meciul cu Beliavșki cu ocazia ani
versării a patru decenii de viață a fostu
lui campion mondial. S-a scris că Garri 
a fost oprit să joace de propria federa
ție, dar Kasparov declara în legătură cu 
această supoziție în revista „Politica" din 
septembrie că : „Eu singur am refuzat să 
joc la Pasadena, iar federația mea doar 
mi-a susținut punctul de vedere la FIDE“. 
Conform regulamentului FIDE un jucă
tor nu-și poate exprima punctele de ve
dere decît prin propria federație.

Indiferent ce se spune și cum se spune, 
pentru șahul mondial ar fi o pierdere 
renunțarea la luptă. însuși Korcinoi este 
de acord să joace, fiind de pe acum pre- 

SAH
u Margareta Muresan

gătit. Interviul fostului șalanger la titlul 
mondial dat revistei californiene „Players 
Chess News" dezvăluie pe larg intențiile 
acestuia precum și părerea despre valoa
rea extra-clasă a lui Kasparov. Cu scopul 
stabilirii de comun acord a posibilului 
meci, Korcinoi a venit la Nikăid pentru 
a sta de vorbă cu cel pe care îl consideră 
și el un jucător inteligent eu o „fantas
tică, incredibilă imaginație", ce calculează 
variante extrem de imprevizibile. Kprci- 
noi îl consideră pe campionul mondial 
A. Karpov extrem de calculat, cu nervii 
de oțel, cu o bună pregătire teoretică, 
foarte prudent în defensivă, în timp ce 
Kasparov este „ca un boxer cu lovitură 
năprasnică". într-adevăr, G. Kasparov a 
dovedit încă o dată prin rezultatul său 
de excepție înregistrat prin victoria de
tașată din turneul de la Niksid că este 
un jucător de mare clasă, ce poate lupta 
pentru locul întîi în lume, avînd în ve
dere și noile modificări ale coeficientu
lui ELO.... Realizînd la Nikăic 11 puncte 
din 14 posibile (+9. =4, —1), G. Kaspa
rov a periclitat poziția nr. 1 în clasamen
tul ELO al campionului mondial A. Kar
pov.

Turneul de la Nikăid — „Gligoric Com
memorative Tournament" a provocat 
multe discuții: ba că joacă și Karpov, ba 
că sosește chiar Fischer, ba că însuși pre
ședintele FIDE vine pentru a onora 
turneul dedicat aniversării a 60 de ani de 
viață a jucătorului iugoslav Gligoriă, cel 
considerat „legendă a șahului iugoslav". 
Karpov, n-a venit, Fischer nici pe de
parte, iar Kasparov a început furtunos cu 
4,5 puncte din 5 posibile, depășind pe 
Portisch, Ljubojevid, Seirawan, Larsen 
și remizind cu Sax. Magistrală este vic
toria sa asupra lui Portisch in Indiana 
regelui :

KASPAROV — PORTISCH
1. d4 Cf6 2. c4 e6 3. Cf3 bfl 4. Cc3 Nb7

5. a3 (atacul Kasparov) d5 6. cxd5 Cxd5
7. e3 Cxc3 8.' bxc3 Ne7 9. Nb5 
e« 10. Nd3 c5 11. 00 Cc6 12. Nb2 Tc8 
13. De2 00 14. Tadl Dcî 15. c4 !! cxd4
16. exd 4 Ca5 17. 
d5!î exd5 18. cxd 5 
Nxd5 19. Nxh7 
Rxh7 20. Txd5 Rg8 
(Vezi diafragma !) 
21. Nxg 7 (Un sacri
ficiu tipic lui Kas
parov) Rxg7 22. 
Ce5! Tfd8 23. Dg4 
Rf8 24. Df5 (Negrul 
stă foarte rău, al
bul amenință deci
siv poziția regelui

î » e J » 1 j 8

eu cîștig de material) 24. ...f6 (Mutare.
unică, la 24... Nc5 urma 25. Cd7 !) 25. Cd7
Txd7 26. Txd7 Dc5 27. Dh7 Tc7 ! 28. Dh8 1
Rf7 29. Td3 !! (Piesele negre nu co
operează în apărarea regelui negru) 29... 
Cc4 30. Tfdl Ce5 31. Dh7 Re6 (La 31... 
Rf8 urma Td8 mat) 33. Dg8 rf5 34. g4 Rf4 
35. Td4 RI3 36. Db3 ! Și negrul cedează.

La deschiderea lucrărilor Congresului 
de la Manila, Federația de șah sovietică 
și-a retras de pe ordinea de zi protestul 
privind semifinalele meciurilor candida
ților. Retragerea protestului privind des
calificarea lui Kasparov și a lui Smîslov 
a fost comunicată de către cosmonautul 
V. Sevastianov, președintele Federației 
sovietice de șah într-o scrisoare deschisă 
adresată președintelui FIDE, Florencio 
Campomanes. Participant» turneului in
ternațional de la Niksic au semnat o 
petiție pe adresa Congresului FIDE 
cerînd anularea deciziei de descalificare 
a lui Kasparov și Smîslov. Congresul a 
luat în discuție problema rejucării me
ciurilor candidatilor contînd pentru semi
finală. Meciurile vor avea loc. Primele 
oferte pentru desfășurare sînt orașele 
Graz și Rotterdam. Așteptăm jumătatea 
lui noiembrie pentru a afla comunicarea 
definitivă a locului și datei de desfășu
rare.

MARGARETA MUREȘAN ■

FAIR PLAY
Pornind de la o știre

„Miniștrii sportului din unele țări euro
pene reuniți recent la Paris au abordat în 
discuții două probleme de o foarte strin
gentă și dureroasă actualitate : violența 
pe terenurile de sport și dopajul. S-a sta
bilit, pentru început, crearea unui grup 
de lucru care să fie însărcinat cu studie
rea violenței și care să propună măsuri 
concrete pentru combaterea ei, pentru 
aspra sancționare a celor care se tac vi
novati de încălcarea normelor fair 
play-ului. Același lucru este valabil și în 
cazul dopingului".

Nu a trecut mult timp de la publicarea 
acestei știri și Asociația Europeană de 
Atletism, prin secretarul ei, francezul 
Pierre Dasriaux, a anunțat descoperirea a 
două noi cazuri de dopy. Unde? Cum? 
Cine s-a dopat ? Are mai puțină impor
tanță. Numele „autorilor" nu vă spun ori
cum nimic, deși este vorba de participant! 
la finala Cupei Europei . în probele de 

aruncarea discului. S-a hotărît suspenda
rea lor pe viată cu posibilitatea de a so
licita o „grațiere" după 18 luni (I ?).

Cu ani în urmă/un alt discobol, suede
zul Ricky Bruch, pe atunci de faimă 
mondială, ■ s-a dopat pentru a ajunge pe 
cea mai înaltă treaptă a podiumului. 
Acum este un infirm. în 1981, americanul 
Ben Plucknett, tot discobol, a stabilit două 
excepționale recorduri, dar laboratoarele 
de analiză au dovedit că folosise anaboli- 
zante, substanțe interzise. Inițial descali
ficat pe viață de federația din S.U.A., 
„colosul Ben" a beneficiat de cleniența 
Federației Internaționale care i-a redus 
suspendarea la 18 luni. (Acesta este deci 
precedentul creat).

Trăim în era pilulei. Toată lumea o fo
losește, începând cu cel care suferă de 
insomnii; pînă la cel cu deprimare ner
voasă. Candidatul la un examen de ad
mitere în facultate, conducătorul de ca
mioane de măre tonaj, cîntăreții, actorii 
sînt alți adepți ai farmacopeei Universale. 
Atleții, halterofilii, cicliștii ne dovedesc 
că o nouă categorie de cetățeni este pe 
cale să se înscrie în primele rînduri ale 
consumatorilor de pilule : sportivii. Cel 
puțin, cei care doresc, trișînd, să forțeze 
„mașina umană".'

-Se vorbește din nou foarte mult desp»»> 
doping, despre amărăciunea pe care o 
provoacă, despre inechitatea pe car» o 

creează, despre urmele tragice pe care le 
lasă. Unii sportivi simt nevoia unei rapide 
refaceri după concurs și nu se mulțumesc 
cu odihna, ci caută produse de reparație, 
cele care le redau mijloacele fizice pentru 
moment pierdute. Alți sportivi simt ne
voia, înainte de concurs, a unei supraex- 
citații, a unui stimulent puternic și nu se 
mulțumesc cu virtuțile propriei voințe, ci 
caută produse chimice care sporesc pe 
moment, în ziua și la ora dorită, capacita
tea fizică. în sfîrșit, sportivi din discipli
nele grupate sub titlul „atletică grea" simt 
nevoia unei creșteri rapide a propriei lor 
mase musculare și nu se mulțumesc cu 
efectele antrenamentului sistematic, ci ca
ută posibilități de spor spectaculos în gre
utate și, implicit, putere corporală. Ei 
urmează o cură de mai lungă durată cu 
produse steroide anabolizante a căror in
venție și-o revendică medicul american 
John Ziegler dia Maryland, care a expe- 
rimentat-o, cu dureroase concluzii, ’asupra 
unor halterofili dintr-un club californian. 
„înghițeau pastilele ca pe bomboane" — 
declara dr. Ziegler înainte de a constata, 
cu stupoare, grave afecțiuni și atrofii 1® 
subiecții săi.

De mai multe secole, umanitatea este în 
căutarea unui „elixir" care să fie capabil 
să excite organismul, pentru a-i permite 
să realizeze un lucru mai bun și mai ren
tabil și care ar putea în același timp să 

diminueze oboseala. Datorită progreselor 
făcute de fiziologie, părerea asupra obo
selii a evoluat. S-a constatat că oboseala 
este un semnal biologic foarte util care 
avertizează organismul împotriva unui 
efort foarte mare, adică împotriva unui 
dezechilibru .al proceselor fizico-chimice 
și psihice. Deci toate mijloacele de do- 
pare a unui organism sănătos nu numai 
că nu se recomandă, dar sînt un pericol 
sigur pentru acest organism.

Dezvoltarea acestui fenomen în sport 
începe să fie îngrijorătoare. Există limite 
psihologice și fiziologice care nu trebuie 
depășite pentru a nu dăuna individului. 
Nici o victorie, oricît de răsunătoare, nu 
merită să fie obținută eu prețul lezării 
profunde și durabile pe care stimulentele 
le provoacă în organism. Sportivii uită 
uneori semnificația victoriei și o forțează 
cu dopinguri. Nu credem că există gest 
mai umilitor pentru astfel de sportivi de
cît descalificarea, anularea recordurilor 
sau restituirea medaliilor obținute prin 
înșelăciune.

Credem în virtuțile sportului sub as
pectul său fizic și moral, însă credem în 
el atuhei cînd este în stare pură. Dacă în
cearcă să corecteze natura nu’ este com
patibil cu vocația sa inițială; Sportul este 
un. apel la viață. Rațiunea sa de a exista 
trebuie apărată. __

CRISTIAN JOPESCU ■
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Timp liber N-aduce anul ce aduce ceasul
O marcă tot mat prezentă in cataloagele de specialitate • Regretele omului cu calul nu mai ajuta la nimic! •

Ora exactă la Arad
Prin . anii, 1950—1951, Berenz Iosif era 

lucrător la Cooperativa „Precizia" din 
Arad —• o mină de oameni care reparau 
ceasuri, aparate de radio, biciclete, tot 
felul de mărunțișuri casnice. învăța me
serie pe lingă meșterul ceasornicar Petru 
Șimolan. N-a trecut mult și cei de la 
„Precizia" s-aa gîndlt că ar putea face 
ei singuri ceasuri, din piesele pe care le 
aveau Ia îndemînă. Și așa, prin 55, aici 
au început să se producă primele ceasuri 
în serie, cu numai treizeci de lucrători. 
Pentru Berenz Iosif ceva se schimbase 
deja. In 1954 devenise președintele coope
rativei, apoi director al Fabricii de cea
sornice Victoria, născută ca întreprindere 
cu producție continuă în 1960. Director e 
și azi, cind fabrica are 1 100 de munci
tori și cînd produce anual cam 1 milion 
de ceasuri deșteptătoare și de perete. In 
28 de ani, aici Ia Victoria și-au început 
„treieratul" 13 241 000 de ceasuri purtînd 
marca „Aradora" și care figurează azi 
în mai toate cataloagele de specialitate 
din lume.

între timp, directorul Berenz -Iosif (pe 
care-1 recomandă cu simpatie și căldură 
tot Aradul) a absolvit Academia „Ștefan 
Gheorghiu". Dar nimeni n-ar putea spu
ne că treaba merge mai bine acum decît 
înainte. Și asta pentru că aici, la Fabrica 
de ceasornice, treaba a mers dintotdeauna 
bine : 1 500 000 de. ceasuri livrate la 
exnort în 14 ani, în mai toate țările dez
voltate ale Europei (R.FjG., Franța, Ita
lia, Olanda) și nici un refuz de calitate I

Venind aici, am dorit să știm ce în
seamnă NOUL pentru producția de cea
suri : 45% din producția noastră . anuală, 
ne spune Berenz loșif, reprezintă: tipuri 
noi de ceasuri, create an de an, care 

( înlocuiesc o parte din modelele vechi, 
în felul acesta, reușim ca o dată la cinci 
ani să înlocuipi complet — calitativ — 

întreaga noastră producție și să ne men
ținem cît mai aproape de cerințele pieței 
interne și externe. „Partea de design și 
prototipul noilor modele sînt executate 
la București, în cadrul Centrului de cer
cetare I.T.A.C., urmînd ca la Arad să 
fie stabiliți parametrii tehnologici. La a- 
ceastă oră, sînt deja pregătite 17 modele 
noi, destinate a intra în fabricație la fi
nele acestui an.

Căile noului au fost dintotdeauna „pîn- 
dite" aici. Un salt uriaș — dacă ne gîndim 
la începuturile modeste ale acestei fabrici, 
în care mai întîi a fost ceasornicarul și 
abia apoi inginerul și proiectantul — a 
fost trecerea de la sistemul de ștanțare 
clasică la ștanțarea fină șl de precizie 
realizată. „în prezent, prin care producti
vitatea muncii a crescut de 3—6 ori. „în
ceputul l-am făcut cu ștanțe aduse din 
Elveția — un set pentru confecționarea 
a ÎS piese. Matrițele se montau pe prese 
speciale, tip Feintool, tot de ’proveniență 
elvețiană. Curînd însă, ne-am bătut capul 
și am reușit să ne facem singuri ștanțele. 
Astăzi lucrăm cu 64 de ștanțe românești 
și putem recondiționa și pe cele originale 
elvețiene. Avem un colectiv iscusit de 
proiectare care lucrează-la realizarea lor, 
specialiști de prima mînă, între care aș 
aminti pe Zsak Augustin, Mircea Cheve- 
reșan, Rudolf Schmidt, la care se adaugă, 
în mod firesc, colectivul de execuție : 
Uyvari Gavrilă, Poliac Petru, Sziics loan".

înnoirile nu s-au oprit aici. Ceasorni
carii de la „Victoria" au reușit să adauge 
celor două prese Feintool și cîteva prese 
indigene, modificate pentru procedeul de 
ștanțare fină și de precizie. Am văzut 
aici tineri lucrînd pe mașini electronice 
de prelucrare a matrițelor prin electro- 
eroziune, tineri cu specializare făcută în 
Japonia. Am văzut cu cită grijă sînt . ex
ploatate aceste utilaje costisitoare, pen

tru a le mări cît mai mult durata de func
ționare. Sînt mașini sensibile, care nu lu
crează decît la temperatura ambiantă de 
peste 20 de grade Celsius și, ca atare, sînt 
ocrotite cu toată răspunderea.

Noile procedee au înlocuit total pe cele 
clasice, punîndu-i pe cei de la Fabrica 
de ceasornice în situația de a mai da 
cîte o mină de ajutor și altora. Astfel, 
aici s-au făcut pentru prima dată în 
România ștanțele pentru injectarea dinți
lor la fermoare, necesare întreprinderii 
bucureștene Metaloglobus.

Ceasuri deșteptătoare, ceasuri de pe
rete, ceasuri cu cuc. Iată marile familii 
de ceasornice ârădene, ai căror ultimi 
năs'cuți — deja cu faimă ! — sînt ceasuri 
pentru nevăzători și ceasul pentru șahiști 
(cu un ingenios dispozitiv de măsurare a 
timpului de gîndife al jucătorilor). De ce 
nu se fac la „Victoria" ceasuri de mînă? 
— am întrebat cu legitimă, nedumerită 
curiozitate. Ne așteptam să primim drept 
răspuns o listă de impedimente. Eroare! 
„Asta și vrem. Ne-am putea angaja chiar 
din ’84 să facem ceasuri de mină — deo
camdată cumpărînd interiorul ceasului și 
făcînd noi numai carcasa și montajul. 
Ceea ce nu e deloc puțin, de vreme ce 
scade prețul de fabricație cu 30—40% - 
Dealtfel nimeni în lume pu execută un. 

ceas de la A la Z. Firmele sînt speciali
zate pe producerea diferitelor elemente, 
dar denumirea ceasului o dă întotdeauna 
firma care asamblează. Așadar, am putea 
avea foarte curînd ceasuri de mînă „Ara
dora", produse aici la Arad — ne spune 
tov. Berenz Iosif. Și atunci ? Atunci ar 
mat trebui cilcva aprobări și, bineînțeles, 
diminuarea, apoi sistarea importului de 
ceasuri.

Dacă fabrica merge bine, nu înseamnă 
că totul e chiar roz. Apar greutăți, sînt 
depășite, oameni destoinici de aici (între 
care și inginera Milos Antoaneta, o gaz
dă primitoare, plină de solicitudine) gîn- 
desc pentru rezolvarea lor. Iată de pildă 
cum o inițiativă pripita poate șubrezi pen
tru un moment o colaborare veche . și 
fructuoasă„Victoria" își desface produ
sele prin intermediul întreprinderii Biju
teria. Contractările se făceau, de obicei, 
în prezența beneficiarilor direcți, ca și în 
prezența intermediarilor amintiți. inti
mele dăți, s-a socotit că ar fi suficientă 
prezența celor de la Bijuteria. fJefericită 
simplificare, de pe urma căreia, cantită
țile contractate nu acoperă pentru 1984 
capacitatea fabricii ! Cei de la Arad ar 
dori revenirea la sistemul cuminte, cla
sic, de contractări, care să-1 pună pe be
neficiar în contact direct cu marfa. In 
felul acesta, o colaborare veche și fruc
tuoasă, cum spuneam, va putea rămîne în 
continuare, astfel ! Nu putem încheia 
fără să amintim de Mișko-baci. Are 80 
de ani. A fost unul dintre primii primari 
socialiști ai Aradului și a lucrat multă 
vreme la „Victoria". De cînd e „în pen
sie", tot vine zi de zi la lucru, mai dă 
cite o mînă de ajutor, mai stă de vorbă, 
așa ca să se . simtă din nou la largul lui. 
Era și azi pe-acolo. Am stat de vorbă 
și atunci am știut de ce merge totul bina 
la Fabrica de ceasornice din Arad. Pen
tru că,, dintotdeauna, pmul sfințește locul.

TANIA RADU ■

Cronica șoselei

0 cursă cu obstacole pe șosea
Un profan, sau chiar un șofer amator 

cu destui kilometri la activ, poate ascul
ta mersul unui motor fără să deosebeas
că un anumit zgomot, de fapt un simptom 
pe baza căruia, ulterior, se pune diag
nosticul unei boli mai mult sau mai 
puțin grave. Dacă e vorba de. b simplă 
dereglare a tacheților, nu e nimic deose
bit. Se repară ușor. Maladia motorului e 
mai gravă în cazul îmbolnăvirii axului 
cotit sau a unuia dintre pistoane. Atunci, 
operația e mai de lungă durată, iar cifra 
de pe nota de plată cu mai mulți de 
zero.

La volanul unei mașini aduse la ate
lierul auto, cei doi mecanici se străduiau 
să pună un diagnostic. Lucru cert, ceva 
nu era în regulă ; motorul suferea, însă 
mecanicii, în pofida experienței și a ta
lentului recunoscut de clienți, nu erau în 
stare să dea un verdict, lucru care îi 
intriga. Chiar o ușoară stare de nervozi
tate începuse să se simtă în comporta
mentul celor doi ași ai motoarelor.

„Cum adică mă, Neluîe, să nu fim noi 
in stare să depistăm despre ce-i vorba t 
Ne-am prostit chiar așa de rău ?“

„Nam întîlnit de ani de zile un cas 
care să-mi dea atît de lucru". Au ascul
tat motorul în toate chipurile, în mers, 
în staționare, la diferite turații, dar ni- 
mic-nimic, nu se putea spune cu certi
tudine.

„Hai să-1 mai auzim așa, cam la 50—60 
la oră. Mai treci tu, Victore, la volan, 
să-mi concentrez eu atenția, poate deose
besc ceva mai precis". Victor preia con
ducerea mașinii și cursa continuă. Cînd 
nu dă de rostul unui lucru, cînd nu poa
te rezolva pentru moment ceva, omul 
face, de regulă, o pauză. E o reacție psi
hologică firească, o deconectare necesa
ră pregătirii pentru noi eforturi. Fără 
vreo înțelegere prealabilă, cei doi tineri 
au lăsat motorul la o parte și au trecut 
la ale lor. „Și ziceai, Nicule, că peste o 
lună, două, aștepți al patrulea fecior. E 
o performanță nu glumă. La 23 de ani 
să ai patru copii, și mai ales toți băieți". 
„De unde deduci tu că și ăsta o să fie 
băiat ?“ „Sincer să-ți spun, dorința mea 
fierbinte e să fie fată. îmi ajung trei 
băieți, care-mi fac, încă de la puținii ani 
pe care-i am, capul calendar !“ „Totuși 
ești fericit. Asta-i sarea pămînțului, co
piii ! Uite la mine, am aproape 30 de ani.

Lemuța 27, și nu reușim să avem un ur
maș. Cîte tratamente, cîți bani cheltuiți 
și- degeaba. Trăim cu speranța..." Cînd 
Victor a rostit cuvinte: „speranța", a frî- 
nat puternic și a virat brusc la dreapta. 
Mașina s-a oprit, dar în zadar. Calul, în 
galopul său bezmetic, . venind dinspre 
stingă, a ajuns literalmente în cîteva se
cunde exact în fața autoturismului oprit, 
pregătindu-se parcă, ca printr-un salt 
uriaș, să sară în lung, peste autovehicul. 
O situație aidoma unui, concurs hipic, la 
proba de obstacole. Puternicul patruped 
nu reușește să treacă peste mașină. El 
ajunge cu picioarele pe capota Daciei 
1300 și, în fracțiunile de secundă care ur
mează, pătrunde cu capul prin parbriz, 
oprindu-se, cu partea din față a corpului, 
în brațele pasagerului din dreapta șofe
rului.

Această bizară sițuație, calul și omul 
într-o strînsă îmbrățișare, o găsesc la 
locul accidentului oamenii coborîți în 
grabă din autovehiculele aflate în ime
diata apropiere.

Puternicul impact cu corpul animalului, 
înnebunit de spaimă, loviturile primite în 
obraz, cu copitele calului, transformă 
capul și pieptul tînărului într-o masă în- 
sîngerată. Moare în timp ce este scos din 
mașină. Șoferul, bombardat de particule
le parbrizului spart, speriat la culme de 

neașteptatul galop spre mașină, și pătrun
derea calului prin geam, își pierde cu
noștința și nu-'și revine decît după ce 
este scos și el din autoturism.

„Mergeam pe dreapta șoselei. Ce-Î 
drept, calul se cam speria de mașini, în
deosebi de cele mari, dar niciodată nu 
mi-a făcut o figură ca cea de azi. După 
ce basculanta ne-a depășit în mare vite
ză, animalul parcă a înnebunit. S-a 
smuls din hățuri cu atîta putere, in.cît 
m-a aruncat din căruță. Noroc că am că
zut pe iarba moale de pe marginea dru
mului. Dacă picam pe asfalt, nu mal 
aveați acum cu cine discuta. îmi pare rău 
că a-a prăpădit bietul băiat așa, absolut 
nevinovat. Și nevasta care trebuia să nas
că. Animalele astea specioase nu trebuie 
băgate în aglomerație. îmi dau seama. 
Păcat că e prea tîrziu. Dar șl ăștia, cu 
mașinile mari, care merg cîteodată ca 
niște bezmetici".

Lenuța a fost internată în spital ime
diat după ce a aflat de moartea soțului. 
A pierdut sarcina.

De cei trei copii rămași acasă se în
grijește bunica. „Am trecut prin multe 
în cei 70 de ani de viață, ne spune bă- 
trîna, dar niciodată încercarea n-a fost 
atît de cumplită ca cea de acum".
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Aforisme
— De ce nu se acordă ajutor social și 

pentru cei săraci... cu duhul ?
— Cercul e perfect, dar unii spun că 

este și cîte un cerc ...vicios.
— Moartea cred că-i ierbivoră pentru că 

întotdeauna paște pe cîte cinșya.
— Multă energie au unii oameni de trag 

întruna... thiulul.
— Cunosc oameni ce și-au luat inima 

în dinți și au devenit vegetarieni.
— Mulți îți fac zile fripte cu toate că 

nu sînt bucătari.
—- Fiind răcit cobză a început să stră

nute muzical.
— Viața dacă ar fi mai ușoară ar zbura 

mai repede.
— Iepurii se tem de pușcă doar cînd 

aceasta e în mina omului.
— Am văzut toamne sărace în recolta 

de struguri, dar bogate în vinuri.
— Mai periculos ar fi lupul dacă și-ar 

schimba năravul odată cu părul.
— De regulă eroii se nasc după moarte.
— Albinele iubesc mai mult salcîmîi 

decît trandafirii.
— Ciobanilor a început să li se pară 

meseria lor grea pentru că le-am spus-o 
noi.

— Natura a inventat pentru om două 
faze. Nașterea și moartea. între timp fie
care face ce-1 taie capul.

— Aurul lanurilor de grîu va fi viitoa
rea monedă a omenirii,

— Calului cînd îi tai porția de ovăz nu 
aștepta să tragă mai bine.

— Anticii aveau mai mulți zei. Cu unul 
singur s-ar fi plictisit repede.

— Cea mai genială creație a naturii 
este omul; căci la om s-au strecurat cîteva 
greșeli.

— N-am fost Invidios niciodată și pen
tru asta unii mă cred inuman.

Sînt oamenii care asudă Ia muncă, 
alții vorbind despre ea.

—• Cîinele este un animal foarte credin
cios. Dar ce om ar vrea să fie ca un 
dine ?

ALEXANDRU SUHARASCHI ■
(șeful stației C.F.R. Bistrița-Năsăud)

AL. MERET ■



flacara Q

Unde dai și unde crapă?
Preluînd o informație de la colegii noștri de la ziarul jude

țean, în numărul precedent al revistei Flacăra dădeam de știre 
că, în satul Smeura din județul Argeș, au ajuns pe felurite căi 
nu mai puțin de 170 de tone de anhidridă. Localnicii s-au între
bat cu mirare Ia ce folosește și mai apoi cu spaimă au aflat 

eă respectiva substanță mai este șî explozibili. Spre liniștea 
sătenilor blagosloviți cu anhidridă, anunțăm astăzi eă, în urmă 
cu cîteva ore, am fost sunați la redacție de Gavril Cadar, de 
la serviciul de aprovizionare și desfacere al întreprinderii Na- 
pochim din Cluj-Napoca, întreprindere care are nevoie de anhi
dridă ca de aer. Să sperăm că reprezentanții unității clujene vor 
ajunge la timp în județul Argeș, iar alți reprezentanți vor reface 
traseul anhidridei ca să descopere pe cei care au încurcat bor
canele.

• După ce și-a abandonat mașina, a anunțat-o ca furată! • Un talent numit Ana-Maria Vretos • Ziua elevului econom la Tirgn Jiu •

• Casa lui Duiliu Zamfirescu din Foc
șani a dispărut înainte de a-i purta nu
mele. în schimb casa scriitorului de la 
Faraoane, aflată la numai cițiva kilometri 
de Focșani, stă cu mult mai bine. E resta
urată, bine îngrijită și a devenit sediul 
unui I.A.S. Ce-ar fi dacă în aceste zile 
cînd se aniversează 125 de ani de la naș
terea scriitorului s-ar pune o problemă 
acută : ori se mută LA.S.-ul ori se mută 
Duiliu Zamfirescu ! • în comuna Poiana 
(județul Dîrhbovița) activează o echipă de 
fotbaL Echipa a avut un antrenor în per
soana profesorului de sport de la școala 
din comună, dar pentru că nu era de acord 
cu formula de echipă propusă de șefii lui, 
a fost demis. Cu antrenor echipa n-a cu
noscut înfrîngerea și se pregătea să dea o 
lovitură în campionatul județean. Acum 
jucătorii primesc dispoziții de la primărie. 
• Primim scrisori în legătură cu progra
mul muzeului municipal din Turda. Că-i 
închis cînd nu te aștepți și-i deschis după 
ce-ai plecat de la intrare. Poate se stabi
lește istoria orelor de funcționare. • Ni- 
coleta Rusu din Suceava : Scrieți Televi
ziunii Române pe adresa Calea Dorobanți, 
nr. 121. Acolo se limpezesc lucrurile legate 
de Floarea din grădină • în Municipiul 
Vaslui a fost instalat cu mare pompă un 
ceas. Cînd s-a stricat nu a mai fost nici o 
festivitate. • Promoția 1973 a Conserva
torului Ciprian Porumbescu a aniversat 10 
ani. La sărbătorirea evenimentului absol
venții au ascultat muzică disco. • O altă 
aniversare : Liceul Spiru Haret din Tul- 
cea va sărbători în zilele de 11—13 noiem
brie un veac de existență. • Teodora Un- 
gureanu și Rodica Dunca evoluează în- 
tr-un program al Circului București ! 
• Aprozarul 383 aparținind de I.L.F. Mi
litari închide cu 15 minute mai devreme. 
Unul din vînzători zice : „banii e luați, 
marfa nu se vede". Și atunci ce devine 
clar ca lumina zilei ? • Manechinele din 
vitrinele Casei de modă din Brașov sinț 
așa de palide că arată verzui. Probabil de 
durere. Le lipsește ba o mină, ba o ure
che.

STAȚIE DE SPALARE : Cine are au
toturismul murdar este invitat să se adre
seze contabilului șef ai Autobazei I.U.G.C. 
București, IOAN IOSIPESCU. Acesta il 
introduce în curtea autobazei și îl dă in 
grija unor muncitori care in timpul ser
viciului ii fac mașina bec. Contabilul șef 
ține o evidență strictă. • Vineri, 4 octom
brie, bucătarul restaurantului Cioplea din 
Predeal a scurtat programul de funcțio
nare a cratiței. De la ora 22 a închis bu
cătăria și împreună cu soția a ascultat 
repertoriul orchestrei, ca să știe ce merge 
și ce nu pentru sîmbătă, cînd era naș. 
• Agrement : în criza de apă, la capătul 
străzii General Dona (în spatele M.E.I.) 
din București ia naștere un lac artificial. 
I.C.A.B.-ul este invitat să instaleze și băr
cile. • La benzinăria de pe Șoseaua 
București — Brașov aflată la ieșirea pe 
variantă din Ploiești vinzătoarea Zoi a 
Stancu a livrat mașinii 1 Br. 571 benzină 
de 240 de lei și apoi i-a refuzat pe toți 
ceilalți automobiliști sub pretextul că nu 
discută cu cei în tranzit. Ar merita trecu
tă în „tranzit". • în Piața Unirii din 
București se vînd gogoși cu un gust de 
parcă ar fi prăjite in ulei de motor. • 
Locatarii blocului- 35, scara C de pe Bu
levardul Dacia din Deva, îngheață de frig 
pentru că toate conductele de la scara 
respectivă sînt montate invers, adică tu
rul la retur. Muncitorii G.I.G.C.L. vin s-o 
repare de parcă pleacă. • O țigaretă de 
adio : După 35 de ani de muncă la Fa
brica de țigarete din București, Anica 
Mateescu și Ileana Dumitriu au ieșit la 
pensie. Ultima țigară va fi numele festi
vității de retragere. • Mihai Man, str. 
Lisabona nr. 2/7 din Timișoara a pierdut 
la șeptic suma de 35 915 lei. Banii erau ai 
locatarilor, cărțile aparțineau prietenilor. 
• De varză : Kovacs Tibor din Sf. Gheor
ghe avea o remorcă încărcată cu varză și 
nurși aducea aminte de unde o are. • 
Jeanina Matei și Beata Karda (R.P. Un
gară) au fost singurele europence care au 
participat la Festivalul de creație și inter
pretare de la Porto Rico unde au mai 
semnat condica de prezență interpreți din 
60 de țări. • Prof. dr. docent V. Negru 
încearcă din data de 20 septembrie să-și 
recupereze pălăria depusă pentru curățat 
la Cooperativa Igiena din Lași. • Glumele 
difuzate sub formă de pilule în emisiunile 
Albumului duminical nu depășesc de cele 
mai multe ori spiritul glumițelor. ® Ban- 
ciu Iulian din București, gropar la cimiti
rul Panteiimon II, și-a abandonat mașina 
și apoi a anunțat-o ca furată. Din păcate 
s-a dus s-o reclame chiar la cei care l-au 
văzut fugind. ® Almanahul revistei Tri
buna se numește Totul despre ciuperci. 
Ce-ar fi ca revista Ramuri să scoată un 
almanah intitulat Totul despre rădăcinoa- 
se ? • Anunțăm pe această cale între
prinderea de industrializarea laptelui Vi- 
tan — Bîrzești că o mare cantitate de 
lapte livrată în această săptămînă furni
zorilor din cartierul Berceni prin fierbere 
se transforma direct in brînză. © Doctorul 
Tiberiu Vlad din Iași a fost distins cu 
medalia de aur a unei expoziții filatelice 
din R.P. Polonă. © Dumitru Tudor din 
Afumați (str. Trandafirului 54) a cumpă
rat de la un oarecare un sac cu 82 kg de 

semințe de floarea soarelui în intenția de 
a le transforma în bomboane agricole. în 
numărul viitor vom publica și cine era oa- 
recarele. • La Ferma pomicolă nr. 11 din 
însurăței S.C.P.L. Brăila a construit o 
hală de sortare a fructelor. După ce au 
tencuit, constructorii brăileni au descope
rit că nu introduseseră instalația electrică. 
Acum tot ei se chinuie să spargă pereții. 
• Dumitru Simulescu (Bulevardul Avia
torilor nr. 32, București) a închis cu lacăt 
circa 800 m2 de curte pentru care plătesc 
chirie și ceilalți locatari. Pînă I.C.R.A.L.-U1 
se va hotărî să dărîme gardul locatarii 
vor folosi lacătul. Sau viceversa. • Bi
blioteca județeană din Alba Iulia este in
tr-un fel unică în țară și-n Europa : nu 
are o sală de lectură. Numărul cititorilor 
este în continuă creștere. • Natalitatea 
animalelor de la C.A.P. Tupilați (jud. 
Neamț) este de 33%. Asta înseamnă că 
dintr-o sută 33 nasc și celelalte le compă
timesc. • Lakics Bela din Cozmeni, jude
țul Harghita a uitat 105 000 lei pe cîmp. 
Suma nu era în numerar, ci sub forma 
unui tractor pe care l-a furat de la- un 
C.A.P. șl s-a plimbat cu el pînă i-a ter
minat motorină. • Western School : Pen
tru că profesorul de franceză n-a sosit la 
ora clasei a VH-a B din Albac, profesorul 
de sport laneu Pleșa le-a dat elevilor o 
lecție de western. A scos toată clasa în 
curtea școlii și i-a pus pe copii să stea 
eu fața la zid și cu mîinile sus rezemate

Ați văzut-o în Lacul lebedelor

Ana-Maria Vretos, o mare speranță a 
Operei Române, după două spectacole de 
mare ținută : Lacul lebedelor și Frumoa
sa din pădurea adormită poate spune că 
s-a bucurat de succes. Dar talentata 
balerină din corpul Operei Române, pe 
lingă succesul enorm s-a ales și ea • 
entorsă.

Un Eminescu in bronz așteaptă 
un loc cuvenit I

Chiar dacă orașele țării ar fi împîn- 
zite de statuile lui Eminescu, tot ar 
mai fi loc pentru un bust al marelui 
nostru poet în aceste zile am primit 
la redacție o scrisoare semnată de 
Letiția Ignat-Homoriceanu, absolventă 
a Academiei de arte frumoase din 
București, promoția 1932. Eleva maeș
trilor Dimitrie Paciurea și Ion Jalea a 
participat la mai multe expoziții și-a 
realizat o serie de monumente publi
ce, unele cunoscute, altele mai puțin. 
Mihai Eminescu, bust în bronz este o 
lucrare realizată în anul 1936 pentru 
un liceu din Ploiești eare din felurite 
motive n-a mai ajuns să fie ex
pusă. Am văzut și noi bustul poetu
lui, aflat la domiciliu! artistei pe stra
da Dreaptă nr. 18 din București, un 
Eminescu în bronz, care ar merita să 
fie scos din penumbra unei sufrage
rii și așezat într-unul din locurile pu
blice pe care le merită. Sînt în țara 
noastră atitea locuri pe unde a trecut 
Eminescu și unde îi lipsește statuia. 
Sînt atîtea parcuri, atitea. piețe atîtea 
școli și atîtea orașe care ar merita să 
aibă un bust Eminescu. Drept pentru 

care facem această pledoarie de su
flet. Toate locurile noastre libere me
rită un Eminescu și cei care, de bună 
credință, vor să comită un act de cul
tură sînt rugați să se adreseze fie re
dacției, fie autoarei. O statuie Emi
nescu își așteaptă locul

de perete. Profesorul nu era șerif, iar co
piii n-aveau cai. • Cei care cumpără ga
roafe de la „particularii" din piețele 
bucureștene Unirea și Ilie Pintilie sînt 
anunțați că în momentul împachetării sint 
înlocuite cu alte garoafe rupte și legate cu 
sîrmă. O garoafă infirmă cu 3 lei. Și un 
responsabil' de piață cu cîți bani ? • 
Marii amatori de cinema pot revedea in 
aceste zile pe ecrane filmul Neamul Șoi- 
măreștilor. Noi preferăm cartea, deși după 
un stagiu de magazie filmul s-ar putea să 
fi ciștigat in valoare numai prin prăfuire. 
• La restaurantul Berceni (I.A.P.L. Alu- 
niș, sector 4) scria săptămînă trecută : 
„Pentru cine dorește azi servim pe scări". 
Poftă bună ! • Maistrul Grigore Fasolă 
din București are un fiu de 14 ani și o 
mașină. Cînd era plecat la nuntă fiul a 
plecat și el cu mașina. • O.C.V.L.P. Cra
iova anunță că pregătește cu sîrg lansa
rea liftului de la scara 2 a blocului 1-3-5 
de pe strada Maxim Gorki. Liftul nu are 
laboratoare spațiale și va fi o mare per
formanță dacă va ajunge pînă la etajul 9. 
® La I.A.S.F. Cristuru Secuiesc a fost pus 
în funcțiune cel de-al doilea cuptor cu 
arc electric, eu o capacitate de 3 tone. 
Cuptorul este de producție Made in 
Romania. O Deviza întreprinderii ma
teriale izolatoare din Șimleu Silvaniei 
este : „Ne vom realiza integral sarcinile 
fizice anuale la vată minerală" ® Expoziție 
de pantofi lăcuiți și inele : pe Calea Vic
toriei, pe trotuarul din fața Teatrului Ma
jestic spațiul e ocupat de orchestre am
bulante ini așteptare de clienți. După ce-a 
fost transferată în Cișmigiu și mai apoi în 
apropierea restaurantului Cireșica, acum 
expoziția, mult mai completă, a revenit la 
punct”! ei de ple-are. Aveți nevoie de 
muzică? Pe ei! ® Gestionar cu talent : Va- 
sile Cazan, gestionar la B.J.A-T.M. Mier
curea Ciuc a reușit să păcălească două 
minore cărora le-a spus că este milițian. 
A fost văzut de un coleg de serviciu „in
vidios" • Duminică la televiziune o brigadă 

artistică de agitație din Brăila încerca să 
rîdă de constructorii I.J.C.L. Brăila 
pentru că au ridicat o serie de case în 
care plouă. Pentru asta era nevoie de o 
brigadă de plins • Redacția noastră a pri
mit in tranzit mulțumirile bucureștenilor 
care circulă pe linia de Maxi taxi 502. Le 
transmitem mai departe și dacă tot e 
vorba de receptivitate ce-ar fi să se mai 
umble puțin și la programul „cămilei" 135. 
• Socotind că mizeria și gunoaiele nu con
servă, locatarii blocului A, de pe Bule
vardul Mihai Viteazul din Zalău au pre
ferat fumul. Din containere n-a ieșit nici 
o pasăre Phoenix. • Un sat — un bloc: în 
comuna Mihalț (județul Alba) s-a încheiat 
construcția unui bloc cu 8 apartamente • 
întreprinderea de construcții montaj „Că- 
țelu" București răscolește semănăturile 
din Bărbătești (jud. Gorj). în locul griu
lui abia răsărit se profilează o cultură 
de robineți, conducte, chiar și un buldo
zer. Buldozerul va înflori abia în primă
vară. • Găinile Asociației economice inteț- 
cooperatiste din Gîlgău (județul Sălaj) 
ouă și mai reipede și mai des. Pînă în 24 
octombrie respectiva asociație a livrat 
aproape-13 milioane de ouă. • în mai multe 
cartiere bucureștene locurile de cultivat 
legume au fost împrejmuite cu materiale 
de construcție luate de pe șantiere. Va
loarea materialelor este dublă față de cea 
a legumelor. • Scarlat T., „ospătar" la Ha
nul lui Manuc, și-a amenințat un client 
că nu-1 servește decît cu un mușchi de 
500 de grame. Plăcută amenințare! • în 
fiecare duminică dimineața la ora 11 criti
cul D. I. Suchianu prezintă la casa de cul
tură a studenților din București expune
rile și proiecțiile din ciclul de.regie cine
matografică. • în aceeași instituție studen
ții participă la un interesant cerc de bio- 
structură, condus de academicianul Eu
gen Macovski. • După meciul Progresul 
Pucioasa — C-F.R. Titu, Aurelian Obagiu 
dip Pucioasa a luat de guler cițiva jucă
tori, dar nu de la adversari, ci de la e- 
chipa gazdă. „Așa se joacă, mă ? Vine 
omul de la muncă să vadă un meci și voi 
îl dezamăgiți" și pac ! Dar „omul" nu ve
nea de la muncă. • La frizeria de lîngă po
dul Băneasa din București clientii sînt 
tunși cu foarfecă și spălați cu oala. Apa 
caldă e adusă într-un vas șî turnată pe 
capul clientului care n-are încotro si tre
buie să-și aducă aminte de tunsorile du-

lulius Cezar și arta culinara

lulius Cezar a intrat în a’imentația 
publică pe ușa din față, făcîndu-se 
cunoscut datorită faimei fraților Chivu. 
Pe atunci era bucățar dar tot atunci 
a descifrat tainele conducerii unui 
restaurant. Anii au trecut; lulius , Ce
zar se află acum în fruntea colectivu
lui restaurantului „Bulevard", aflat în 
inima Bucureștiului, chiar pe bulevar
dul Nicolae Bălcescu, nr. 25. Aici se 
găsesc pui la rotisor și renumitele ru
lade de berbecuț și ied, care înainte 
de a înfrunta vîlvătaia rotisorului sînt 
stropite cu vin, lămîie și baiț. în șapte 
luni de cînd conduce această unitate, 
lulius Cezar a reușit s-o facă fai
moasă, datorită serviciului ireoroșabil 
dar și unor preparate arăbești care, 
la ora actuală, fac onoarea restauran
tului.

pă castron. @ Robusta, marcă de cafea, este 
și numele noii biciclete Pegas 122J pentru 
copii. • Pe o intrare a străzii Calea Dum
brăvii din Sibiu 10 familii locuiesc în 
beznă numai din cauza iluminatului. • 
Profesoruldr.doc. Vitalie Belousov din lașî 
a inventat un nou tip de blc'.ctelă, : urni
tă Locdi-prom. Pedalele funcțiune că prin 
apăsare, nu prin rotație și nu provoacă 
febră musculară. ® în 32 de localități din 
județul Mureș educatorii merg 3 zile pe 
săptămînă într-un sat, 3 zile in celăla’t. 
Cînd copiii dintr-un sat "învață, ceilalți 
uită. © în 2G octombrie la Tîrgu Jiu a avui 
loc ..Ziua elevului econom". Elevii au fost 
învățați cum să economisească bani șî el 
au economisit note.

Pagină realizată de
CORNEL NISTORESCU
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Biată dioptrie
Cind vrea pe om de-aproape și mai 

exact să-1 știe
Un ochi imens din ceruri mă trage 

către ei. 
La ochelarii lumii eu sini o dioptrie 
Pătată de ofensa excesului de zel.

Cînd nu se vede bine sau nu se simte bine, 
Cind marea urcă țărmuri și pe parbriz 

sar stropi, 
O mină uriașă recurge brusc la mine. 
In prelungirea tristă a ochilor miopi.

Sînt dioptria care dă lumilor contururi, 
Prin mine cerul însuși se uită la pămint, 
Rămin vremelnicia ce va dura 

de-a pururi, 
in ochelarii lumii eu pleurele sfinț

Nici de plecare nu mi-1, nici de ședere 
nu mi-î. 

Lehamite de-atitea priviri mi s-a făcut, 
Eu, tristă dioptrie in ochelarii lumii, 
De care bate plinsul de dor de absolut.

Pomanagii ai sorții mă vOr la ei acasă, 
Din forfota obștească m-ar duce 

într-un toc, 
Ei cred că prin aceasta o lume

* mai frumoasă
Vor moșteni din dota întregului noroc.

Dar știu care mi-e soarta, degeaba 
mă-ntărită 

Acei ce au nevoie de mine spre-a vedea 
Pe mine mă vor sparge că lumea e urită. 
Eu, biată dioptrie, nimica altceva.

Poetul vine-n Vale
Din cînd in cînd, cu toate ale sale. 
De undeva și dinspre nicăieri. 
Poetul trebuie să vină-n Vale 
Și să se uite-n ochii de mineri.

Puterea lui aceasta e în lume. 
Prin spinii aprigi alergînd desculț 
Să dea durerii anonime nume 
Și să devină arma celor mulți.

Scirbit de mizerabile elitei
Ce-și trec vremelnicia cu nimic. 
Destinul lui la oameni il trimite 
Să zică despre ei ce ei nu zic.

Din cînd în cînd acest destin ii spune 
Că pur pe lume nu-i ce pare pur, 
Să vină și să spele cu cărbune 
Prea falsul alb cel fără de cusur.

Murdar de-atîta falsă puritate. 
Poetul vine iar, la cei mai buni, 
Să-și zugrăvească ochii cu de toate 
Și albul gulerului cu cărbuni.

Exist-o inălțime-a adîncimii. 
Exist-o cale de-a sfida poveri. 
Există sacrificiul de-a fi primii, 
Există-n veci eroicii mineri.

Copiii lor, ai celor din adîncuri, 
Copiii lor, ce-n luptă aspră cresc. 
Copiii lor, ce-nvață viața singuri. 
Continuă destinul mineresc.

Și dacă viața însăși e o rană 
Și nu o simplă luptă de idei, 
Printre mineri condiția umană 
Și-a pus și își păstrează casa ei.

Cum lupta lor e lupta vieții sale. 
De undeva și dinspre nicăieri 
Poetul vine să se-nchine-n Vale 
Condiției umane, ia mineri.

Celor mai tineri
De-a lungul călătoriilor mele prin țară 

m-am aflat mereu alături de ei : cei 
mai tineri. Dificili și frumoși, amenin
țați mereu de cite o modă pasageră, dar 
gata sa țenunțe la orice modă de dragul 
unui ideal durabil, cei mai tineri mi-au 
dat sentimentul că lucrarea noastră, a 
celor mai vechi pe lume, va continua 
prin ei și nu va continua oricum, ci în 
mod strălucit. Sigur că le trebuie încă 
educație, sigur că le trebuie incă învă
țătură, dar au un lucru esențial : chef 
de eroism și de dăruire. Refuz unora 
dintre scepticii de meserie dreptul de a 
crede ceea ce ei par dispuși să creadă 
fără a mai cerceta și anume că tinerii 

.nu mai au în ei ceea ce aveau tinerele gene
rații anterioare, forța sacrificiului și ro
mantismul revoluționar fără de care nici o 
etapă nu poate fi depășită. Eu sînt convins 
că abia în generațiile de sub 20 de ani 
stăruie focul sfînt al devenirii. I-am avat 
mereu în fața ochilor mei, m-au enervat 
și m-au tămăduit, i-am părăsit și m-am 
întors la ei și mi-a părut rău cînd au 
fost judecați greșit și cel mai mult m-a 
indignat cînd oameni, altfel onorabili, 
grăbiți să facă educație i-au lovit, i-au 
jignit, le-au stricat micile lor bucurii ex
terioare, sancționindu-i ca pe . borfași. La 
Arad, niște (așa-ziși) oameni de ordine 
au confiscat pancarte ale unor tineri pe 
motiv că —- așa, ne-au spus cind am in
tervenit pentru ei nu înțelegeau ce 
scrie, acolo. E adevărat ca pe aceie pan
carte scria in două limbi de mare circu
lație, engleză și rusă, „Dați o șansă 
păcii !“. Dacă acei așa-ziși oameni de 
ordine au . avut măcar cinstea să spună 
că n-au înțeles, tăind înainte de a nu
măra — cum spune povestea cu iepurașii 
care fug pe cîmp din cauza vinătorului 
care împușcă toți iepurii cu trei urechi 
și, întrebați de ce fug ei, că n-au decît 
două urechi, răspund : „Da, dar vinătorul 
ăsta întîi împușcă și pe urmă numără“ — 
mai greu de înțeles, șîrit cei ce se încâ- 
pățineazâ în acțiunea de a zădărî 
și arunca eventual în tabăra opusă 
pe tinerii care vin cu pieptul des
chis, și cu fleacuri, eventual de 
prost-gust, agățate pe piept sau pur
tate pe cap. Vreau să ne. înțelegem de 
la început. Mă înscriu, dacă e cazul, în 
campania vremii mele de educare a ti
nerei generații în sensul celor mai strin
gente comandamente ale umanismului. 
Vot participa deschis și sincer, cu toate 
armele și bagajele, la lupta pentru con
solidarea în cei tineri a unor sfinte nor
me de conviețuire și a unor moduri de 
comportament intr-adevăr revoluționare. 
Dar asta e una și bruscarea tine
rilor la un spectacol public, tran
sformarea lor în obiecte de inves
tigații inchizitoriale pentru simplul 
motiv că unii din acești tineri poarta 
in aer liber, într-un stadion, cum s-a 
întâmplat la București. pe stadionul 
Republicii, haine mai aiurea, însemne pe 
care nu le înțelegi sau care te enervează 
ori chiar inscripții și desene pe care ei 
nu le înțeleg, dar le folosesc din motive 
de jenantă maimuțăreală, mi se pare că 
e un pas imens pe care nu trebuie să-l 
facem.

De acord cu orice strădanie de educare 
a tinerei generații. Dar transformarea 
acestor tineri în dușmani, măcar, pentru 
o seară, prin călcarea în picioare a dem
nității lor este un lucru profund condam
nabil. Repet, n-am nimic împotriva efor
tului general de educare a celor tineri. 
Dimpotrivă, sînt și eu,, cu puteri
le mele, alături de toți educa
torii. Dar nu cred câ educația înseamnă 
razia aberantă împotriva unor tineri care 
trebuie convinși, nu bruscați. Brutalitatea 
n-are nimic comun cu metodele, pe care 
le-a introdus în societatea noastră tova
rășul Nicolae Ceaușescu, de muncă poli
tică și educativă eficientă. Tinerii vin la 
Cenaclul Flacăra, pe care-1 iubesc și care 
e al lor, și se cunosc între ei. Umi
lirea lor, amenințările grosolane la adresa 
lor ■—ori că . vor fi exmatriculați din 
școalfi, ori că vor fi exmatriculați din fa
cultate, ori că vor fi sancționați la locul 
de muncă — sînt abuzuri. Iar uneori ti
nerii poartă nume de formații de muzică 
pe piept sau inscripții de pace, cum văd 
în filme că au tinerii lumii. 
Tinerii pot și trebuie să fie edu
cați și la acest spectacol și la 

altele, și, fără îndoială, unii dintre ei nu 
vor ceda ușor din aiurelile pe care le 
agită sau pe care le gindesc. Dar, oare, - 
rezolvă confiscarea unor jambiere și a- 
unor șepci problema ? Se interesează cei 
ce au confiscat abuziv aceste jambiere și 
aceste șepci (și alte, accesorii de.vestimen
tație) cum vor evolua cei deposedați de 
lucrurile respective în zilele următoare ? 
în fond de ce n-ar avea dreptul tinerii 
să poarte numele echipelor preferate, 
Rapid, Steaua, Dinamo, precum și nume 
de trupe muzicale. Se interesează, 
cei „grăbiți" ce stare de spirit au 
tinerii la acțiunea propriu-zis patriotică 
și revoluționară a cenaclului după ce sînt 
într-o asemenea măsură ofensați ca per- . 
spâne? Aud că există tendința de a atribui 
acestor tineri o anumită concepție care i-ar 
călăuzi, o concepție străină și bolnavă. 
Eu nu cred asta. Eu cred că dacă un 
tînăr a venit cu un tricou pe care a, 
desenat un cap de mort, el a făcut-o din 
teribilism și poate fi convins foarte. 
lesne să renunțe la acest tricou. Cred că 
el e un caraghios, dar nu un dușman și 
cred că trebuie să-i oferim un tricou cu 
cap de viu. Și aș vrea un răspuns corect 
la această întrebare : ce acțiuni s-au în- . 
treprins în mod inteligent și profund de 
către cei interesați în educarea tinerei- 
generații pentru ca oamenii cei mai 
tineri, ai tablei de valori a patriei, să Se 
îmbrace cu tricouri pe care să fie pictate 
frumos, convingător nume dragi lor, 
chipuri de eroi ai neamului sau atît de - 
iubitul de către tineri tricolor național. 
Am discutat cu un om cinstit și de mare - 
autoritate, în al cărui simț politico-social 
cred — Cum justifici, mă întreba, faptul 
că unii tineri pe care îi aperi poartă 
tricouri cu cap de mort ? — E dizgra
țios, i-am răspuns. Dar arătați-mi ce 
tricouri cu capete de oameni . vii există ? 
Ou capete de eroi, de poeți și de oameni 
buni ! Omul a rîs sănătos de revelație și 
mi-a răspuns că trebuie făcut mult în 
această direcție. E ușor să sfărîmi, 
e greu să construiești. Are tână
rul român tricouri cu inscripții
deștepte cu formule lapidare, cu chipului 
Miliai Viteazul sau Avram lancu, în 
magazine și le evită ? Am impresia 
că mulți, prea mulți își închipuie 
că acțiune politică înseamnă să lo
vești mîndria sau chiar integritatea 
unui tînăr și să-1 pui la punct. Eu nu 
cred, nu pot crede asta. Toate excesele, 
uneori jalnice ale tinerilor, fac parte totuși 
din prețul vîrstei lor/Ceea ce nu încape 
în acest preț nu se datorează celor edu
cați, ci educatorilor de toate categoriile, în- 
cepînd cu admirabilii dascăli, continuing 
cu organizațiile de tineret și cu slujitorii 
instituțiilor de cultură și artă, neocolind 
rolul activiștilor politici. Să nu uităm 
asta. Un om este egal cu calitatea, canti
tatea și eficiența produselor muncii sale. 
Iar educatorii sînt tot una cu cei pe care 
îi educă. Degeaba smulgem noi hainele 
de pe tineri într-o seară a vieții lor, ca 
să-i pedepsim pentru un eventual exces 
vestimentar, pentru o poantă de prost- 
gust, pentru niște culori asociate aiurea 
sau pentru că folosesc niște caractere de 
literă cu tristă rezonanță în memoria tutu
ror celor mai vîrstnici, pentru litera „s“ din 
„kiss“, pentru cei doi „s“ de la „Kiss“ 
Unde sînt tricourile lansate de industria 
noastră cu idei de pace transcrise con
vingător ? Cred că, azi, folosirea inteli
gentă și inspirată a acestei forme de 
agitație vizuală ar avea efecte deosebite.

Acești tineri pe care unii îi contraria
ză și-i umilesc sînt cei prin care supra
viețuiesc și vor supraviețui toate ideile 
mari. I-am auzit și i-am văzut unindu-și 
unanim glasurile într-o eroică și fragedă 
cascadă pe toate formele de relief ale 
României. Ei cîntau, ei se angajau, ei 
aveau nevoie să-și învețe identitatea 
adevărată. Dar lor li se cuvine respect 
împreună cu o iubire adecvată. Nu 
voi înceta eu însumi să particip la 
lupta pentru educarea tineretului. Dar 
nu prin forță, nu prin transformarea 
unor greșeli reale în catastrofe și nici 
prin încercarea de a înălța niște simple 
caraghioslâcuri și excese de prost-gust 
la rang de ideologie și principiu.

Tineri, reînvățați bunul-gîisț și bunul- 
simț, uitați-vă la marea zestre de senti
mentalitate și curată frumusețe a vesti
mentației tradiționale românești, uita
ți-vă la tot ce e frumos, inspirat și curat 
în lumea de azi și veniți la întâlnirile 
publice cît mai frumoși, cît mai semni

ficativîmbrăcați, cît mai în consens cu 
aspirațiile dumneavoastră cele mai 
adinei !

Iar dv„ cei ce vegheați creșterea/ține
rilor, nu uitați că ei sînt viitorul. Nu-i 
ofensaț!, ci învățați-i cu grijă, inspirație

răbdare ! Și dacă vrem să-i avem pre
gătiți de marile bătătl-ii ale vremii, să 
nu-i timorăm, cu îngustimi și inadecvări. 
ba fie Clar : militez pentru o tânără ge
nerație conștientă și teafără, dar nu cred 
ea unui exces vestimentar trebuie să i sa 
răspundă cu un exces de brutalitate.

Acceptând cu interes și cu efectivă do
rință de mai bine orice discuție despre 
educarea tineretului, refuz de la înce
put orice eventuală încercare a unora da 
a strecura în discuție probe false, trun
chiate, insinuări.

Cred cu toată puterea ființei mele că 
organizația revoluționară de tineret, Uni
unea Tineretului Comunist, are la ora da 
rață — și lucrul acesta a fost probat 
in mân bătălii ale muncii și creației na= 
ționale în care tineretul s-a aflat în pri
mele rînduri prin entuziasm, organizare 
și disciplină — forța Organizatorică și vo
cația necesare spre a educa și structura 
m continuare această generație așa cum 
o cere partidul nostru.

Acești tineri minunați cîntă în coruri 
generoase Patria și Libertatea, Pacea și 
Eroismul. Mă uitam la ei. Unii păreau 
pentru moment triști, deconcertați. îi 
jigniseră, îi. umiliseră cei ce — poate din 
bună intenție cîteodată — încercau să-i 
cumințească. Dar s-au ridicat in picioare 
și minute în șir au ovaționat pentru 
România și pentru Pace, au cîntat pentru 
Ștefan cel Mare, și pentru Avram lancu. 
pentru Reîntregire și pentru - Unitatea 
Naționala, pentru Revoluție și pentru 
Eroi, pentru viitorul, nostru și pentru 
garantul libertății noastre, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, în a cărui viață și 
operă tinerii văd, indiferent de starea 
de spirit dintr-o clipă sau alta, propria 
lor legitimitate de a îndrăzni și de a 
năzui.

Nici un aparat fotografic din lume nu 
va putea surprinde această extraordinară 
capacitate a celor tineri de a se dărui 
idealului pe care-1 iubesc.

Oricîte mici greșeli ar fi făcut sau ar 
face, acești superbi copii ai noii condiții 
umane merită iubire și educație adec
vata. Eu așa cred că stau lucrurile.

Lumini și neguri
Performanța continentală a echipei 

Dinamo București se datorează în cea 
mai mare măsură ajutorului pe care 
acest club l-a primit din partea celor 
responsabili la nivelul C.N.E.F.S. (și nu 
numai atît) pentru. buna pregătire a 
meciului cu echipa din' Hamburg. Citito- 
ni trebuie să știe că toată săptămîna da 
pregătire a meciului s-au depus eforturi 
extraordinare pentru familiarizarea corn- 
ponenților echipei Dinamo cu condițiile 
in care urmau să joace la Hamburg. 
Toate nocturnele din Capitală au fost 
aprinse și dinamoviștii au făcut, noapte 
de noapte, antrenamente pînă spre 
5—6 dimineața cu toate luminile fîlfîind, 
unii dintre ei au și dormit pe stadion, cu 
reflectoarele în ochi, să se învețe cu at
mosfera de la Hamburg. Era și firesc, o 
parte din jucătorii echipei Dinamo nu 
mai jucaseră în nocturnă. Ei nu erau 
obișnuiți cu asemenea instalații feerice, 
la Babadag, spre exemplu, neexistînd așa 
ceva, ci numai o lampă mare și lumina 
puternică din cabinetele de stomatologie. 
Incît grija, pe care cei responsabili au 
arătat-o, față de pregătirea meciului da 
la Hamburg, trebuie scoasă în relief, mai 
mult chiar decît rezultatul propriu-zis al 
dinamoviștilor. A fost ceva nemaipome
nit, a fost ceva emoționant, a fost o săr
bătoare a luminilor la români. Imediat 
după ce meciul de la Hamburg s-a 

■ încheiat, dinamoviștii au expediat în 
mod spontan telegrame de mulțumire 
electricienilor, electricienilor adjunct!, 
viceelectricienilor, făcătorilor de becuri 
mari, autorilor de veioze intense și, mai 
ales, conducerii luminoase și clarvăză
toare a C.N.E.F.S., care s-a aflat la 
pupitrul de comandă al acestei acțiuni 
de radicalizare a nocturnelor. Iată cum

(Continuare în pag. 28)
ADRIAN PĂUNESCU ■

Flacăra. Redacția: București, Piața Scinteii 1, căsuța poștală 3312, cod 71341. Telefoane: 176010, 176020. Interioare: secția reportaj, social-politic și economic (Iile Purcaru, 
Dumitru Constantinescu, Cornel Nistorescu - 26 00. Ion D. Goia - 25 66); secția cultură-învățămînt (George Arion, Adrian Dohotaru. Victor Miță. Hona Patrașcu. 
Tania Radu — 14 57) ; secția probleme cetățenești, scrisori (Râzvan Bârbu!escup Morga Nedelea, Emanuel Valeriu — 25 42, Dorin Sâlâjan, Mihai Stânescu.
Georgeta Ștefănescu, Alexandru Șerban - 2130) ; audiențe - 25 58; sector știință-islorie (N. Grigore Mârășanu, Liviu Timbus, Lionel Nițescu, Cici lordache-Adam - 25 °6) ; 
secția urgențe, cenaclu, sport, secretariat, foto (Ovidiu loanitoaia, Oprea Georqescu, Constantin Balacciu, Margareta Mureșan -2128, Sorin Postolache, Elena Gnera - 14 53, 
Dan Bîrlădeanu, Constantin Dragomir, Dumitru Graur. Radu G. Teposu - 2123, Mircea Popp - 25 69. 20 72, Vasile Mînecan - 25 28) ; Flacâra-REBUS (Tudor Octavian, 
secretar responsabil de redacție. Alexandru Păsărin, Adrian Miiu, Maria Bogdan. Victor Radulescu - 20 36); secretar responsabil, de redacție - Nicojae Cnstache - 
2143; redactor șef adjunct - Nicolae Arsenie -2124; redactor șef - 20 02. Tiparul executat la Combinatul poligrafic „Casa Scinteii”. Cititorii din străinătate se pot 

abona adresîndu-se iLEXIM — Departamentul Export Import Presă, P.O. Box 136—137, telex 1 1226. București, strada 13 Decembrie
mn- - — .. ■ -.. . ' '•

Redactor-șef: ADRIAN PĂUNESCU

PREȚUL REVISTEI: 4 LEI - 41505


